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مدیرکل زندان های استان قم خبرداد:

رشد 100 درصدی 
اشتغال زندانیان

رئیس پارک علم و فناوری استان قم خبرداد:

رتبه هشتم قم درزمینه تعداد شرکت های دانش بنیان

مدیرکل زندان های استان قم گفت: در زندان های استان 
هزار   ۲ حدود  حاضر،  کیفری  جمعیت  به  توجه  با  قم 
زندانی مشغول کارهای فنی و حرفه ای و اشتغال هستند. 

به  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  شنبه  روز  رنجبر  علی اصغر 
مناسبت هفته قوه قضاییه، افزود: اشتغال زندانیان رشد 
۱۰۰ درصدی داشته و در حال حاضر ۶۲ درصد زندانیان 
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مدیر کل استاندارد استان قم هشدارداد:

بیش از ۵۰ درصد وسایل شهر بازی ها و 
زمین های بازی استاندارد اولیه ندارند 
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رئیس کل دادگستری استان قم: 

هیچ پرونده مربوط به جرایم امنیتی و خشن درقم وجود ندارد

و  بازی  شهر   ۱۷ گفت:  قم  استان  استاندارد  کل  مدیر 
۲۲۵ زمین بازی در قم وجود دارد که بیش از ۵۰ درصد 
وسایل بازی در این اماکن، مجوز اولیه استاندارد را ندارد. 

مجید آوری فرد روزشنبه در نشست شورای استاندارد با 
بیان اینکه از ۲۶۷ وسیله بازی در زمین های بازی وجود 
دارد افزود: از این تعداد ۴۵ وسیله دارای مجوز معتبر، ۷۹ 

  

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از دستور کار بودن و برنامه ریزی 
با مفاهیم ترافیکی  برای اصلاح رفتار ترافیکی و آشنایی بیشتر شهروندان 
به  اشاره  با  طبیبی  مسعود  داد.  خبر  معاونت  این  توسط  شهری  ایمنی  و 
اجرای  شهری،  ایمنی  افزایش  به  شهرنشینی  و  اجتماعی  نیاز  موضوع 
طرح های رفتارسازی ترافیکی، آشنایی با مفاهیم و جنبه های ایمنی شهری 
معاونت  کار  دستور  در  را  اجراشده  طرح های  خصوص  در  اطلاع رسانی  و 
با بیان  تابعه آن برشمرد . وی  حمل ونقل و ترافیک و همچنین سازمان های 

سلامت  سنجش  طرح  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
نوآموزان بدو ورود به دبستان و پیش دبستان هم زمان با سراسر کشور از روزشنبه 
این  در  افزود:  زمینه  این  در  محبی  سیامک  شد.  آغاز  استان  این  در  تیرماه   ۴
طرح که با مشارکت آموزش وپرورش اجرا می شود، تمامی نوآموزان بدو ورود به 
قرار  اولیه  ارزیابی   مورد  آموزش وپرورش  سنجش  پایگاه های  در  ابتدا  دبستان 
گرفته و سپس در مراکز و پایگاه های سلامت حوزه معاونت بهداشتی واکسن ۶ 
سالگی و مراقبت های تکمیلی را دریافت خواهند کرد. وی با اشاره به ضرورت 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :
اصلاح رفتار ترافیکی جایگزین تغییر فرهنگ ترافیکی می شود

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:
آغاز طرح سنجش سلامت نوآموزان بدو ورود به دبستان

48

ضرورت توجه به کارآفرینی 
در برنامه هفتم توسعه 

قانون  آینده؛  سال  پنج  در  توسعه  مسیر  و  روند  مشخص کردن  برای  برنامه ای 
برنامه پنج ساله توسعه در ایران عمری طولانی دارد و حالا نوبت به هفتمین مورد آن 
رسیده است. برنامه های پنج ساله توسعه ای که از سوی دولت تدوین و با تصویب مجلس 
و شورای نگهبان به قانون تبدیل می شود، تاکنون بلندپروازانه و با اهداف به نسبت 
بزرگ تدوین شده و شاید یکی از دلایل عدم تحقق کامل یا مطلوب این برنامه ها هم 
همین باشد. با چنین پیشینه ای حالا قرار است برنامه ای برای مسیر توسعه ایران در 
۵ سال آینده تدوین شود و بحث و بررسی ها درباره اولویت های آن درجریان است. 
درباره این اولویت ها اما کارشناسان و تحلیل گران اقتصادی درباره این بخش از برنامه، 
از ضرورت توجه جدی به پیشران های اقتصادی می گویند و تاکید بر کارآفرینی به 
عنوان یک راه حل دارند. صاحب نظران اقتصاد می گویند نیاز کشور در پنج سال آینده 
اشتغال آفرینی و بهبود مولفه های اقتصادی با کمک گرفتن از تولید است و به همین 
دلیل هم اولویت این برنامه پنج ساله را توجه به کارآفرینی می دانند. اما برنامه هفتم در 
چه مرحله ای است و چه مولفه های اقتصادی قرار است در این برنامه موردتوجه قرار 

گیرد؟ 
براساس قوانین کشور و آنچه در برنامه ششم توسعه تصویب شد، سال ۱۴۰۰ آخرین 
سال اجرای برنامه ششم بود و دولت وقت مکلف بود تا آخر خرداد ۱۴۰۰ برنامه هفتم 
را به مجلس ارسال کند اما این اتفاق رخ نداد و دولت دوازدهم اعلام کرد به دلیل فرایند 
انتقال قدرت در قوه مجریه نمی تواند برنامه هفتم را به مجلس ارسال کند. به عبارت 
دیگر دولت پیشین که در آخرین سال کاری خود بود، با هدف و نیت اینکه دولت جدید 
براساس برنامه های خود، اهداف پنج سال آینده را مشخص کند از تدوین و ارسال 
برنامه هفتم به مجلس سرباز زد تا در سال ۱۴۰۱ همچنان برنامه ششم اجرا شود. با 
این پیشینه و تاخیر یک ساله، حالا گفته های مسئولان از آغاز روند تدوین برنامه هفتم 
می گویند و به نظر می آید در چندماه آینده این برنامه به مجلس ارسال خواهد شد. 
در تازه ترین خبر چهارشنبه ۱۱ خرداد، »مسعود میرکاظمی« رئیس سازمان برنامه 
و بودجه از آغاز تدوین برنامه هفتم توسعه پس از ابلاغ سیاست های کلی خبر داد و 
گفت »سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه هنوز ابلاغ نشده است، پس از ابلاغ 
این سیاست ها، کار تدوین برنامه هفتم به شکل جدی تر آغاز می شود.« میرکاظمی 
همچنین گفته که »جلسات مشترکی با مجمع تشخیص مصلحت نظام و مجلس 
شورای اسلامی شروع کردیم و وقتی سیاست های کلی نهایی شد، تدوین برنامه 
هفتم هم به شکل جدی تر شروع می شود. با این حال ما مقدمات کار را شروع کردیم 
تا از برنامه عقب نمانیم. تدوین برنامه هفتم پس از ابلاغ سیاست های کلی آغاز خواهد 
شد.« سخنان مشابهی از سوی مسئولان دیگر هم در ماه های گذشته مطرح شده و به 
نظر می آید تا چندماه آینده این برنامه تدوین خواهد شد و تا پایان سال هم به تصویب 
مجلس و شورای نگهبان خواهید رسید. به عبارت دیگر سال ۱۴۰۲، سال اول برنامه 

هفتم خواهد بود و تا پایان سال ۱۴۰۶ هم ادامه پیدا خواهد کرد. 
یکی از روش های تعیین اولویت های برنامه های بالادستی و چندساله که قرار است 
مسیر تحول یک دوره را مشخص کند، توجه به چالش های کنونی یک کشور و همچنین 
مسائل قابل پیش بینی آینده است. در تعیین اولویت های اقتصادی برنامه های پنج ساله 
هم معمولا تحلیل گران و کارشناسان سراغ همین روش می روند و در مرحله بحث بر 
سر چالش های کنونی و پیش رو شکل می گیرد. درباره شرایط اقتصادی امروز ایران هم 
کارشناسان از ۵ چالش بزرگ اقتصادی کشور سخن می گویند که البته تعدادی از این 
موارد در نظر کارشناسان مختلف متفاوت است ولی درباره اشتغال و تورم تا حد زیادی 
اشتراک نظر وجود دارد. از آن جا که برنامه های توسعه درنهایت باید به تصویب مجلس 
برسد، معمولا دولت ها در تدوین این برنامه سراغ نمایندگان هم می روند و به همین 
دلیل سخنان نمایندگان دراین باره اهمییت دوچندانی دارد. درباره نگاه کنونی مجلس 
به چالش های اقتصادی ایران می شود به نطق »حجت الاسلام سید سیدناصر موسوی 
پنج  نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی مراجعه کرد که  لارگانی« 
چالش کنونی را به این صورت بیان کرد: بیکاری، معیشت، سرخوردگی جوانان، رکود 
اقتصادی طولانی مدت و بحران منابع طبیعی. او البته در همین نطق ادامه که »این 
موضوعات باید در تدوین برنامه هفتم توسعه مورد توجه ویژه قرار گیرد.« علاوه براین 
نمایندگان دیگری هم در یکی دو ماه گذشته موارد مشابهی را مشخص کردند که 
فصل مشترک همه این نگاه ها اشاره به چالش هایی مانند بیکاری، تورم و رکود اقتصادی 
است که راه حل کلیدی بسیاری از این مسائل توجه به اقتصاد مولد و کارآفرینی است. 
کارشناس کارآفرینی

محمد باقری*
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 در نظر دارد جهت راهبری پروژه خوشه چاپ و 
بسته بندی، پس از مصاحبه با افراد واجد شرایط 
انتخاب  را   )CDA( خوشه  توسعه  عامل  ذیل، 

نماید.
۱- دارا بودن گواهینامه معتبر دوره آموزشی 
عاملین توسعه ی خوشه های کسب وکار از مراجع 
مورد تأیید سازمان صنایع کوچك و شهرك های 

صنعتی ایران
۲- دارای تحصیلات مرتبط با کسب و کار ها 
از جمله مدیریت، اقتصاد مهندسی صنایع یا 

تحصیلات مرتبط با خوشه چاپ و بسته بندی
3- تعهد به اشتغال تمام وقت در پروژه حداقل 

به مدت 3 سال
و  رزومه  فرم  شرایط،  واجد  افراد  است  لازم 
پروپوزال را از سامانه ستاد ایران دریافت و تا تاریخ 

۱۴۰۱/۰۴/۱۱در سامانه بارگذاری نمایند.

فراخوان انتخاب عامل توسعه 

شركت شهركهای صنعتی 
استان قم

شناسه آگهی:۱3۴۰۷۲۴ شرکت شهرك های صنعتی استان قم 

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد:

اقدامات اثربخش مدیریت شهری
 درحوزه متکدیان و کودکان کار 

شاهد کاهش دست فروش ها و موارد سد معبر در سطح شهرهستیم

رئیس پارک علم و فناوری استان قم خبرداد:

رتبه هشتم قم درزمینه تعداد شرکت های 
دانش بنیان

رئیس پارک علم و فناوری استان از رتبه هشتم قم در بخش دانش بنیان خبر داد.
سید حسین اخوان در حاشیه بازدید رئیس کل دادگستری استان از شرکت های 
دانش بنیان که به مناسبت هفته قوه قضائیه صورت گرفت؛ با بیان اینکه درحال 
حاضر بیش از ۲۸۰ واحد فن آور در زیست بوم نوآوری و فن آوری استان درحال 
فعالیت هستند گفت: در حال حاضر رتبه هشتم کشوری در بخش دانش بنیان به 
قم تعلق دارد که حفظ و ارتقاء این شرایط نیازمند حمایت بیش از پیش مسئولان 
است. رئیس کل دادگستری استان هم در بازدید از تعدادی از واحد های فن آور 
پارک علم و فناوری، آشنایی نزدیک با روند اجرایی برخی از فعالیت های شرکت های 
دانش بنیان را هدف بازدید امروز خود عنوان کرد و گفت: اهمیت شرکت های 
دانش بنیان در توسعه تولید بر هیچ کس پوشیده نیست و رفع مشکلات حقوقی 

این بخش نقش بسزایی در توسعه تولید دارد که باید به آن توجه جدی داشت.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در بازدید از شرکت دانش بنیان با سلام 
به عنوان بازار آنلاین کسب و کار خانگی تصریح کرد: همه عوامل این مجموعه باید 
تلاش کنند با هماهنگی بین دستگاه های قضایی و انتظامی و پیگیری مشکلات 
حقوقی مانع از تشکیل پرونده های قضایی وقت گیر شوند تا بخش تولید در بازار 

آنلاین با اطمینان و سرعت بیشتری پیش برود.

مدیر حوزه های علمیه:
فرهنگ سازی در راستای اصلاح 
الگوی مصرف رسالتی دینی است

مدیر حــوزه های علمیــه گفت: 
فرهنگ ســازی در راستای اصلاح 
الگــوی مصــرف رســالتی دینی 
اســت؛ چــرا کــه صرفه جویــی از 
اصول اســلامی اســت که همواره 
مورد تاکید مبانی دینی قرار گرفته 
اســت. آیت الله اعرافــی در دیدار 
مدیرعامل شرکت آبفا استان قم و 
2معاونان شــرکت توزیع نیروی برق 

وزیر امورخارجه در نشست خبری با بورل:
آمادگی داریم در روز های آینده 

مذاكرات را از سر بگیریم 
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رئیس قوه قضائیه ؛
با قوی شدن اقتصاد، بسیاری از 
آسیب های اجتماعی رفع می شود

وزیــر امورخارجه کشــورمان 
با بیــان اینکه گفــت وگوهای 
مفصــل و عمیــق و دقیقی را 
در خصــوص مطالبــات ایران 
بــا نماینــده عالــی سیاســت 
خارجی و امور امنیتی اتحادیه 
اروپا داشــتیم، اظهار داشت: 
آمادگی داریم در روزهای آینده 
مذاکرات رفع تحریم ها در وین 

رئیس قوه قضاییه با اشاره به تأثیر 
امر تقویــت اقتصــاد و تولید ملی 
بــر کاهــش و زدودن آســیب های 
اجتماعــی بیان داشــت: بــا قوی 
شــدن اقتصــاد و تولید ملــی و به 
تبع آن افزایش ثروت ملی و توزیع 
درســت و صحیــح آن، بســیاری 
از آســیب های اجتماعــی مرتفع 
حجت الاســلام  شــد.  خواهــد  7
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مناسک حج فرصت مناسب 
برای دیپلماسی عمومی 

کشورهای اسلامی
۱. رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار کارگزاران حج در روز ۱۸ خرداد، با 
استناد به آیه ۹۷ سوره مبارکه مائده، حج را یک برنامه مدبرانه الهی دانستند که 
در آن به نیازهای انسان در زندگی و نیازهای جوامع بشری در همه زمان ها توجه 
شده است. ایشان حج را پدیده ای تأثیرگذار در زندگی مادی و معنوی انسان ها 
دانستند که اگر به اسرار آن توجه شود، می تواند مسیر زندگی انسان ها و جوامع 

بشری را متحول نماید. 
تأثیرگذاری حج در زندگی مردم و جوامع بشری، همان »منافع محسوس و قابل 
اسِ بِالْحَجِّ  نْ فِی النَّ ذِّ

َ
مشاهده ای« است که قرآن کریم از آن یاد نموده است:   »وَ أ

تِینَ مِنْ کُلِّ فَجٍّ عَمِیقٍ * لِیَشْهَدُوا مَنافِعَ لَهُمْ ... ؛ 
ْ
تُوکَ رِجالًا وَ عَلی  کُلِّ ضامِرٍ یَأ

ْ
یَأ

و)ای ابراهیم( مردم را دعوت به حج کن تا پیاده و سواره بر مرکب های لاغر از هر 
راه دور )به سوی خانه خدا( بیایند. * تا منافع گوناگون آن برای خویش را مشاهده 

نمایند... .« )حج: ۲۷-۲۸(
بی تردید در صدر منافع بی شمار حج، منافع معنوی آن است. توجه به اسرار 
حج و حکمت اعمال آن و انجام با حضور قلب این اعمال، بهره های معنوی حج را 
دوچندان خواهد نمود. امیرالمؤمنین)ع( در بیانی زیبا درباره منافع معنوی حج، 
از آن با عنوان »تمحیص بلیغ« )پاکسازی آشکار( و زمینه ای برای نیل بندگان به 
بهشت یاد فرموده است: »ابْتِلَاءً عَظِیماً وَ امْتِحَاناً شَدِیداً وَ اخْتِبَاراً مُبِیناً وَ تَمْحِیصاً 
تِه ؛ این )اعمال حج( آزمایشی است  هُ سَبَباً لِرَحْمَتِهِ وَ وُصْلَةً إِلَی جَنَّ بَلِیغاً جَعَلَهُ اللَّ
بزرگ و امتحانی است شدید و آشکار و پاکسازی مؤثری که خدا آن را سبب 

رحمتش و وصول به بهشتش قرار داده است.« )نهج البلاغه؛ خطبه ۱۹۲(
۲. یکی دیگر از منافع حیاتی و راهبردی حج برای امّت اسلامی، منافع سیاسی 
آن است. توضیح آنکه، فلسفه بعثت همه انبیای الهی، »توحید«  و عبودیت 
هَ  نِ اعْبُدُوا اللَّ

َ
ةٍ رَسُولًا أ مَّ

ُ
خداوند و نفی عبودیت طاغوت است: »وَ لَقَدْ بَعَثْنا فِی کُلِّ أ

اغُوت ؛ ما در هر امتی رسولی فرستادیم که خدای یکتا را بپرستید و  وَ اجْتَنِبُوا الطَّ
از طاغوت اجتناب کنید.« )نحل: 3۶(

و روح حج نیز چیزی جز این نیست. اگر عبودیت خدا در حج، ملازم با نفی 
عبودیت طواغیت عالم نباشد، آن حج، حجی است که به تعبیر امام صادق)ع(: 
جیج وَ أقَلَّ الحَجیج.« از این روست که قرآن کریم، یکی از شعارها  »ما أکثَرَ الضَّ
و اهداف مهم حج را اعلام بیزاری از شرک، به معنای وسیع آن بیان می دارد؛ از 
نْ لا 

َ
بْراهِیمَ مَکانَ الْبَیْتِ أ نا لِِ

ْ
أ شرک فردی تا شرک سیاسی و اجتماعی: »وَ إِذْ بَوَّ

جُودِ؛ به خاطر بیاور  عِ السُّ ائِفِینَ وَ الْقائِمِینَ وَ الرُّکَّ رْ بَیْتِیَ لِلطَّ تُشْرکِْ بِی شَیْئاً وَ طَهِّ
زمانی را که محل خانه کعبه را برای ابراهیم آماده ساختیم )تا اقدام به بنای خانه 
کند و به او گفتیم( چیزی را شریک من قرار مده، و خانه  ام را برای طواف کنندگان 
و قیام کنندگان و رکوع کنندگان و سجودکنندگان )از آلودگی بت ها و از هرگونه 
آلودگی( پاک گردان.« )حج: ۲۶( و در آیه دیگری که توسط امیرالمؤمنین)ع( در 
ایام حج ابلاغ شد، صراحتاً برائت خداوند و پیامبر اکرم)ص( از مشرکان به آنان 
هَ بَرِی ءٌ  نَّ اللَّ

َ
کْبَرِ أ

َ
اسِ یَوْمَ الْحَجِّ الْ هِ وَ رَسُولِهِ إِلَی النَّ ذانٌ مِنَ اللَّ

َ
اعلام می گردد: »وَ أ

مِنَ الْمُشْرِکِینَ وَ رَسُولُهُ؛ و این اعلامی است از ناحیه خدا و پیامبرش به )عموم( 
مردم در روز حج اکبر که خداوند و پیامبر او از مشرکان بیزارند.«  )توبه: 3(  

مراسم »برائت از مشرکان«، این یادگار امام عظیم الشأن ما، اعلام برائت از 
سیاست های مستکبران و زورگویان و طواغیت عالم و در واقع تحقق عملی این 

حقیقت حج و مضمون این آیه شریفه در زمان حاضر است.
خطبه معروف امام حسین)ع( در منا در جمع خواص و مؤثرین جامعه اسلامی 
و انتقاد شدیداللّحن ایشان از بی توجهی آنان نسبت به ظلم ظالمان و همچنین 
حرکت معنادار ایشان از مکّه به سمت کربلا برای مبارزه و جهاد با ظلم، در زمانی 
که همه برای برگزاری مراسم حج به مکه آمده بودند نیز در واقع تبیین و تحقق 

عملی همین شعار بود که حج بدون جهاد با طواغیت عالم، تهی از معناست.
 3. منافع اجتماعی حج نیز منافع برجسته و قابل توجهی است. مراسم حج، 
جلوه بی نظیری از ایجاد پیوندهای عاطفی در میان مسلمانان است. در حـقیقت 
حـج نمونه  کوچکی از امـت واحـده اسلامی است که به صورت مقطعی تشکیل 

می شود و هویت امت واحد اسلامی را عملًا به نـمایش مـی گـذارد.
حج تمام فاصله های قومی و مرزهای جغرافیایی را از بین  می  برد و دل ها را 
به هم نزدیک می کند و روحیه تعاون و برادری و مساوات در بین امت مسلمان 
قرار می دهد و سیاه و سفید و عـرب و عـجم و شیعه و سنی را با هم برادر و برابر 
و هم درد و شریک  هم  قرار می دهد و چنان انس و الفتی میان مسلمانان ایجاد 
می کند که شاید با صرف هزینه های هنگفت مادی هم ایجاد نمی گردید: »وَ 
هَ  فْتَ بَیْنَ قُلُوبِهِمْ وَ لکِنَّ اللَّ لَّ

َ
رْضِ جَمِیعاً ما أ

َ
نْفَقْتَ ما فِی الْ

َ
فَ بَیْنَ قُلُوبِهِمْ لَوْ أ لَّ

َ
أ

هُ عَزِیزٌ حَکِیمٌ؛ و در میان دل های آنها الفت ایجاد نمود، اگر تمام  فَ بَیْنَهُمْ إِنَّ لَّ
َ
أ

آنچه روی زمین است صرف می  کردی که در میان دل های آنها الفت بیفکنی 
حکیم  و  توانا  او  کرد.  ایجاد  الفت  آنها  میان  در  خداوند  ولی  نمی  توانستی؛ 

است.« )انفال: ۶3(
در واقع باید گفت خداوند با فریضه حج، ظرفیت و زمینه  بی نظیر و رایگانی برای 
تحقق یک دیپلماسی عمومی مؤثر در اختیار حکومت ها و جوامع اسلامی قرار 

داده است.  
به دلیل همین منافع متنوع معنوی، اجتماعی و سیاسی و تأثیرات شگرف آن 
در زندگی مردم است که امام امیرالمؤمنین)ع( ترک حج از سوی جوامع اسلامی 
هُ إِنْ  وهُ مَا بَقِیتُمْ فَإِنَّ کُمْ لَا تُخَلُّ هَ فِی بَیْتِ رَبِّ هَ اللَّ را موجب هلاکت آنان می دانند: »اللَّ
تُرکَِ لَمْ  تُنَاظَرُوا؛ خدا را خدا را، در مورد خانه پروردگارتان؛ هرگز آن را خالی نگذارید 
که اگر آن را ترک گویید، مهلت الهی از شما برداشته می  شود.« )نهج البلاغه؛ 
نامه۴۷( از این رو باید گفت حج یک پدیده تمدنی بین المللی بی نظیری است 
که حکومت های اسلامی باید بیش از پیش قدر آن را بدانند و از آن برای تسریع در 

تحقق تمدن اسلامی بهره ببرند.
۴. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و دولت سیزدهم که خود را خادم زائران 
بیت الله الحرام می داند، امسال و پس از وقفه ای دو ساله، برای برگزاری آرام، 
ایمن و مطمئن مراسم حج تلاش گسترده و برنامه ریزی مفصلی داشته است. در 
همین راستا، 3۹ هزار و ۶۴۰ زائر در قالب ۲۹۸ کاروان، از ۱۸ فرودگاه کشور به 
سرزمین وحی اعزام شده اند که به طور متوسط ۲۸ روز در مکه و مدینه حضور 
خواهند داشت. عملیات حج امسال از ۲۲ خرداد آغاز شده است تا ۷ مردادماه 

ادامه خواهد یافت.
در پایان امیدوارم با لطف و عنایت خداوند متعال، مراسم حج امسال به بهترین 
شکل و در امنیت کامل برگزار شود و ملت ایران و همه مسلمانان جهان از منافع 

مادی و معنوی آن حداکثر بهره  را ببرند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:

صدور بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
شناسه ملی برای اشخاص حقوقی

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: تاکنون بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار شناسه ملی از ابتدای موجودیت سازمان ثبت اسناد و املاک کشور برای کل 

مجموعه اشخاص حقوقی صادر شده است. 
حسن بابایی درباره اقدامات سازمان ثبت اسناد و املاک کشور، اظهارداشت: 
یکی از عملکردهای سازمان ثبت اسناد و املاک کشور نظارت بر ادارات ثبت 
اسناد و املاک، دفاتر اسناد رسمی و ادارات تابعه است که در سال گذشته از دفاتر 

اسناد رسمی، دفاتر ازدواج و طلاق بازرسی هایی صورت گرفت.
وی افزود: یکی از وظایف سازمان ثبت اسناد و املاک کشور این است که به همه 
دستگاه ها مانند قوه قضائیه و وزارتخانه ها شناسه ملی بدهد که در سال گذشته 

۱۰3 هزار و ۶۵۰ شناسه ملی برای شرکت ها و دستگاه های دولتی صادر شد.  
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اضافه کرد: بیش از ۱۵۰ هزار شناسه 
ملی برای تمامی مدارس دولتی و خصوصی صادر شد که با این  کد شناسه ملی 

اشخاص می توانند افتتاح حساب کنند وکارهای مالیاتی و بانکی انجام دهند.

اخبار

 دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر:

همه مراحل درمان اعتیاد باید
 همسو با یکدیگر باشد

دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر، صیانت را حلقه تکمیلی در چرخه درمان اعتیاد 
خواند و گفت: همه مراحل درمان اعتیاد باید همسو با یکدیگر باشند تا شاهد خروج همه 

مددجویان از مرکز و عدم بازگشت آن ها به این مراکز باشیم. 
های  خانواده  از  صیانت  هدف  با  که  نجات  جشن  در  شنبه  روز  مومنی  اسکندر 
بهبودیافتگان در مرکز شهید زیادیان برگزار شد؛ افزود: در دنیا سالانه، ۵۰۰ هزار نفر در اثر 
استفاده از موادمخدر فوت می کنند که ۱۰۰ هزار نفر از آنان مربوط به آمریکا هستند، در 

جمهوری اسلامی ایران نیز این رقم کمتر از یک درصد است.
وی اظهار داشت: ایران با همه ظرفیت های موجود در کشور، برای نجات بشریت وارد 
شده است و اگر باقی کشورهای دنیا، همانند ایران عمل می کردند الان شرایط مان به 

گونه دیگری بود.
دبیرکل ستاد مبارزه باموادمخدر ادامه داد: جمهوری اسلامی ۴ هزار شهید و ۱۲ هزار 
جانباز در عرصه مبارزه با مواد مخدر تقدیم کرده و مبارزه بی امانی را در حوزه جلوگیری 
از ورود و قاچاق مواد مخدر و اقدامات خوبی را در حوزه درمان، صیانت و نگهداری از 

معتادان انجام داده است.
مومنی افزود: هیچ کشوری در دنیا همانند ایران نیست که تمام ظرفیت های کشور پای 
کار آمده باشند تا این آسیب اجتماعی، ساماندهی شود، همچنین مقام معظم رهبری از 
مبارزه با موادمخدر به عنوان جهاد بزرگ تعبیر کرده اند و رییس جمهور نیز تاکید کردند که 

همه دستگاه ها در امر مبارزه با موادمخدر باید اهتمام ویژه ای داشته باشند.
افزود: در تهران و ۱۰ استان دیگر مراکزی برای درمان، حرفه آموزی و اشتغال  وی 

مددجویان در نظر گرفته شده است که اکنون در حال فعالیت هستند.
دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر با اشاره به تلاش سپاه پاسداران برای مقابله با شیوع 
اعتیاد اضافه کرد:  در وظیفه ذاتی سپاه هیچ جایی اشاره نشده است که بتواند چنین 
موضوعاتی را اجرا کند اما این نهاد انقلابی به صورت جهادی پای کار آمده و نجات جان 

انسان ها را در دستور کار خود قرار داده است.
وی در ادامه، بر توجه به مراحل سم زدایی، روان درمان، حرفه  آموزی، جامعه پذیری و 
اشتغال و صیانت برای تکمیل چرخه درمان تاکید کرد و گفت: این مراحل باید همسو 
با یکدیگر باشند تا شاهد خروج همه مددجویان از مرکز و عدم بازگشت آن ها به این مراکز 

باشیم.
 

نائب رئیس کمیسیون انرژی مجلس :

باید اقداماتی جدی  برای اصلاح ساختار 
بودجه صورت گیرد 

نائب رئیس کمیسیون انرژی مجلس گفت: اصلاح ساختار بودجه در سال های گذشته 
در حد انجام یک سری تعدیل ها بوده و لذا باید در سال های پیش رو اقدامات جدی در 

این زمینه انجام شود. 
قاسم ساعدی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب درباره اصلاح ساخهتار بودجه 
در دیدار نمایندگان مجلس گفت: مقام معظم رهبری در دیدار نمایندگان مجلس تاکید 
جدی بر اصلاح ساختار بودجه داشتند. وی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در گذشته 
نیز بر اصلاح ساختار بودجه تاکید داشته اند، افزود: اصلاح ساختار بودجه در سال های 
گذشته تنها در حد انجام یک سری تعدیل ها بوده است و لذا باید در سال های پیش رو 
اقدامات جدی در این زمینه صورت گیرد. نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس اظهار 
داشت: عمده مشکل بودجه بحث تأمین اعتبارات است که باید برای رفع این مشکل 

منابع درآمدی واقعی برای بودجه در نظر گرفته شود.
ساعدی خاطرنشان کرد: یکی از منابع درآمدی که می توان در اصلاح ساختار بودجه 
به آن توجه کرد درآمدهای مالیاتی است که با جلوگیری از فرار مالیاتی و لغو معافیت های 
مالیاتی غیرضرور افزایش پایه های مالیاتی می توان منابع قابل توجهی را از این بخش 

تأمین کرد.
وی افزود: وقتی بودجه کشور با محدودیت منابع مواجه است و منابع درآمدی پیش بینی 
شده محقق نمی شود ما با کسری بودجه مواجه می شویم که این کسری بودجه سر منشاء 

تورم و مشکلات اقتصادی بعد است.

دادستان کل کشور: 

تمام قد در حمایت از تولید داخلی
 به میدان آمده ایم

مهر نوشت: دادستان کل کشور گفت: قوه قضائیه تمام قد در حمایت از تولید داخلی به 
میدان آمده است تا بتواند از مشکلات تولیدکنندگان گره گشایی کند.

حجت الاسلام محمدجعفر منتظری بعد از ظهر شنبه در بازدید از یکی از شرکت های 
دانش بنیان مستقر در گرمدره اظهار کرد: مقام معظم رهبری سال جاری را به »سال 
تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« نام گذاری کردند، ایشان طی سال های اخیر شعار 
سال را با محوریت اقتصاد نام نهادند، چراکه اگر وضعیت اقتصادی کشور بهبود یابد کشور 
بیش از پیش در مسیر توسعه قرار می گیرد. وی بیان کرد: اگر به شعار امسال توجه کنیم 
متوجه می شویم که ایشان مسئله حمایت از تولید داخل در زمینه دانش بنیان را مسئله 
اصلی عنوان کرده اند، بر این اساس مسئولان نیز باید تمام توجه خود را معطوف به این 
موضوع مهم کنند. دادستان کل کشور تصریح کرد: قوه قضائیه همانند سال های قبل 

برای حمایت از تولید داخل پای کار آمده و نقش مهمی را در این زمینه ایفا کرده است.
از  حمایت  برای  تلاشی  هیچ  از  کشور  کل  دادستانی  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
تولیدکنندگان و رفع موانع احتمال تولید فروگذار نیستیم و امیدواریم بتوانیم در این زمینه 
مانند قبل مؤثر عمل کنیم. منتظری با بیان اینکه مخاطب اصلی شعار سال دستگاه 
اجرای کشور است، گفت: با این حال قوه قضائیه تمام قد در حمایت از تولید داخلی به 

میدان آمده است تا بتواند از مشکلات تولیدکنندگان گره گشایی کند.
  

معاون پژوهشی وزارت علوم:

 با بی اخلاقی های پژوهشی
 برخورد می شود

معاون پژوهشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: اشخاصی که در یک فعالیت  
علمی و پژوهشی همکاری نکرده یا در نوشتن مقاله ای مشارکت نداشته باشند ولی از 

مواهب آن استفاده کنند، مورد پیگرد قانونی قرار می گیرند. 
پیمان صالحی در دومین جلسه شورای هماهنگی و برنامه ریزی معاونان پژوهش و 
فناوری منطقه یک کشور در سال ۱۴۰۱ که در تالار شهید سلیمانی دانشگاه تهران برگزار 
شد بر لزوم رعایت اخلاق در پژوهش و اجرای قوانین مقابله با آنچه که سال هاست تحت 
عنوان پایان نامه فروشی مطرح است، تاکید کرد. وی اظهار داشت: اشخاصی که در یک 
فعالیت  علمی و پژوهشی همکاری نداشته یا در نوشتن مقاله ای مشارکت نداشته اند، ولی 
از مواهب آن استفاده کنند، مورد پیگرد قانونی قرار می گیرند. معاون پژوهشی وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری با تاکید بر رعایت موضوع اخلاق در پژوهش، گفت: تمامی ابزارهای 
قانونی برای مبارزه با بی اخلاقی پژوهشی وجود دارد و ما قانون مقابله به این مسایل را 
داریم بنابراین فقط باید به دنبال اجرا باشیم. باید در حوزه قضایی، اجرایی و علمی برای 
ورود به بی اخلاقی های پژوهشی هم افزا شویم و از مسیر قانونی با این قضیه مقابله کنیم. 
صالحی همچنین به اقدامات انجام شده در حوزه های شبکه ملی آزمایشگاهی، دوره های 
پسادکتری، نمایه سازی مجلات و انجمن های علمی و سیاست همگرایی در انجمن ها 

اشاره کرد.

نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانستان: 

مشکلات منطقه بدون فرصت دادن
 به آمریکا قابل حل است

برخی  به  آمریکا  وعده های  گفت:  افغانستان  امور  در  رییس جمهور  ویژه  نماینده 
کشورهای منطقه با هدف تسهیل بازگشت خود به این منطقه است. 

حسن کاظمی قمی نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانستان در توییتی نوشت: 
حضور و طرح های آمریکا در خاورمیانه و جنوب آسیا پیامدی جز ویرانی و آوارگی برای 
مردمان این مناطق نداشته است. به نظر می  رسد آمریکا هنوز از افغانستان درس نگرفته 
با هدف تسهیل  به برخی کشورهای منطقه  آمریکا  ادامه داد: وعده های  است. وی 
بازگشت به این منطقه است. مشکلات، بحران ها و اختلاف نظرهایی منطقه ای از طریق 
مشارکت خیرخواهانه و دسته جمعی بازیگران منطقه و بدون فرصت دادن به آمریکا و 

ابزارهای تروریستی قابل حل است.

 دبیر شورای نگهبان گفت:  عمده مشکل مردم، 
مسئله معیشت است و وضعیت گرانی ها برای مردمی 
که درآمد کمی دارند یا درآمدی ندارند، معضلی است 

که باید برای آن راه حلی جستجو کرد. 
شورای  رسانی  اطلاع  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
نگهبان، اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با آیت الله جنتی دبیر شورای نگهبان دیدار 

کردند.
در این دیدار علاوه بر اعضای کمیسیون اقتصادی، 
عباسعلی کدخدایی رئیس پژوهشکده و طحان نظیف 

سخنگوی شورای نگهبان نیز حضور داشتند.
در ابتدای این دیدار آیت الله جنتی ابراز امیدواری 
کرد که این دیدارها برکت داشته و بتواند گرهی از 

مشکلات مردم را بگشاید.
وی خطاب به نمایندگان مجلس گفت: سعی کنید 
بیشتر گره گشایی کنید و از وقت استفاده بهینه داشته 

باشد تا نتیجه بهتری هم بگیرید.
دبیر شورای نگهبان با تاکید بر بهبود روابط مجلس و 
دولت گفت: هر چه می توانید روابط دولت و مجلس را 
بهبود بخشید، مردم هم از شما چنین انتظاراتی دارند. 
در گذشته دعواهای میان مجلس و دولت فراوان بود 
ولی  بود  گذاشته  جامعه  در  هم  منفی  بسیار  آثار  و 
امیدواریم انشالله با حسن نیتی  که دارید، اقدامات 

موثری داشته باشید و اختلافات سیاسی کمتر شود.
دبیر شورای نگهبان همچنین توصیه کرد: ارتباط تان 
را با مردم حفظ کنید. شما نماینده مردم هستید، باید 
مردم شما را ببینند و بتوانند حرف هایشان را با شما در 
میان گذارند. دردهای مردم را بشنوید و راه علاجی 
برای آن داشته باشید. شما هم در جلسات با مردم، 
مجلس را به مردم معرفی کنید و هم مردم انتظارات 

شان را از مجلس بیان کنند.
مردم،  مشکل  عمده  کرد:  اضافه  جنتی  آیت الله 
مسئله معیشت است. وضعیت گرانی ها برای مردمی 
که درآمد کمی دارند یا درآمدی ندارند، معضلی است 
که باید برای آن راه حلی جستجو کرد؛ مجلس هم 
است  فعالیت  حال  در  زمینه  این  در  خوشبختانه 
لذا کاری کنید که مردم به شما خوش بین باشند و 
همانطور که با خوش بینی به شما رای دادند و شما را 

قبول کردند، این خوش بینی باید ادامه داشته باشد.
وی با تاکید بر تبیین دلایل گرانی ها و برنامه های 
مشکلات  دلایل  افزود:  تورم  کنترل  برای  مسئولان 
اقتصادی را به مردم بگویید و برنامه ها و اقداماتی که 
را  برای رفع مشکلات اقتصادی در دستورکار است 
تبیین کنید، مردم باید بدانند که شما نسبت به ریشه 
مشکلات اقتصادی آگاهید و برای رفع آن تلاش می 
کنید. مردم ما نجیب و قانع هستند ولی نگرانند و بنده 
هم نگران گرانی ها هستم و می دانم شما هم با مردم 

هم درد هستید؛ مردم اگر بدانند که تدابیر مسئولان 
حل کننده مشکلات است، آرامش پیدا می کنند و 

برای رفع مشکل به کمک دولت و مجلس می آیند.
 پور ابراهیمی: اصلاح قانون بانک مرکزی را در 

دستور کار داریم
در ادامه این جلسه، محمدرضا پورابراهیمی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه جلسات 
کمیسیون اقتصادی با دبیر و اعضای شورای نگهبان 
همانند سنوات گذشته جهت ارائه گزارش مسبوق به 
سابقه است، گفت: دو اقدام مهم کمیسیون اقتصادی 
مجلس، در یک سال گذشته که با همکاری میان این 
حقوقدانان  و  کارشناسان  نظرات  اخذ  و  کمیسیون 
میان  برگشتی  و  رفت  فرایندی  در  نگهبان  شورای 
مجلس و شورای نگهبان تبدیل به قانون شد، قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و قانون به روزرسانی مالیات 
بر ارزش افزوده بود؛ این قوانین از ۱۲ دی ماه ۱۴۰۰ 

رسماً اجرا شد.
وی افزود: امسال نیز دو سه برنامه ویژه در دستور کار 
داریم که اصلاح قانون بانک مرکزی یکی از کارهای 
ما است این طرح که مورد توجه و تاکید شما جهت 
کمیسیون  در  کلیاتش  اول  شور  در  بوده،  اصلاح 
تصویب شد و در شور دوم هم نهایی شده و گزارش 
این طرح جهت ارائه در صحن علنی مجلس آماده 
شده است و تا دو هفته دیگر قرار در صحن علنی 
مجلس بررسی شود. ما امیدوارم ظرف دو ماه آینده 
قانون جدید اصلاح بانک مرکزی به تصویب رسیده و با 
اصلاح این قانون، مشکلاتی که از بعد نظارتی بر بانک 

مرکزی داشتیم، انشاالله برطرف شود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به بهبود 
گزارشهای نظارتی در کنار اصلاح قوانین در مجلس 
یازدهم اضافه کرد: بیشترین سهم اقدامات مجلس، 

نظارت و اصلاح قوانین بوده است.

نظارت  سهم  بیشترین  همچنین  ابراهیمی  پور 
گفت:  و  دانست  اقتصادی  کمیسیون  به  متعلق  را 
قانون  حوزه  در  تخلفات  بیشترین  قبل  دولت  در 
بازار  گمرک،  مرکزی،  بانک  همچون  حوزه هایی  در 
از طرفی، بیشترین  ... داشتیم؛  و  سرمایه، مالیات 
حجم گزارش های نظارتی در صحن علنی براساس 
کمیسیون  سهم  مجلس  قوانین  معاونت  گزارش 
اقتصادی بوده است. به عبارتی معادل یک چهارم 
گزارش های نظارتی که در صحن قرائت شده، متعلق 

به این کمیسیون بوده است.
رئیس کمیسیون اقتصادی افزود: خیلی از پرونده ها 
قوه  به  است،  موجود  نظارتی  گزارش های  در  که 
قضاییه ارجاع شده و خوشبختانه قوه قضاییه هم با ما 

در این خصوص همکاری شایسته ای دارد.
قوه  و  کمیسیون  این  همکاری  به  پورابراهیمی 
قضاییه اشاره داشت و گفت: یک کارگروه مشترک 
اقتصادی  گزارش های  خصوص  در  قضاییه  قوه  با 
تشکیل شده و در دوره ریاست سابق قوه قضاییه، وی 
دستور داده بود که به علت اهمیت موضوع رسیدگی 
به مفاسد اقتصادی، این کمیسیون تشکیل شود. در 
دوره رئیس جدید قوه قضاییه هم خوشبختانه این 
همکاری ادامه یافته و با این رویه، گام های بلندتری در 

حوزه نظارت برداشته ایم.
وی در ادامه به اندازه گیری شاخص های اقتصادی 
در دولت قبل و فعلی پرداخت و گفت: این کمیسیون 
بعد از پایان ۸ سال دولت آقای روحانی، ۲۵ شاخص 
اصلی اقتصادی را از سال اول تا پایان دولت قبلی 
میانگین گرفته است و این گزارش هم با دولت قبل 
قابل مقایسه است و هم با دولت فعلی. در این ۲۵ 
شاخص اصلی اقتصادی فقط یک شاخص بود که 
تاثیر نگرفته بود و بقیه شاخص ها در این هشت سال 

همه منفی و بدتر شده بودند.

آیت الله جنتی در دیدار اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس:

مشکل مردم مسئله معیشت است 

رئیس جمهور با قدردانی از تلاش و از جان گذشتگی پزشکان، پرستاران و سایر 
اعضای کادر درمان، وضعیت امروز کرونا در کشور را که آمار بیماران و فوتی ها به شدت 
کاهش یافته، مرهون تلاش های آنان دانست و تأکید کرد: روند نزولی بیماری نباید 

منجر به عادی انگاری شود. 
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« روز شنبه در نشست ستاد ملی مقابله با کرونا به 
کاهش آمار ابتلا و فوتی های ناشی از شیوع ویروس کووید۱۹ اشاره و از تلاش ها و 
زحمات کادر درمان در طول دو سال اخیر قدردانی کرد و اقدامات آنها در صیانت از 

جان مردم را امیدآفرین خواند.
رئیس جمهور گفت: اگر امروز شاهد وضعیت متفاوتی به لحاظ شیوع کرونا در 
کشورمان نسبت به برخی کشورهای دیگر جهان هستیم و در دل مردم از بابت 
بازگشایی کسب و کارها و مراکز آموزشی امید به وجود آمده، این از لطف خداوند و 

ثمره ایثار و تلاش بی وقفه پزشکان و پرستاران و کادر درمان است.
آیت الله رئیسی تسریع در پرداخت حقوق و مطالبات بیمارستان ها و کادر درمان 
را جلوه عملی قدردانی از پزشکان و پرستاران زحمتکش کشور دانست و از وزیر 

بهداشت خواست که این موضوع را با جدیت پیگیری کند. رئیس جمهور در بخش 
دیگری از سخنانش با اشاره به سیر نزولی کاهش ابتلا و خسارات جانی ناشی از 
کرونا تأکید کرد: این که میزان ابتلا به بیماری کاهش یافته و در برخی روزها به لطف 
خدا حتی یک مورد فوتی هم نداشتیم، نباید سبب عادی انگاری نسبت به رعایت 
اصول بهداشتی شود. آیت الله رئیسی بر همین اساس از آحاد مردم خواست که 
در مراکز درمانی و بهداشتی و اماکن عمومی پرتردد و پر ازدحام و همچنین وسایل 
نقلیه، مانندگذشته دستورالعمل های بهداشتی را به طور کامل رعایت کنند تا وضع 
موجود تثبیت شود. وی همچنین تداوم اطلاع رسانی و آموزش درباره بیماری کرونا 
و هشدارهای لازم برای پیشگیری از آن را امری ضروری دانست و گفت: آموزش 
عمومی درباره یک بیماری مسری مثل کرونا، مسأله ای مقطعی و محدود به زمان 
و مکان خاصی نیست. رئیس جمهور گفت: بحمدالله امروز شرایط در مقایسه با 
گذشته بسیار متفاوت شده، اما رسانه ملی و مسئولان دانشگاه های علوم پزشکی و 
وزارت بهداشت همواره به مسأله آموزش و هشدار به موقع نسبت به شیوع بیماری 

اهتمام داشته باشند تا زمینه اوج گیری مجدد بیماری به وجود نیاید.

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛

روند نزولی بیماری کرونا موجب عادی انگاری نشود 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اجرای 
عدالت وظیفه ای سنگین بر دوش قوه قضاییه است که 
امیدواریم با تلاش کارکنان و قضات دستگاه قضایی، 

رضایتمندی مردم از این قوه روزبه روز بیشتر شود. 
آیت الله آملی لاریجانی  روز شنبه در جلسه فوق العاده 
مجمع با تبریک هفته قوه قضاییه، یاد شهید آیت الله 
تیر  هفتم  تروریستی  حادثه  شهدای  سایر  و  بهشتی 
جلیل القدر  شهید  کرد:  تصریح  و  داشت  گرامی  را 
فرصتی  طی  را  بزرگی  تحول  بهشتی  دکتر  آیت الله 
پدید  اسلامی  جمهوری  قضایی  دستگاه  در  کوتاه 
آوردند و بازسازی نظام قضایی ایران، مرهون تلاش ها و 

مجاهدت های آن شهید بزرگوار است.
با  ادامه  در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
دوران  در  قضاییه  قوه  رئیس  تلاش های  از  قدردانی 
جدید دستگاه قضایی اظهار کرد: از اقدامات خالصانه 
آقای  المسلمین  و  حجت الاسلام  جناب  مکرم  برادر 
در دستگاه قضایی  که سالیان سال  اژه ای  محسنی 
بعنوان  امروز  و  بوده اند  فراوانی  آثار  و  خدمات  منشاء 
رئیس خدمتگزار قوه قضاییه فعالیت می کنند، قدردانی 

عزیز  کارکنان  و  شریف  قضات  همه  برای  و  می کنیم 
دستگاه قضایی آرزوی توفیق و تسدید الهی در طی 

کردن مسیر اسلام و انقلاب اسلامی داریم.
 آملی لاریجانی، اجرای عدالت را وظیفه ای سنگین 
کرد  امیدواری  ابراز  و  دانست  قضاییه  قوه  دوش  بر 
که با تلاش آحاد کارکنان و قضات دستگاه قضایی، 
رضایتمندی مردم عزیز از این دستگاه روزبه روز بیشتر 

شود.
پس از سخنان رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
هفتم  برنامه  کلی  سیاست های  پیش نویس  بررسی 

توسعه آغاز شد.
 محمدباقر ذوالقدر دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
تبادل  و  بحث  به  مجمع  اعضای  ورود  از  پیش  نظام 
اولویت  اینکه  بیان  با  پیش نویس،  مفاد  پیرامون  نظر 
سیاست های کلی برنامه هفتم بر پیشرفت اقتصادی 
کمیسیون  متعدد  جلسات  برگزاری  از  است،  استوار 
مشترک برای تهیه پیش نویس سیاست های کلی خبر 
داد و خاطرنشان کرد: با جمع بندی مباحث کمیسیون 
مشترک، چهار ابرچالش در اقتصاد کشور احصا شد 

که سیاست های کلی با نگاه به این چالش ها و رفع آنها 
تدوین می شود.

پایین  رشد  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  دبیر 
مزمن،  و  فزاینده  شدید،  تورم  اقتصادی،  پرنوسان  و 
بیکاری بالا، اشتغال پایین و فقر و نابرابری اقتصادی را 
چهار ابرچالش احصاشده در مسیر پیشرفت اقتصادی 

کشور اعلام کرد.
اعضای مجمع در جلسه بر اولویت داشتن »پیشرفت 
اقتصادی عدالت محور« در کنار توجه به تحقق سایر 
سیاست های کلان در برنامه هفتم توسعه تاکید و با 
طول  در  8درصدی  اقتصادی  رشد  میانگین  تعیین 
مصوبات  کردند.  موافقت  برنامه  این  اجرای  سالهای 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در مورد سیاست های 
کلی، پیشنهادی است و نهایتاً با تصویب مقام معظم 

رهبری ابلاغ می شود.
در این جلسه همچنین مقرر شد که جهت تسریع در 
بررسی و تدوین سیاست های کلی برنامه هفتم، جلسات 
مجمع تشخیص بصورت مستمر و چند روز در هفته 

برگزار شود.

آیت الله آملی لاریجانی  : 

امیدواریم رضایتمندی مردم از دستگاه قضایی بیشتر شود

وزیر اطلاعات: 

نام شهدای هفتم تیر همیشه در تاریخ ماندگار می ماند
وزیر اطلاعات در پیامی به مناسبت بزرگداشت شهدای هفتم تیر و هفته  قوه 
قضائیه گفت: سربازان گمنام امام زمان )عج( در انجام رسالت خطیر حفظ امنیت 

این مرز و بوم و احقاق حقوق امّت شهید پرور به  کار خواهند گرفت. 
به مناسبت  پیامی  در  خطیب  اسماعیل  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
بزرگداشت شهدای هفتم تیر و هفته  قوه قضائیه نوشت: نام و یاد شهدای والامقام 
فاجعه جنایتکارانه هفتم تیر ۱3۶۰ که به دستان خون چکان منافقان تروریست و 
با حمایت استعمارگران مدعی حقوق بشر به وقوع پیوست، تا همیشه تاریخ ماندگار 

خواهد بود.
شهید  مظلومانه  شهادت  سالگرد  گرامی داشت  ضمن  افزود:  اطلاعات  وزیر 
مظلوم آیت الله بهشتی و هفتاد و دو تن از یاران صدیق حضرت امام خمینی )ره(، 
فرارسیدن هفته  قوه قضائیه را خدمت رییس آن قوه و همه قضات عدل گستر و 
کارکنان صدیق که با اعتقاد و انگیزه ای راسخ به تاسی از امیرالمومنین حضرت علی 
)ع( در راستای احقاق حقوق حقه ملّت عدالت خواه ایران اسلامی تلاش می کنند؛ 
تبریک می گوییم و از درگاه خالق دادگستر، تداوم توفیق خدمت در راستای تحقق 

آرمان های بنیانگذار کبیر جمهوری اسلامی ایران و منویات مقام معظم رهبری را 
برای آن عزیزان مسالت می نماییم.

تروریست های روسیاه آلبانی در امان نخواهند بود 
 خطیب خاطرنشان کرد: سربازان گمنام امام زمان )عج( در سنگر عظیم مبارزه 
و جهاد به عنوان ضابطین قضایی تمام کوشش و همراهی خود را در انجام رسالت 
خطیر حفظ امنیت این مرز و بوم و احقاق حقوق امّت شهید پرور به کار خواهند 
گرفت. وی بیان کرد: تروریست های روسیاه آلبانی نشین نیز هیچ گاه از آتش انتقام 
۱۲ هزار شهید جنایات آنها در امان نبوده و نخواهند بود؛ گرچه هر روز بیش از 
پیش خود را در اختیار سران تروریسم رسمی و دولتی از قبیل ترامپ و مایک پنس 

و پمپئو قرار دهند.
وزیر اطلاعات تصریح کرد: در حالیکه همین جانیان، خود هر روز بیش از گذشته 
در هراس بیشتر از خونخواهان سردار بزرگ اسلام، شهید سپهبد قاسم سلیمانی 
هستند. این سنت الهی است که جنایتکارانی همچون منافقین و کارفرماهایشان، 

از عذاب الهی در امان نخواهند بود.

محمد مهدی اسماعیلی*
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با اثرات کوتاه مدت و بلند مدت الکل بر بدن آشنا شوید

برنزه کردن پوست چه با آفتاب گرفتن و چه با سولاریوم می تواند پیامدهای 
خطرناکی داشته باشد. هر چند پوست برنزه بسیار زیباست و حتی شاید به 
نظر برسد پوست کاملا سالم است؛ اما در واقع کاملا برعکس است؛ برنزه کردن 

پوست حکایت از آسیب به DNA دارد.
به  از سولاریوم  استفاده  با  و چه  به صورت طبیعی  پوست چه  برنزه کردن 
سلول های پوست آسیب زده و ظاهر شدن علائم فیزیکی پیری را نیز جلو 
می اندازد. بدتر از همه اینکه آفتاب گرفتن می تواند منجر به سرطان پوست شود.

واقعیتی که باید آن را بپذیرید این است که چیزی به نام »برنزه کردن بی خطر« 
وجود ندارد. آفتاب گرفتن یا سولاریوم، ریسک کارسینومای سلول های بازال 
)سلول پایه ای(، کارسینومای سلول های سنگفرشی و ملانوما را افزایش می دهد.

علت برنزه شدن پوست چیست؟
 )UV( فرابنفش  پرتوهای  در معرض  قرار گرفتن  اثر  در  پوست  برنزه شدن 
خورشید یا دستگاه سولاریوم اتفاق می افتد که باعث آسیب به ژنتیک سلول های 
ملانین  تولید  با  می کند  تلاش  پوست  می شود.  پوست  لایه  بیرونی ترین 
)رنگدانه ای که عامل رنگ برنزه پوست است( جلوی آسیب بیشتر سلول ها را 

بگیرد. این آسیب از همان اولین لحظه برنزه شدن شروع می شود.

واقعیت این است که اشعه UVB منجر به تولید ویتامین D می شود در حالی 
که برنزه شدن اساسا با اشعه های UVA رخ می دهد و این یعنی برنزه کردن 
تقریبا هیچ ویتامینی به شما نمی رساند ضمن اینکه ریسک سرطان پوست را 

افزایش می دهد
وقتی پرتوهای UV به پوست می رسند، به سلول های اپیدرم )لایه بیرونی 
پوست( آسیب می زنند. سیستم ایمنی در واکنش به این آسیب، جریان خون به 
سمت ناحیه مورد نظر را افزایش می دهد. این افزایش جریان خون همان چیزی 
است که عامل قرمزی آفتاب سوختگی و داغی آن است. همزمان سلول های 
آسیب دیده ی پوست، مواد شیمیایی ترشح می کنند که پیام هایی در بدن ارسال 

می نمایند که به صورت احساس درد و سوزش توسط مغز دریافت می شود.
گلبول های سفید خون که به محافظت از شما در برابر عفونت ها و بیماری ها 
کمک می کنند، به پوست آسیب دیده حمله ور شده و آن ها را دفع می کنند. در 
فرایند حذف سلول های آسیب دیده، آفتاب سوختگی و خارش و پوسته شدن 

روی می دهد.
یک پنجم آمریکایی ها تا سن ۷۰ سالگی به سرطان پوست مبتلا می شوند. در 
تمام دنیا نیز موارد سرطان پوست ناشی از استفاده از سولاریوم از موارد سرطان 

ریه ناشی از سیگار بیشتر است.
برنزه کردن و ظاهر پوست

برنزه کردن، سن پوست را تغییر می دهد و علائم مشهود پیری پوست یعنی 
چین وچروک ها و لکه های قهوه ای را زودتر ظاهر می کند. 

واقعیت ها و خطرات برنزه کردن
. آسیب پوست از همان اولین لحظه برنزه شدن پوست آغاز می شود. هربار 
که آفتاب می گیرید یا از سولاریوم استفاده می کنید، آسیب های پوست بیشتر و 
بیشتر شده، جهش  های ژنتیکی بیشتر شده و در نتیجه خطر شدیدتر می شود.

سولاریوم  دستگاه  است.  خطرناک  گرفتن  آفتاب  اندازه ی  به  سولاریوم   .
جایگزین سالم تری برای آفتاب گرفتن نیست و هر دو ریسک سرطان های پوست 
را بالا می برند. مطالعه ای که روی ۶3 خانم زیر 3۰ سال که ملانوما داشتند انجام 

شد نشان داد ۶۱ نفر آن ها از سولاریوم استفاده کرده بودند.
. برنزه کردن برای هر نوع پوستی خطرناک است. حتی اگر پوستتان ظریف 
و حساس نباشد باز هم آسیب DNA رخ خواهد داد و ریسک سرطان پوست 
و پیری پوست را افزایش خواهد داد. . سازمان غذا و دارو )FDA( نیز سولاریوم 
را سرطان زا اعلام کرده است. . آسیب UV، خصوصا نوع متمرکز آن که در 
سولاریوم وجود دارد می تواند باعث ایجاد لکه های تیره و خطوط چین و چروک و 
چرمی شدن پوست شود.  . این تصور که سولاریوم می تواند ظاهر جوش و آکنه 
را پنهان کند نیز نادرست است: هر بهبودی در ظاهر جوش و آکنه کاملا موقتی 

است )اگر بهبودی رخ بدهد!(.
. وقتی آفتاب سوختگی یا برنزه ی پوست شروع به محو شدن کند، خارش و 
پوسته پوسته شدن شروع خواهد شد. شاید وسوسه شوید پوسته ها را بکنید که 

باعث می شود جای زخم بماند.
. سولاریوم می تواند سلامت چشم هایتان را تهدید کند و حتی منجر به سرطان 

چشم شود. ضمنا سولاریوم، عملکرد سیستم ایمنی را سرکوب می کند.
. پرتوهای UVB به لایه ی بیرونی پوست نفوذ می کنند و بیشترین نقش را در 
آفتاب سوختگی ها دارند. پرتوهای UVA به لایه های عمقی تر پوست نفوذ کرده و 

اغلب موجب واکنش های آلرژیک مثل کهیر می شوند.
سوالات پُرتکرار

آیا برنزه کردن با آفتاب و سولاریوم به یک اندازه خطرناک است؟
بله، برنزه کردن با هر دو روش خطرناک است. پرتوهای UV که در سولاریوم 

استفاده می شوند نیز می توانند ریسک ابتلا به ملانوما را افزایش دهند.
آیا برنزه کردن راه خوبی برای دریافت ویتامین D است؟

خیر، واقعیت این است که اشعه UVB منجر به تولید ویتامین D می شود در 
حالی که برنزه شدن اساسا با اشعه های UVA رخ می دهد و این یعنی برنزه 
کردن تقریبا هیچ ویتامینی به شما نمی رساند ضمن اینکه ریسک سرطان پوست 

را افزایش می دهد. 
آیا آفتاب گرفتن و سولاریوم کمکی به اختلال خلقی فصلی می کند؟

خیر آفتاب گرفتن و برنزه کردن هیچ کمکی به درمان اختلال خلقی فصلی 
نمی کند.

آیا با آفتاب گرفتن چشم ها نیز آسیب می بینند؟
آب مروارید یکی از آسیب های چشمی است که تحقیقات نشان می دهد 

احتمال آن با قرار گرفتن در معرض پرتوهای UV بیشتر می شود.

برنزه کردن پوست برایتان گران تمام می شود!

یک کارشناس ارشد گیاه شناسی مطرح کرد:عوارض آفتاب گرفتن و سولاریوم

سیاه دانه، کاهنده التهابات درونی بدن

به دلیل خواص  را  دانه  یک کارشناس ارشد گیاه شناسی گفت: روغن سیاه 
آنتی اکسیدانی  آن می شناسند که توانایی کاهش التهابات درون بدن و مشکلات 

پوستی را دارد. 
رضا رحیمی اظهار کرد: روغن سیاه دانه را به دلیل خواص آنتی اکسیدانی  آن 

می شناسند که توانایی کاهش التهابات درون بدن و مشکلات پوستی را دارد.
وی با اشاره به این که خواص سیاه دانه هزاران سال است که برای پیشگیری و 
درمان بیماری های مختلف مورد توجه انسان ها قرار گرفته، عنوان کرد: باستان 
شناسان دانه های سیاه دانه را حتی در معبد توت عنخ آمون نیز پیدا کرده اند که 

اهمیت خواص درمانی این گیاه در طول تاریخ را تأیید می کند.  
رحیمی با اشاره به این که فواید روغن سیاه دانه برای مو و پوست بسیار است، 
عنوان کرد: از این خواص برای مو، پوست صورت، لاغری و درمان بیماری های 

تنفسی مانند آسم و سینوزیت و ... استفاده می شود.
این کارشناس  ارشد گیاه شناسی با اشاره به این که این روغن ثابت کرده که تأثیر 
خوبی در درمان برخی از مشکلات سلامتی ازجمله فشار خون بالا و آسم دارد، 

عنوان کرد: این ماده همچنین تأثیر ضد قارچ و ضد باکتری قوی دارد.  
وی با اشاره به اینکه ازجمله خواص روغن سیاه دانه می توان به کاهش فشار 
خون بالا اشاره کرد: افزود: مصرف آن برای دو ماه نتایج رضایت بخشی در کاهش 
فشار خون افرادی که دچار فشار خون بالا البته نه در سطح خیلی حاد، نشان 

داده است.
رحیمی ادامه داد: روغن سیاه دانه نشان داده است که می تواند باعث کاهش 
حفظ  به  آن  در  موجود  مفید  چرب  اسیدهای  زیاد  میزان  شود،  بد  کلسترول 

کلسترول خوب در میزان مناسب کمک می کند.
 این کارشناس ارشد گیاه شناسی عنوان کرد: میزان روغن موجود در دانه ها تا 
حد زیادی بستگی به جایی که گیاه در آن رشد کرده است دارد، برخی از افراد 
حتی با مصرف دانه های کوبیده شده سیاه دانه هم از خواص روغن سیاه دانه 

بهره مند می شوند.
رحیمی عنوان کرد: مصرف روغن سیاه دانه خوراکی می تواند به کاهش علائم 

التهابی آرتروز مفصل کمک کند.  
این کارشناس  ارشد گیاه شناسی ادامه داد: خواص ضدالتهابی روغن سیاه دانه 
ممکن است باعث بهبود علائم آسم شود، تأثیر آن در کاهش التهابات دستگاه 
تنفسی حتی می تواند در کاهش علائم برونشیت و درمان سینوزیت هم مؤثر باشد.

  

تست حفظ تعادل میزان طول عمر را 
پیش بینی می کند

به نظر آسان می رسد، اما ایستادن روی یک پا به مدت ۱۰ ثانیه می تواند سخت 
تر از آن چیزی باشد که فکر می کنید.

به نقل از مدیسن نت، یک مطالعه جدید نشان می دهد که توانایی یا عدم توانایی 
شما در انجام این کار ممکن است پیش بینی کند که آیا احتمال مرگ شما در دهه 
آینده بیشتر است یا خیر. به همین دلیل است که یک تیم بین المللی از محققان 
می گویند این آزمایش ۱۰ ثانیه ای باید بخشی از بررسی های معمول سلامت برای 

همه افراد میانسال و مسن باشد.
دکتر »کلادیو آرائوجو«، سرپرست تیم تحقیق از کلینیک ورزشی پزشکی در 
ریودوژانیرو برزیل، خاطرنشان کرد: »حفظ تعادل، برخلاف تناسب اندام هوازی، 
قدرت عضلانی و انعطاف پذیری، تا دهه ششم زندگی فرد به طور معقولی حفظ 

می شود. سپس به سرعت از بین می رود.«
برای این مطالعه، محققان از داده های مطالعه ورزشی استفاده کردند که در 
سال ۱۹۹۴ برای ارزیابی ارتباط بین بیماری، مرگ و معیارهای مختلف آمادگی 

جسمانی، ورزش و خطرات شایع بیماری قلبی آماده شده بود.
محققان داده هایی را از معاینات حدود ۱۷۰۰ برزیلی ۵۱ تا ۷۵ ساله بین فوریه 
۲۰۰۹ و دسامبر ۲۰۲۰ جمع آوری کردند. این معاینات شامل وزن، چندین معیار 

از ضخامت چین های پوست، اندازه کمر و سابقه پزشکی بود.
از هر کدام خواسته شد که به مدت ۱۰ ثانیه بدون هیچ گونه حمایت اضافی روی 
یک پا بایستند. به آنها گفته شد که پای آزاد خود را روی پشت ساق پای مخالف قرار 
دهند، در حالی که بازوهای خود را در کنار خود نگه داشته و نگاه خود را مستقیماً 

به جلو ثابت کرده بودند. آنها تا سه بار با هر دو پا تلاش کردند.
تقریباً از هر پنج نفر یک نفر نمی توانست این کار را انجام دهد. احتمال شکست 
با افزایش سن بیشتر بود و تقریباً در فواصل پنج ساله از سن ۵۱ سالگی به بعد دو 

برابر می شد.
نویسندگان خاطرنشان کردند احتمال شکست در مسن ترین افراد گروه ۱۱ برابر 

بیشتر از افرادی است که ۲۰ سال جوان تر بودند.
هیچ تفاوت واضحی در علل مرگ بین کسانی که می توانستند و کسانی که 
نمی توانستند آزمایش را کامل کنند وجود نداشت. اما نسبت مرگ و میر در میان 

کسانی که شکست خوردند تقریباً ۱3 درصد بیشتر بود.
این مطالعه نشان داد افرادی که در آزمایش شکست خورده بودند بیشتر در 
معرض مشکلات سلامت از جمله چاقی، بیماری قلبی، فشار خون بالا، پروفایل 

چربی خون ناسالم و دیابت نوع ۲ بودند.

محققان چینی می گویند؛

طب سوزنی در کاهش سردردهای تنشی 
موثر است

سردردهای تنشی باعث می شوند فرد احساس کند که سرش در حال انفجار 
است.

به نقل از مدیسن نت، محققان می گویند طب سوزنی ممکن است به جلوگیری 
از سردرد تنشی کمک کند.

افراد مبتلا به سردرد تنشی مزمن که ۲۰ جلسه طب سوزنی منظم را طی دو 
ماه دریافت کردند، روزهای سردرد کمتری نسبت به افرادی که روش طب سوزنی 

سطحی دریافت کردند، داشتند و این بهبودها نزدیک به هشت ماه ادامه داشت.
اینکه چگونه طب سوزنی به توقف سردردهای تنشی مزمن کمک می کند به طور 

کامل درک نشده است، اما محققان نظریه های خود را دارند.
دکتر »یینگ لی«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه طب سنتی چینی چنگدو 
چین، توضیح داد: »برای اولین بار، روش طب سوزنی برای بیماران مبتلا به 
سردردهای تنشی آرامش ایجاد می کند، که به شل شدن ماهیچه های پوست سر 

کمک می کند.«
این مطالعه شامل ۲۱۸ نفر بود که حداقل ۱۵ روز در ماه سردردهای تنشی 

داشتند.
به طور کامل ۶۸٪ از افرادی که در گروه طب سوزنی منظم بودند، حداقل ٪۵۰ 

کاهش در تعداد روزهای سردردی را که هر ماه تجربه می کردند، گزارش کردند.
برای شرکت کنندگان در مطالعه که طب سوزنی واقعی و منظم دریافت کردند، 

روزهای سردرد از ۲۰ روز در ماه به ۷ روز کاهش یافت.
در مقابل، روزهای سردرد از ۲3 روز در ماه به ۱۲ روز در ماه در میان شرکت 

کنندگانی که طب سوزنی سطحی دریافت کردند کاهش یافت.
برای پیشگیری از سردردهای تنشی، داروهایی مانند ضد افسردگی های سه 
حلقه ای، مهارکننده های بازجذب سروتونین و نوراپی نفرین و شل کننده های 

عضلانی می توانند تسکین دهند. اما این داروها عوارض جانبی دارند.

سلامت

فوق تخصص جراحی زانو و لگن:

تفاوت نرمی استخوان با پوکی استخوان 
در چیست؟

فوق تخصص جراحی زانو و لگن  گفت :نرمی استخوان مربوط به افراد در گروه 
سنی خاصی نیست و در همه گروه های سنی می تواند اتفاق بیفتد، اما پوکی 

استخوان اکثرا مربوط به افراد در سنین بالا است.
دکتر مرتضوی در تشریح نرمی استخوان گفت: استخوان ها دو بخش مهم 
معدنی و غیر معدنی دارند. بخش معدنی، کلسیم و غیر معدنی، کلاژن است. در 
نرمی استخوان بخش غیر معدنی استخوان هیچ تغییری نمی کند و میزان مواد 

معدنی استخوان کم می شود و این منجر به نرمی استخوان می شود.
آیا نرمی استخوان مربوط به گروه سنی خاصی است؟

این استاد دانشگاه در ادامه گفت: نرمی استخوان مربوط به افراد در سن خاصی 
نیست. در همه افراد از کودکی تا بزرگسالی می تواند اتفاق بیفتد. در کودکان این 
پدیده عنوان راشیتیسم نام دارد. کودکانی که میزان کافی ویتامین دی که برای 
جذب کلسیم ضروری است دریافت نمی کنند استخوان های آن ها قسمت غیر 
معدنی را دارد، ولی قسمت معدنی آن که کلسیم است را ندارد و در نتیجه کودک 

راشیتیسم می گیرد و استخوان ها دچار تغییر شکل و زاویه دارشدن می شود.
 وی افزود: در افراد جوان هم این اتفاق میفتد و خیلی شایع است. یعنی افراد به 
دلیل نداشتن ویتامین دی کافی، کلسیم جذب نمی کنند و قسمت غیر معدنی 
استخوان کافی است، ولی قسمت معدنی استخوان کم است که منجر به نرمی 

استخوان می شود.
 نرمی استخوان چه تفاوتی با پوکی استخوان دارد؟

مرتضوی در تفاوت بین پوکی استخوان و نرمی استخوان گفت: پوکی استخوان 
اکثر موارد مربوط به افراد در سن بالا است در حالی که نرمی استخوان مربوط 
سن خاصی نیست. ضمن این که در پوکی استخوان هم قسمت معدنی و هم غیر 
معدنی استخوان کم می شود و کم شدن هردوی این موارد منجر به ضعیف شدن 
استخوان می شود که استخوان را در معرض شکستگی قرار می دهد. در حقیقت 
پوکی استخوان کم شدن قسمت معدنی و غیر معدنی استخوان است و نرمی 

استخوان فقط کم شدن قسمت معدنی استخوان خواهد بود. 
شایع ترین علت نرمی استخوان چیست؟

وی ادامه داد: مهم ترین و شایع ترین دلیل نرمی استخوان کمبود ویتامین دی 
است. ویتامین دی برای جذب کلسیم ضروری است و در بدن انسان در اغلب 
موارد در پوست ساخته می شود. در واقع تابش آفتاب به پوست بدن سبب می شود 
ماده اولیه ویتامین دی ساخته شود و بعدا در کبد و کلیه دچار تغییراتی می شود که 
ویتامین دی فعال می شود که برای جذب کلسیم ضروری است؛ بنابراین در نرمی 

استخوان کلسیم کم است که اکثرا بخاطر کمبود جذب است.
 علائم و درمان نرمی استخوان

این فوق تخصص جراحی زانو و لگن در مورد نشانه های نرمی استخوان چنین 
توضیح داد: در افراد بالغ و جوان کمبود کلسیم و نرمی استخوان دو علامت مهم 
می دهد. اولین علامت درد های استخوانی است که افراد از درد های پراکنده 
استخوانی شکایت دارند. دومین علامت مهم نرمی استخوان ضعف عضلات 
است که در ناحیه بالایی اندام ها بیشتر است. مثلا فرد توان کافی برای بلند شدن 
از صندلی را ندارد. یا هنگام انجام کار ها خیلی زود خسته می شود. درمان آن هم 
رساندن کلسیم به بدن است که البته باید به همان نکته جذب کلسیم فقط با وجود 

ویتامین دی کافی هم توجه کرد.
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فرماندار قم :

جهاد دانشگاهی یکی از پیشتازان
 عرصه درمان ناباروری است

فرماندار استان قم با بیان اینکه جهاد دانشگاهی یکی از پیشتازان عرصه درمان 
ناباروری است، گفت: مجموعه جهاد دانشگاهی در استان قم سبقه بسیار خوبی دارند 
و به عنوان یکی از مراکز قدیمی با فعالیت های علمی و پژوهشی، پشتوانه بسیار خوبی 

برای اقدامات درمان ناباروری است.
فرماندار قم به همراه محسن پورمند معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی و علی 
طالبی معاون عمرانی فرمانداری از مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی با حضور 

دکتر محمد حیدری رئیس جهاد دانشگاهی استان بازدید کردند. 
دکتر عباس ذاکریان فرماندار استان قم ضمن بازدید از بخش های مختلف مرکز 
درمان ناباروری جهاد دانشگاهی شامل واحد بیماران بین الملل، مشاوره، آزمایشگاه 
تشخیص طبی و جنین شناسی از نزدیک در جریان فعالیت ها و ظرفیت ها و برخی 

مشکلات این مرکز قرار گرفتند.
وی در حاشیه این بازدید با بیان اینکه جهاد دانشگاهی یکی از پیشتازان عرصه درمان 
ناباروری است، عنوان کرد: مجموعه جهاد دانشگاهی در استان قم سبقه بسیار خوبی 
دارند و به عنوان یکی از مراکز قدیمی با فعالیت های علمی و پژوهشی، پشتوانه بسیار 
خوبی برای اقدامات درمان ناباروری است. ذاکریان با اشاره به حضور مراجعین بین 
المللی از اقصی نقاط جهان در مرکز درمان ناباروری، تصریح کرد: با توجه به اینکه 
اقبال خوبی از سمت شیعیان به استان قم وجود دارد بخش قابل توجهی از مراجعین 
از کشور های اسلامی و شیعه نشین که دارای مشکل ناباروری هستند تمایل دارند 
که در قم پروسه درمانی را پیگیری کنند و این مرکز یکی از مراکز با کیفیت علمی و 
با هزینه مناسب می تواند این خدمات را ارائه دهد. فرماندار با بیان اینکه مرکز درمان 
ناباروری جهاد دانشگاهی به دنبال گسترش فعالیت های خود هستند، ادامه داد: مرکز 
بسیار خوب تحقیقاتی در رابطه با سلول های بنیادی دارند که امیدواریم با تأمین اعتبار 
مشکلاتی همچون وجود کلین روم در راستای کاهش قابل توجه مراجعات برای بخشی 
از فرآیندهای تحقیقاتی به تهران با این هدف که بتوانند به طور کامل بحث تمایز سلولی 

را انجام و وارد مباحث درمانی کنند برطرف شود.
وی ضمن تشکر از زحمات جهاد دانشگاهی و پرسنل این مرکز، افزود: امیدواریم  
فعالیت های این مرکز توسعه پیدا کند و بتوانند خدمات مناسبی را به مردم استان قم و 

مراجعین خارج از استان ارائه کنند.
ذاکریان اضافه کرد: جهاد دانشگاهی در عرصه های مختلف نه فقط بحث درمان 
ناباروری بلکه گردشگری سلامت، معادن با نگرش دانش بنیان ورود کردند لذا یکی 
از مزیت های جهاد دانشگاهی این است که سال ها نگرش دانش بنیان به مسائل 
داشتند و با روحیه جهادی و بر مبنای پایه های علمی در این عرصه ها فعالیت می 
کنند. وی در پایان گفت: به نظر می رسد مجموعه جهاد دانشگاهی با سبقه طولانی، 

روحیه جهادی و کار علمی که می کنند موفقیت های خوبی داشته باشند.
لزوم گسترش فضای فیزیکی مرکز درمان ناباروری 

همچنین دکتر محمد حیدری رئیس جهاد دانشگاهی در ادامه بر لزوم گسترش 
فضای فیزیکی مرکز درمان ناباروری و ساخت کلین روم و رفع مشکلات در این خصوص 
اشاره کرد. وی با اشاره به ظرفیت ها و توانمندی جهادهای دانشگاهی سراسر کشور و 
امکان برقراری ارتباط و همکاری بین آن ها بر لزوم استفاده از پتانسیل جهاد دانشگاهی 

در راستای حل مشکلات استان تأکید کرد.  
در ادامه لیلا ناصح پور معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی استان قم به تشریح عملکرد 
و معرفی ظرفیت هایی چون سامانه مدیریت گردشگری سلامت استان و نیاز به ارتباط با 
مراکزی همچون ثبت احوال برای دریافت گزارشی از زوجین که یک تا پنج سال صاحب 
فرزند نشدند و گروه بندی این زوجین بر اساس مباحث پزشکی و روانشناسی، هزینه 
های درمانی و خدمات جهاد دانشگاهی در این رابطه و مشکلات مالی زوجین و دیگر 

مشکلات مرکز فوق تخصصی درمان ناباروری پرداخت.
ناصح پور بیان کرد: در خصوص دو طرح مرکز درمان ناباروری از فرماندار دعوت 
کردیم که ضمن بازدید از این مرکز با ظرفیت ها و همچنین مشکلاتی که در این زمینه 

نه تنها در این مرکز بلکه در مجموعه استان وجود دارد آشنا شوند.
وی با بیان اینکه بازدید بسیار خوبی بود و مشکلات فضای فیزیکی و شلوغی مرکز 
مطرح شد، تصریح کرد: یکی از مشکلات مرکز، فعالیت های تحقیقاتی و نیاز به اتاق 
تمیز و کلین روم بود که فرماندار در جهت رفع این مشکلات در راستای ارائه خدمات به 
زوجین قول مساعدت دادند. معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی استان یکی از مسائل 
مطرح شده را مشکلات مالی زوجین برای درمان عنوان کرد و گفت: در این خصوص 

پیشنهاد تجمیع خیرین مطرح شد که بحث بسیار خوبی بود.
وی در پایان اظهار کرد: امیدواریم این بازدید های مشکلات محور ادامه دار باشد و 
تعامل بین جهاد دانشگاهی و مجموعه استان پایدارتر و بهتر و مستحکم تر از قبل در 

جهت رفع مشکلات استان بر قرار شود.
 

امام جمعه پردیسان  خبرداد:

حضور ۲3 هزار طلبه در پردیسان
 و شهرک مهدیه 

امام جمعه پردیسان با بیان اینکه در پردیسان و شهرک مهدیه ۲3 هزار طلبه داریم، 
گفت: در این منطقه ظرفیت برای تبلیغ و فعالیت های فرهنگی و دینی کاملًا آماده 

است.
به گزارش مرکز خبرحوزه، همایش فرهنگی و تبلیغی مبلغان پردیسان، با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین ملکی قائم مقام مدیر حوزه های علمیه و حجت الاسلام 
حامدی امام جمعه پردیسان با حضور طلاب برادر و خواهر طرح امین، بینات، نسیم 
تالار همایش کانون پرورش فکری کودکان و  ائمه جماعات پردیسان در  و  رحمت 

نوجوانان پردیسان برگزار شد.
امام جمعه پردیسان در این مراسم با اشاره به ویژگی های مبلغان در قرآن کریم گفت: 
حضور و همراهی با جامعه، بشارت دهنده همراه با انذار، دعوت به خدا و منیر و منور 

بودن از ویژگی های مبلغان می باشد.
وی با تأکید بر اینکه در پردیسان و شهرک مهدیه ۲3 هزار طلبه داریم، ابراز کرد: در این 

منطقه ظرفیت برای تبلیغ و فعالیت های فرهنگی و دینی کاملًا آماده است.
حجت الاسلام والمسلمین ملکی نیز در ادامه با اشاره به اینکه وضعیت فرهنگی 
حاشیه شهر قم قابل قبول نیست، تصریح کرد: دشمن شبکه ای و ساختاری حرکت 
کرده و برای نسل جوان ما برنامه ریزی کرده است لذا ما نیز باید به صورت شبکه ای و با 

برنامه و محتوای لازم فعالیت تبلیغی انجام دهیم.
قائم مقام مدیر حوزه های علمیه با بیان مؤلفه های یک مبلغ اظهار کرد: نگاه زاهدانه 
واقعی به دنیا، اخلاص، تقوا و کارجهادی از ویژگی های یک مبلّغ موفق در عرصه 
فعالیت دینی و فرهنگی است که اگر این مولفه ها با علم همراه شود بهترین نتایج را 

برای جامعه به ارمغان خواهد آورد.
در پایان این مراسم مدیرکل تبلیغات استان قم و مدیر کل آموزش و پرورش نکاتی را 

راجع به دغدغه مبلغان خطاب به حجت الاسلام والمسلمین ملکی بیان کردند.

مسئول حرکت های جهادی سپاه استان قم خبر داد؛

حضور ۲۰۰۰ جهادگر قمی در اردوهای 
جهادی تابستانه

مسئول حرکت های جهادی سازمان بسیج سازندگی سپاه قم گفت: حدود دو هزار 
جهادگر در اردوهای جهادی تابستانه حضور خواهند یافت که حدود ۷۰ درصد از آنان 

در داخل استان قم فعالیت می کنند.
گروه های جهادی  تابستان  در فصل  اینکه هر ساله  به  اشاره  با  علی اخلاصمند 
برنامه های مختلفی را در سطح استان و خارج از آن اجرا می کنند، اظهار کرد: امسال 
نیز طبق برنامه ریزی های صورت گرفته بیش از ۱۰۰ گروه جهادی از نواحی و اقشار 
مختلف در قالب اردوهای یک روزه تا یک ماهه اردوهای جهادی را برگزار می کنند. 
وی با اشاره به اینکه حدود دو هزار جهادگر در این اردوها حضور خواهند یافت، ادامه 
داد: حدود ۷۰ درصد از گروه های جهادی قمی، تابستان امسال در داخل استان در 
عرصه هایی همچون محرومیت زدایی، آموزش، اشتغالزایی و بهداشت و درمان فعالیت 
خواهند کرد مسئول حرکت های جهادی سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم با 
تاکید بر اینکه اردوهای جهادی برون استانی در استان های سیستان و بلوچستان، ایلام 
و مازندران، لرستان، خوزستان، تهران و مرکزی اجرا خواهند شد، گفت: برای حمایت 
از برنامه این گروه ها از ظرفیت های مردمی، سپاه استان قم و دیگر نهادها و دستگاه ها 
بهره برداری شده است. اخلاصمند شروع این اردوها را از نیمه دوم تیرماه عنوان و ابراز 
کرد: علاقه مندان می توانند علاوه بر ثبت نام و حضور در این اردوها، در صورت تمایل در 

تأمین اعتبار تجهیزات و اعتبارات مورد نیاز این گروه ها نیز اقدام کنند.

در برنامه هفتگی آستان مقدس اعلام شد؛
مراسمات حرم  مطهرحضرت معصومه )س(

در هفته جاری
مراسم حرم مطهر کریمه اهل بیت سلام الله علیها در ایام شهادت امام جواد علیه 
السلام و سالروز ازدواج امیرالمؤمنین علیه السلام و حضرت زهرا سلام الله علیها با 

مداحی سیدعلی حسینی نژاد، عباس حیدرزاده و سیدرضا تحویلدار برگزار می شود. 
به گزارش خبرگزاری حوزه، برنامه هفتگی مراسم و محافل حرم مطهر بانوی کرامت از 
۴ تا ۱۰ تیرماه شامل سالروز شهادت امام جواد علیه السلام و ازدواج امیرالمؤمنین علیه 
السلام و حضرت زهرا سلام الله علیها از سوی روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس 

بانوی کرامت اعلام شد.
بر اساس این گزارش مراسم حرم مطهر هر روز شامل نیایش صبحگاهی همراه با 
سخنرانی، مراسم سخنرانی قبل از اذان ظهر، قرائت زیارت نامه بعد از نماز عصر، مراسم 

سخنرانی قبل از اذان مغرب و مراسم سخنرانی بعد از نماز عشا خواهد بود.
سخنران مراسم قبل از ظهر از شنبه تا دوشنبه حجت الاسلام والمسلمین حسین 
وحیدپور، از سه شنبه تا پنجشنبه حجت الاسلام والمسلمین حسن بابائیان و جمعه 

حجت الاسلام والمسلمین احمد لقمانی خواهد بود.
مراسم قبل از مغرب نیز شنبه و یکشنبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
محمدصادق کفیل، دوشنبه و سه شنبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین احمد 
غلامعلی، چهارشنبه با سخنرانی حجت الاسلام اسماعیل خورشیدی، پنجشنبه در 
قالب محفل انس با قرآن با سخنرانی حجت الاسلام صافی و جمعه در قالب برنامه زمزم 

مهدویت با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین همتی برگزار خواهد شد.
مراسم شب های حرم مطهر بانوی کرامت نیز از شنبه تا جمعه به ترتیب با سخنرانی 
حجج اسلام والمسلمین مؤمنی، فرحزاد، حسینی قمی، پناهیان، مؤمنی، میرباقری 
و برمایی برگزار می شود و از چهارشنبه شب تا جمعه شب نیز در ایام شهادت امام جواد 
علیه السلام و سالروز ازدواج امیرالمؤمنین علیه السلام و حضرت زهرا سلام الله علیها به 
ترتیب سیدعلی حسینی نژاد، عباس حیدرزاده و سیدرضا تحویلدار مداحی خواهند 
کرد. پنجشنبه ۹ تیرماه مصادف با روز شهادت امام جواد علیه السلام دسته عزای 
خادمان و زائران رأس ساعت ۹ صبح از مسجد امام حسن عسکری علیه السلام به سمت 

حرم مطهر بانوی کرامت با مداحی عباس حیدر زاده برپا خواهد شد.
همچنین در هفته پیش رو سه شنبه شب قرائت دعای توسل با حضور مداحان 
هیأت جانبازان استان قم، پنجشنبه بعد از نماز صبح قرائت زیارت عاشورا با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین مؤمنی و مداحی سیدجواد میرجعفری، پنجشنبه شب 
قرائت دعای کمیل با صدای عباس حیدرزاده و قرائت زیارت جامعه کبیره با صدای 
حجت الاسلام شهیدی و جمعه صبح مراسم صبحگاهی با سخنرانی حجت الاسلام 

والمسلمین فرحزاد و قرائت دعای ندبه توسط محمدرضا عاصی برگزار خواهد شد.
گفتنی است در هفته پیش رو یک شنبه قبل از اذان مغرب ویژه برنامه رسانه ای تقرب 
در حرم مطهر بانوی کرامت تهیه و از شبکه قران و معارف سیما پخش خواهد شد و دعای 

ندبه صبح جمعه نیز از شبکه دو سیما پخش زنده خواهد داشت.

رئیس کل دادگستری استان قم: 

هیچ پرونده مربوط به جرایم امنیتی
 و خشن در قم وجود ندارد 

رئیس کل دادگستری قم گفت:هیچ پرونده مربوط به جرایم امنیتی و خشن در استان 
وجود ندارد که حکم آن ها صادر نشده باشد. 

با  استان  قضایی  دستگاه   : اظهارداشت  مظفری   والمسلمین  الاسلام  حجت 
پرونده های امنیتی با قاطعیت برخورد می کند و  در حال حاضر هیچ پرونده مربوط به 

جرائم امنیتی و خشن در استان وجود ندارد که حکم آن ها صادر و یا اجرا نشده باشد.
وی افزود  پرونده های مهم دراین استان به صورت فوق العاده رسیدگی و بدون هیچ 

اغماضی با قاطعیت حکم آنان صادر و اجرا می شود. 
مظفریاضافهکرد : امروز هیچ پرونده مهمی در دستگاه قضایی استان وجود ندارد که 

حکم آن صادر و یا اجرا نشده باشد.
وی خاطرنشان کرد: مردم تخلفات را گزارش دهند و در کشف جرم ما را یاری کنند.

وی در بخش دیگر سخنان خود، موفقیت هر سازمان و نهادی را در گروی داشتن 
برنامه خوب و نیروی انسانی کارآمد دانست و از قوه قضاییه به عنوان یکی از ارکان اصلی 

نظام جمهوری اسلامی ایران نام برد و بر لزوم به روز شدن قوانین تاکید کرد.  
داریم، مجلس شورای  انتظار  کرد:  قم خاطرنشان  استان  دادگستری  رییس کل 

اسلامی با تصویب قوانین به روز و کارآمد، قوه قضاییه را تقویت کند.
مظفری با اشاره به کمبودهای دستگاه قضایی اظهار داشت: دولت و مجلس شورای 

اسلامی با تدوین بودجه مناسب، قوه قضاییه را در رفع مشکلات یاری کنند.
وی تصریح کرد: سالانه حدود 3۵۰ هزار پرونده در دادگستری استان تشکیل می شود 
و  با وجود کمبود نیروی انسانی در حوزه قضایی این پرونده ها با همت کادر قضایی 
استان بررسی می شود. حجت الاسلام مظفری گفت: در حال حاضر تنها 3۵ هزار 

پرونده در دست رسیدگی است.
رئیس کل دادگستری استان از مجلس شورای اسلامی خواست با تدوین و تصویب 
قوانین به روز و کارآمد و تقویت نهاد های قضایی مجموعه قوه قضاییه را در تحقق عدالت 

در رسیدگی به پرونده های قضایی کمک کند.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح کرد:

صرفه جویی ۱۰ درصدی لازمه پایداری 
آب رسانی در قم 

با صرفه جویی ۱۰  مردم خواست  از  قم  استان  فاضلاب  و  آب  عامل شرکت  مدیر 
درصدی به ثبات شبکه آب رسانی استان کمک کنند.

حسن بختیاری،  ، در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم، گفت: صرفه جویی 
۱۰ درصدی مردم در مصرف آب موجب پایداری شبکه آب رسانی می شود.

وی با اشاره به کاهش بارندگی ها و میزان ذخایر آبی استان، گفت: در حال حاضر آب 
مصرفی مورد نیاز قم از دو سد کوچری و ۱۵ خرداد و چاه های استان تامین می شود، 
افزود: با کاهش ۵۰ درصدی ورودی آب از سد کوچری به قم شاهد کاهش کیفیت آب 

در سطح استان هستیم.
بختیاری با بیان اینکه با استفاده از چاه های آب داخل استان در صدد جبران این 
کاهش ورودی آب به قم هستیم، گفت: تلاش می کنیم در تابستان امسال خللی در 

تامین آب مصرفی ایجاد نشود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تاکید کرد: همکاری و مشارکت مردم در صرفه 

جویی مصرف آب کمک می کند تا تابستان امسال را بدون مشکل سپری کنیم.
بختیاری بیان داشت: در سه ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۲ و نیم درصد مصرف آب قم افزایش یافت.
وی افزود: آب شیرین برای شهر قم از مسافت بسیار طولانی و با هزینه سنگین تأمین 
می شود و به جهت آنکه سهمیه آب قم کاهش پیدا کرده با وارد شدن آب چاه ها در چرخه 

مصرف شاهد افزایش شوری آب در دو سه ماه گذشته در استان قم بودیم.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اضافه کرد: تلاش خواهیم کرد تا در 
کیفیت آب شهر خللی ایجاد نشود و در این راستا مردم می توانند با صرفه جویی ۱۰ 

درصدی مشکل تنش آبی استان را برطرف کنند.
 

مسئول فضای مجازی بسیج قم :

دوره های کارگاه حرفه ای تولید محتوا
 در قم برگزار می شود 

مسئول فضای مجازی بسیج قم گفت: هم زمان با آغاز فصل تابستان دوره های کارگاه 
حرفه ای تولید محتوا در قم برگزار می شود.

سید محمدحسن یزدی نژاد مسئول فضای مجازی بسیج قم در گفتگویی خبری، با 
اشاره به آغاز فصل تابستان و اوقات فراغت دانش آموزان و نوجوانان اظهار داشت: برنامه 
های متنوعی از سوی فضای مجازی بسیج استان قم برای اوقات فراغت دانش آموزان در 

فصل تابستان در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: یکی از این برنامه ها کارگاه حرفه ای تولید محتوا تابستانه است که 
دارای سرفصل های طراحی اپلیکیشن موبایل مقدماتی، ساخت انیمیشن مقدماتی، 

بازی سازی و ... است.
یزدی نژاد ابراز داشت: کارگاه حرفه ای تولید محتوا با موبایل دیگر برنامه ای است که 
در فصل تابستان برگزار خواهد شد که در این کارگاه نیز شامل عکاسی و فیلم برداری، 

تدوین مبتدی، طراحی پوستر، ساخت لوگو و کاور، عکس نوشته و ... است.

مدیر حوزه های علمیه گفت: فرهنگ سازی در راستای اصلاح الگوی مصرف 
رسالتی دینی است؛ چرا که صرفه جویی از اصول اسلامی است که همواره مورد 

تاکید مبانی دینی قرار گرفته است.
آیت الله اعرافی در دیدار مدیرعامل شرکت آبفا استان قم و معاونان شرکت توزیع 
نیروی برق استان قم که در دفتر مدیر حوزه برگزار شد، ضمن تقدیر از تلاش و همت 
همکاران این شرکت ها، بر اهمیت سرنوشت ساز آب و برق بر زندگی مردم اشاره کرد 
و خاطرنشان ساخت: آب و برق به عنوان پایه مهم ترین بخش های زیرساختی کشور، 

نیازمند نگاه بلند است.
وی، بر لزوم نگاه راهبردی و بلندهمت، در عین توجه به کارهای جاری به مقوله 
انرژی و پایه ریزی طرح های عملیاتی برای آینده تأکید کرد و یادآور شد: در این 
دوره سختی ها و دشواری ها، تقویت اطلاع رسانی به مردم و بهره گیری از بسترهای 
مختلف از جمله فضای مجازی هر اندازه قوی تر، جدی و مستمر باشد، در التیام 

بخشی به سختی ها مؤثرتر خواهد بود.
امام جمعه قم، ضمن انتقاد از کیفیت آب و شوری های چندماه اخیر قم، از رویه 
شرکت آبفا استان قم در توزیع عادلانه آب میان مناطق استان قدردانی نمود، اظهار 
داشت: در حوزه زیرساخت ها نیز نباید شاهد تبعیض میان مناطق باشیم؛ تفاوت ها را 

باید به سمت جامعه کم مصرف و پرمصرف سوق داد.
آیت الله اعرافی با تأکید بر این که نباید از ارتقای فناوری تجهیزات و ابزارها بر کاهش 
مصرف انرژی غافل بود، خاطرنشان کرد: ترویج و زمینه سازی برای استفاده از 
ابزارهای کم مصرف، باید یکی از مهم ترین رویکردهای متولیان حوزه انرژی در کشور 

باشد.
وی به موضوع فاضلاب در استان اشاره و ارتقای سطح پوشش فاضلاب را نیازمند 
پیگیری و اخذ تصمیمات عملیاتی در میان مدیران استانی دانست، خاطرنشان 
کرد: فعال سازی بخش خصوصی و شرکت های دولتی و نیز بهره گیری از ظرفیت 
شرکت های جدید دانش بنیان و فناورانه در حوزه فاضلاب، می تواند اثرات پایداری را 

در ارتقای سطح پوشش فاضلاب استان داشته باشد.
به ویژه  تجدیدپذیر  انرژی های  از  بهره گیری  موضوع  به  علمیه  حوزه های  مدیر 
انرژی خورشیدی اشاره کرد و یادآور شد: اعطای تسهیلات برای استفاده از انرژی 
خورشیدی و فعال سازی بخش خصوصی در تولید انرژی از جمله رویکردهایی است 

که می تواند بر افزایش بهره برداری از انرژی های تجدیدپذیر مؤثر باشد.
آیت الله اعرافی در بخش پایانی سخنان خود، ضمن تأکید بر لزوم اصلاح الگوی 
مصرف انرژی در صنعت و کشاورزی به مصرف حدود ۹۰ درصدی آب شیرین در 
بخش کشاورزی اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: فرهنگ سازی در راستای اصلاح 
الگوی مصرف رسالتی دینی است؛ چرا که صرفه جویی از اصول اسلامی است که 

همواره مورد تاکید مبانی دینی قرار گرفته است.
همواره قدردان حمایت ها و رهنمودهای علما و روحانیون هستیم

مهندس حسن بختیاری، مدیرعامل شرکت آبفا استان قم نیز در ادامه این دیدار 
خدمت به مردم شریف قم را موهبت و افتخاری بزرگ توصیف کرد و با بیان این که 

نام گذاری شده است، اظهار  هفته نخست تیرماه هفته صرفه جویی در مصرف 
داشت: حضور قم در منطقه گرم و خشک و نیز خشکسالی های اخیر حاکم بر کشور، 

اهمیت توجه به مصرف بهینه آب را دوچندان نموده است.
وی ضمن اشاره به اهمیت نقش فرهنگ سازی در بهبود مصرف انرژی، تصریح 
کرد: طلاب و روحانیون به ویژه ائمه جماعات، می توانند نقش بسزایی در حوزه 
فرهنگ سازی مصرف بهینه انرژی به ویژه مصرف آب در این شرایط حساس داشته 

باشند.
رئیس هیئت مدیره شرکت آبفا استان قم در ادامه گزارشی از گستره مصرف آب در 
استان ارائه کرد و با بیان این که منابع تأمین کننده آب استان محدود بوده مبتنی بر 
آب های سطحی است، اظهار داشت: کاهش ۵۰ درصدی سهم قم از سد کوچری، 

مشکلات عدیده ای را در مدیریت مصرف آب استان ایجاد نموده است.
از چالش های اساسی قم، میزان  به عنوان یکی  وی اظهار داشت: شوری آب 

سؤالات و انتظارات مردم از این روند را افزایش داده است.
مهندس بختیاری در بخش پایانی سخنان خود، ضمن ارائه گزارشی از روند توزیع 
عادلانه آب شیرین در تمام مناطق استان قم، با بیان این که نیازمند تقویت بنیه های 
فرهنگ مصرف در این شرایط اقلیمی خاص استان قم هستیم، اظهار داشت: اگر 
بتوانیم ۱۰ درصد در مصرف آب صرفه جویی کنیم، ضمن کیفیت بخشی به آب 
شرب استان، با سربلندی و اطمینان بیشتری از این شرایط سخت خشکسالی عبور 

خواهیم کرد.
نیازمند توجه جدی به مصرف بهینه انرژی هستیم

معاونان شرکت توزیع نیروی برق استان قم نیز در بخش دیگری از این دیدار 
گزارشی تعداد مشترکین برق و میزان مصرف برق در استان ارائه کردند.

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم، با بیان این که باتوجه به شرایط خاص 
اقلیمی قم نیازمند توجه جدی به مصرف بهینه انرژی هستیم، اظهار داشت: 
مصرف بهینه، رعایت الگوی مصرف و نیز استفاده از ابزارهایی با مصرف بار کمتر 

انرژی از جمله رویکردهای نیازمند فرهنگ سازی است.
وی در ادامه گزارش از ناترازی ها در حوزه تولید و مصرف برق در استان قم ارائه کرد 
و یادآور شد: این ناترازی های سراسری وزارت نیرو را به سمت عملیاتی سازی ۱۰۰ 
طرح و برنامه عملیاتی در حوزه های مختلف تولید برق، تأمین و نگهداری نیروگاه ها، 

توسعه شبکه انتقال و سیاست های مدیریت مصرف سوق داده است.
بختیاری به رزمایشی بسیجیان در هفته صرفه جویی در راستای برنامه های مدیریت 
مصرف اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: امیدواریم با همیاری همگانی مردم بتوانیم از 
خاموشی های عمومی و گسترده در فصل گرما که خسارت های فراوانی را برای مردم 

به وجود می آورد، عبور نماییم.
معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم، در پایان سخنان خود با تأکید بر این 
اظهار  هستیم،  روحانیون  و  علما  رهنمودهای  و  حمایت ها  قدردان  همواره  که 
داشت: امیدواریم بتوانیم از ظرفیت حوزه های علمیه به ویژه طلاب و مبلغین برای 

فرهنگ سازی مدیریت مصرف انرژی حداکثر استفاده را داشته باشیم.

مدیر حوزه های علمیه در دیدارمدیرعامل شرکت آبفا و معاونان شرکت توزیع  برق استان قم:

فرهنگ سازی در راستای اصلاح الگوی مصرف رسالتی دینی است

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

اصلاح رفتار ترافیکی جایگزین تغییر فرهنگ ترافیکی می شود
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از دستور کار بودن و برنامه ریزی برای اصلاح 
رفتار ترافیکی و آشنایی بیشتر شهروندان با مفاهیم ترافیکی و ایمنی شهری توسط این 

معاونت خبر داد.
مسعود طبیبی با اشاره به موضوع نیاز اجتماعی و شهرنشینی به افزایش ایمنی شهری، 
اجرای طرح های رفتارسازی ترافیکی، آشنایی با مفاهیم و جنبه های ایمنی شهری و 
اطلاع رسانی در خصوص طرح های اجراشده را در دستور کار معاونت حمل ونقل و ترافیک 

و همچنین سازمان های تابعه آن برشمرد .
وی با بیان اینکه واژه فرهنگ ترافیک که معادل ” ترافیک کالچر” بوده چندان واژه معمول 
و رایجی در ادبیات علم مهندسی ترافیک نیست و به جای آن از عبارت رفتار ترافیکی معادل 
ترافیک بی هویر” یا رفتار رانندگی ” درایوینگ بی هویر” استفاده می شود، افزود: تفاوت 
آن ها عمدتاً در اصلاح پذیری و قابلیت تغییر است، به گونه ای که در صورت استفاده از 
واژه فرهنگ ترافیک سخت و دشوار بودن قابلیت تغییر و یا زمان بر بودن اصلاح، برداشت 

می شود .
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: شواهد نشان می دهد با 
پیش بینی صحیح ملزومات کنترل ترافیک مانند استفاده از سامانه های هوشمند مثل 
سامانه های ثبت تخلف و … و یا اصلاح طرح های هندسی منطبق بر اصول آیین نامه ای، 

می توان به سرعت رفتارهای اشتباه را به صورت رفتاری های صحیح و مورد انتظار درآورد.
وی با تأکید بر اینکه نمونه این موضوع را می توان در عدم رعایت خطوط گذر عابر پیاده 
در تقاطع ها توسط رانندگان وسایل نقلیه نام برد و گفت: این در حالی بوده که بدون حضور 

سامانه های هوشمند چنین رفتار نادرستی در رانندگان وسایل نقلیه دیده می شود که 
اعتنایی به عبور ایمن عابران از گذر راه های عابر پیاده نداشته اما با پیش بینی دوربین های 
ثبت تخلف، عبور از گذرگاه عابر در تقاطع ها، این رفتار نادرست به سرعت اصلاح شده و این 
سرعت در اصلاح رفتار، گویای این است که موضوع مربوط به ریشه های فرهنگی نیست، 
زیرا در چنین حالتی حتی با پیش بینی تمهیدات کنترل ترافیک، تغییر رفتار به سختی 

اتفاق خواهد افتاد.
به گفته طبیبی، موضوعات و مفاهیم جدیدی امروزه در ترافیک شهری اولویت بالای 
پیداکرده اند که باید ضرورت و نیاز به آن ها را برای مخاطبین و شهروندان روشن ساخت و 

جامعه را نسبت به اجرا و رعایت این موضوعات حساس نمود.
وی آرام سازی معابر با هدف افزایش ایمنی و حفظ جان عابرین پیاده، هوشمند سازی 
امکانات و تجهیزات ترافیکی، استفاده از ظرفیت استارت آپ ها در جابه جایی بار و مسافر، 
استفاده از ظرفیت های الکترونیکی در پرداخت ها و لزوم استفاده و گسترش حمل ونقل 
پاک را مهم ترین این طرح ها عنوان کرد و گفت: در تلاش هستیم این مفاهیم در طرح های 

عمرانی و تبلیغات محیطی و اطلاع رسانی های مختلف به شهروندان منتقل گردد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: با استفاده از ظرفیت کارشناسی 
و طرح های آموزشی به دنبال همفکری با گروه های تخصصی در جهت اصلاح رفتاری 
شهروندان در این حوزه ها هستیم و اجرای برنامه های آموزشی و غیر تجاری مشترک با 
صداوسیمای مرکز قم نیز طی مکاتباتی در دستور کار قرار گرفته تا از ظرفیت رسانه ملی در 

این خصوص نیز بهره مند شویم.

شهرسازی  کمیسیون های  روسای  مجمع  سخنگوی 
مراکز استان های کشور از تشکیل چهار کمیته مشترک 
مجزا با سازمان شهرداری و دهیاری های وزارت کشور، 
معاونت حقوقی دادستانی کل کشور، معاونت شهرسازی 
و معماری وزارت راه و شهرسازی و وزارت میراث فرهنگی، 
در  مطالبات  پیگیری  برای  صنایع دستی  و  گردشگری 

سطح ملی و استانی خبر داد.
روح الله امرالهی در پایان دومین نشست مجمع روسای 
کمیسیون های شهرسازی و معماری کلان شهرها و مراکز 
استان ها که با محوریت بازآفرینی و توسعه مسکن ملی و به 
میزبانی تهران برگزار شد، با اشاره به رویکرد اصلی مجمع 
روسای کمیسیون های شهرسازی و معماری کلان شهرها 
و مراکز استان ها اظهار داشت: رویکرد حاکم بر مجمع، 
همکاری حداکثری مدیریت شهری با دستگاه های کلان 
نهادهای ذی ربط استانی  و  ملی، دستگاه های اجرایی 
ظرفیت های  تمامی  از  استفاده  که  است  شهرستانی  و 
تکالیف  به  نسبت  کامل  اشرافیت  مستلزم  قانونی، 

دستگاه های مختلف است.
مجلس  رئیس  با  جلسه  برگزاری  به  اشاره  با  وی 
ذی ربط  وزارتخانه های  ارشد  مقامات  اسلامی،  شورای 
رؤسای  گفت:  مطالبات،  پیگیری  و  چالش ها  طرح  و 
مراکز  شهرهای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون های 
قوانین  بررسی  ضمن  صمیمانه،  دیدار  این  در  استان 
پیشنهادات  شهرسازی،  و  شهرنشینی  امور  مقررات  و 
اصلاحی خود را به دبیرخانه مجلس شورای اسلامی و 

دفتر ریاست مجلس شورای اسلامی ارائه کردند.

شهرسازی  کمیسیون های  روسای  مجمع  سخنگوی 
نشست  دومین  در  داد:  ادامه  کشور  استان های  مراکز 
معماری  و  شهرسازی  کمیسیون های  رؤسای  مجمع 
کلان شهرها و مراکز استان های کشور؛ اعضای شوراهای 
اسلامی، نمایندگان وزارتخانه های کشور، راه و شهرسازی، 
دادستانی کل کشور، وزارت میراث فرهنگی و گردشگری، 
مدیران شهری و سایر ذینفعان شهری نیز حضور داشتند، 
حوزه  مطالبات  و  چالش ها  دغدغه ها،  طرح  ضمن  تا 
و  همفکری  و  کشور  شهرهای  معماری  و  شهرسازی 
تبادل نظر و انتقال تجربیات موفق و بررسی نحوه اجرایی 
نمودن آن ها، موارد بیانیه مجمع نخست در تبریز توسعه 
بخشیده شود. وی اضافه: اعضا، ضمن تأکید مجدد بر 
موارد مطروحه در بیانیه نشست تبریز، خواستار تقویت 
شهری  مدیریت  ذینفعان  تمامی  با  تنگاتنگ  ارتباطات 
کشور بوده و ناظر به این مهم چهار کمیته مشترک مجزا 
با سازمان شهرداری و دهیاری های وزارت کشور، معاونت 
و  شهرسازی  معاونت  کشور،  کل  دادستانی  حقوقی 
معماری وزارت راه و شهرسازی و وزارت میراث فرهنگی، 
و  تخصصی  موضوعات  در  صنایع دستی  و  گردشگری 
مرتبط با وزارت مربوطه تشکیل شد تا مطالبات شهروندان 

در دو سطح شهری و ملی پیگیری شود.
تلاش برای ارتقای ایمنی و تاب آوری شهرها

امراللهی با بیان اینکه در تلاشیم تا با استفاده از تمامی 
ابزار، ظرفیت ها و منابع و با همراهی و همکاری شوراهای 
همه  با  شهرهای  تحقق  راستای  در  شهرها،  اسلامی 
شمول، که نیازهای همه ساکنین بوده گام برداریم، یادآور 

شد: تمامی این تلاش بر این بوده که بی هیچ تبعیضی، 
شهرهای ایمن، تاب آور و دارای سطح بالایی از کیفیت 

زندگی در کشور ایجاد شود.
پایانی  بیانیه  در  پیگیری  مورد  موارد  به  اشاره  با  وی 
تکالیف مقرر در  پیگیری  دومین مجمع اظهار داشت: 
به  دولت  توجه  بر  تأکید  با  مسکن  تولید  جهش  قانون 
ظرفیت های  در  مسکن  ساخت  پروژه های  مکان یابی 
درون شهری، پیگیری انجام تکالیف قانون شهرداری ها در 
خصوص بندهای ۱۴ و ۲۱ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها، 
انتقال تجارب موفق در خصوص صیانت از حریم شهرها 
دستورالعمل های  صدور  پیگیری  دیگر،  شهرهای  به 
به  ساختمانی  پروانه  صدور  سازوکار  خصوص  در  لازم 
شعب  یا  دادسرا  تشکیل  پیگیری  و  قولنامه ای  املاک 
ویژه رسیدگی به تخلفات شهرسازی ازجمله موارد مورد 
تأکید در جهت بررسی و پیگیری بود. وی تعیین تکلیف 
قانون   ۱۰۰ ماده  کمیسیون های  صادره  قلع وقمع  آراء 
شهرداری ها را مورداشاره قرار داد و گفت: پیگیری انجام 
تکالیف قانونی مرکز تحقیقات مسکن و شهرداری ها در 
خصوص شناسایی ساختمان های ناایمن، پیگیری های 
قضایی توسط اعضای شورای اسلامی شهرهای کشور 
در خصوص ترک فعل ادارات موضوع ماده ۱۰۱ قانون 
شهرداری ها، پیگیری تشکیل جلسات شهری و استانی 
 TDR ستادهای بازآفرینی شهری پایدار و تبیین مفهوم
در خصوص صیانت از بافت های ارزشمند تاریخی و باغات 
شهرهای کشور توسط کمیسیون های شهرسازی ازجمله 

موارد مورد تأکید اعضا در اجلاسیه بعدی خواهد بود.

سخنگوی مجمع روسای کمیسیون های شهرسازی مراکز استان های کشور خبرداد:

تشکیل ۴ کمیته مشترک برای پیگیری مطالبات بصورت ملی و استانی
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هشدار رییس شورای تامین دام نسبت به آینده صنعت دامداری؛

دام های مولد در معرض کشتار قرار گرفتند

رییس شورای تامین دام کشور از وضعیت بحرانی دامداری ها در ایران خبر داد.
از  بسیاری  که  هستیم  شرایطی  در  حاضر  حال  »در  گفت:  پوریان  منصور 
رودخانه ها در استان های گرم مانند خوزستان و ایلام، رو به خشکی می روند. 
دامداران در کنار گرانی دچار مشکل بی آبی هستند که تهدیدی جدی برای 
دام است. چند ماه است که ما و دامداران ما در استان ها، این شرایط بحرانی را 
هشدار داده و خواهان صدور مجوز صادرات دام زنده هستیم. دامدار جلوی چشم 
خود نابودی دام ها وصنعت را می بیند ولی هنوز تصمیمی برای حل این معضل 
گرفته نشده است.« وی در ادامه تصریح کرد: »در شرایط فعلی برای دامدار، دام 
کشتاری، غیر کشتاری، نر، ماده، آبستن و یا بره فرقی نمی کند. چیزی که برای او 
مهم است این است که دیگر نمی تواند دام را نگه دارد. حفظ دام مولد و آبستن، 
زمانی برای دامدار اهمیت داشت که امکان نگهداری از دام ها فراهم بود. در حال 
حاضر دامدار از سویی از نظر نقدینگی صفر شده است و امکان تامین نهاده را 
ندارد، از سوی دیگر به دلیل خشکسالی، مرتعی برای چرای دام وجود ندارد. در 

حال حاضر حتی آب نیز برای خریدن و پول برای خریدن آب وجود ندارد.
وی تاکید کرد: »متاسفانه شرایط به گونه ای است که در حال حاضر دامدار ناچار 
به فروش بعضی از اقلام دام های خود، بسیار پایین تر از قیمت تمام شده تولید 
است.« پوریان اضافه کرد: »در حال حاضر روی کاغذی که جلوی مقامات دولت 
است، همه چیز عالی و درست به نظر می رسد. ولی عالم واقعیت چنین نیست. اگر 
کسی از بازارگاه خرید نمی کند به این دلیل است که قیمت بازار گاه با قیمت بازار آزاد 
تفاوت ندارد. نقدینگی نیز وجود ندارد و دریافت تسهیلات از بانک ها، مستلزم طی 
مراحل اداری است. این طور نیست که همان لحظه که دامدار به نقدینگی احتیاج 
داشته باشد، بتواند تسهیلات خود را از بانک دریافت کند« منصور پوریان نیز در این 
ارتباط با اشاره به ورود کمیسیون تخصصی و حتی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس، 
وجود تاکیدات و نامه نگاری های تشکل ها و اعلام مواد قانونی مبنی برغیر قانونی 
بودن جلوگیری از صادرات دام زنده گفت: »به نظر من در این شرایط حفظ موضع 
ممنوعیت صادرات از طرف وزارت جهاد کشاورزی قابل درک نیست« از طرفی به 
نظر می رسد، در کنار افزایش عجیب قیمت گوشت قرمز، یارانه خرید گوشت و مرغ 
واریزی به حساب سرپرست های خانوار، آن طور که انتظار می رفت صرف خرید 
محصولات پروتئینی حیوانی نشده و گوشت در بازار خریدار ندارد. رئیس شورای 
تامین دام در این ارتباط گفت: »در فضای مجازی و غیرمجازی بحث افزایش قیمت 
گوشت در بازار در صورت آزاد شدن صادرات دام مطرح شده است. در حالی که 
امروز، گوشت با قیمت های فعلی هم در بازار خریدار ندارد. مراکز عرضه گوشت 
از نبود مصرف کننده و بی رمق بودن بازار شکایت دارند. اگر قیمت بخواهد بیش 
از این افزایش پیدا کند، عملًا بازار خرید و فروش گوشت در کشور تعطیل خواهد 
شد. از این رو شاهد افزایش قیمت بیشتر از این در این بخش نخواهیم بود.« پوریان 
در توضیح دلیل افزایش قیمت گوشت در بازار، در حالی که دام زنده با افت قیمت 
روبه رو است گفت: »وقتی بازار بدون مشتری بماند، تلاش می کند برای جبران 
هزینه ها، قیمت ها را بالاتر ببرد. در ارتباط با قیمت گوشت، قیمت یک سری از اقلام 
افزایش نداشته و عملًا در بازار معامله وجود ندارد.« وی ادامه داد: »گاهی قیمت 
ها به صورت روانی و رسانه ای بالا می روند. با این هدف که بازار را فعال نشان دهند 
و مصرف کننده این قیمت ها را بپذیرد. در حالی که ما میدانیم این قیمت ها برای 
مصرف کننده صرفه اقتصادی ندارد. میزان فروش گوشت و مصرف آن در کشور 
افت چشمگیری داشته است. آنچه در بازار مشاهده میشود، بازی قیمت است. اما 

این بازی قیمت درعمل نمیتواند برای فروشگاه های گوشت مشتری جذب کند.«

معاونت برنامه ریزی وزارت نفت اعلام کرد: 

افزایش ۴ درصدی برداشت
 از پارس جنوبی در سال ۱۴۰۰

معاونت برنامه ریزی وزارت نفت اعلام کرد: ظرفیت تولید گاز خام کشور در 
سال ۱۴۰۰ برای نخستین بار از مرز یک هزار میلیون مترمکعب در روز عبور کرد و 
برداشت گاز از میدان مشترک پارس جنوبی هم نسبت به سال قبل از آن )۱3۹۹( 

بیش از چهار درصد افزایش یافت. 
معاونت برنامه ریزی وزارت نفت در تبیین توسعه و تولید از میدان های گازی کشور 
با اولویت میدان گازی پارس جنوبی آورده است: وزارت نفت دولت سیزدهم تمرکز 
بر توسعه میدان گازی پارس جنوبی، اتخاذ تمهیدات لازم و استفاده از تمامی 
ظرفیت های موجود برای افزایش تولید گاز غنی از این میدان مشترک گازی را 
دستور کار قرار داده است و همسو با این مهم، با بهره برداری از فازهای میدان 
گازی پارس جنوبی، میزان تولید گاز غنی ایران از کشور قطر با وجود سهم دو 
برابری این کشور از این میدان گازی مشترک، پیشی  گرفته  است. در این گزارش با 
اعلام اینکه توسعه فازهای ۱3 و ۲۴-۲۲ پارس جنوبی به اتمام رسیده و پیشرفت 
فیزیکی فاز ۱۴ در انتهای سال ۱۴۰۰ بیش از ۹۱ درصد بوده، اعلام شده است: 
توسعه فاز ۱۱ طرح توسعه میدان گازی پارس جنوبی در حال انجام است و تولید 
اولیه از این فاز طبق پیش بینی در سال ۱۴۰۱ محقق می شود. پیشرفت فیزیکی 
طرح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی بر اساس این گزارش در انتهای سال ۱۴۰۰ 
بیش از 3۴ درصد اعلام شده است. در گزارش معاونت برنامه ریزی وزارت نفت 
همچنین آمده است: به پشتوانه افزایش جهشی تولید گاز کشور در پارس جنوبی، 
ظرفیت تولید گاز خام کشور برای نخستین بار از مرز ۱۰۰۰ میلیون مترمکعب در 
روز عبور کرد. میانگین تولید گاز غنی از میدان گازی مشترک پارس جنوبی در 
سال های اخیر از روند افزایشی قابل توجهی برخوردار بوده و در دی ماه ۱۴۰۰ 
توانست به رکورد ۷۰۵ میلیون مترمکعب در روز برسد. این رقم در سال ۱۴۰۰ 
نسبت به پارسال )۱۴۰۰( بیش از ۴ درصد رشد داشته است، با راه اندازی فازهای 
جدید پارس جنوبی، میزان تأمین گاز کشور از این میدان در سال ۱۴۰۰ به حدود 

۷۰ درصد ارتقا یافته است.

وزیرامور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه برخی بانک ها گریزگاه هایی برای اخذ سود 
مازاد بر مصوبات شورای پول و اعتبار از تسهیلات گیرندگان یافته اند، از شناسایی و 

بسته شدن این روزنه ها تا یک ماه آینده توسط این شورا خبر داد.
بانک  صف  و  ستاد  "مدیران  هم اندیشی  نشست  در  خاندوزی«  احسان  »سید 
صادرات"  سخن می گفت، اظهار داشت: در ماه های گذشته، دولت و به ویژه وزارت 
اقتصاد، چند محور مورد تأکید و دارای اولویت را برای شبکه بانکی مطرح کرد که 
بود  بانکی  الکترونیکی شدن قراردادهای  آنها حرکت به سمت  از مهم ترین  یکی 
که هم از طرف دولت مطرح و هم توسط مجلس شورای اسلامی به عنوان یکی از 
الزامات تصویب شد. وی گفت: این امر بسیار به تسهیل، شفافیت و کوتاه کردن زمان 

قراردادها و همچنین احقاق حقوق تسهیلات گیرندگان کمک می کند.
خاندوزی محور دیگر مورد تأکید دولت و وزارت اقتصاد را شفافیت صورت های 
مالی بانک و شرکت های زیرمجموعه آنها به عنوان گام دیگری مورد اشاره قرار داد که 
کمک می کند در عملکرد مدیریتی بانک ها بتوانیم شاهد افزایش بهره وری و کارایی و 

بالابردن میزان پاسخگویی به مشتریان و سپرده گذاران باشیم.
وزیر اقتصاد گفت: در زمینه شرکت داری بانک ها تا حد خیلی زیادی این غفلت 
موجب شده بود، میزان و شاخص های مربوط به بهره وری در زیرمجموعه شبکه 
شرکت ها بسیار پایین باشد و امیدواریم تداوم شفافیت صورت های مالی، به ارتقای 

عملکرد و مدیریت بانک ها کمک کند.
خاندوزی افزود: خیلی ها شفافیت را یک هدف ذاتی در نظر می گیرند در حالی که 
از منظر ما در وزارت اقتصاد، شفافیت "ابزار" و طریقی است برای اینکه بتوانیم کیفیت 
مدیریت اقتصادی کشور را بالا ببریم و آن را پاسخگو تر نماییم و استفاده بهتری از 

اموال و سرمایه های موجود در اقتصاد ایران بکنیم.
روند پرداخت تسهیلات خرد مبتنی بر اعتبارسنجی اصلًا مطلوب نیست

وی تصریح کرد: اتفاقی که در مورد شفافیت صورت های مالی بانک ها رخ داده 
و تداوم نیز پیدا خواهد کرد، یکی از آن حلقه های زنجیری است که باید خودش را 
در بهبود شاخص عملکرد شرکت های زیرمجموعه بانک ها و اصولًا تمام شرکت های 

دولتی کشور نشان دهد و خاتمه ای بر دوران پنهان کردن این ضعف ها باشد.

وزیر اقتصاد گفت: مسئله بعد، افزایش سهم اعتبارات خردی است که بتواند مبتنی 
بر "اعتبارسنجی" به مردم و طبقه متوسط و پایین دست جامعه پرداخت شود که تا 

کنون دسترسی کمتری به منابع داشته اند.
وی افزود: این موضوع هم خوشبختانه با اقبال خوب مدیران بانک ها آغاز شده، اما 
سرعت کار در مورد تسهیلات خرد مبتنی بر اعتبارسنجی که کمتر نیازمند وثیقه و 
ضامن باشد، اصلًا مطلوب ما نیست و امیدوارم دوستان در این مسیر هم کمک کنند، 
کار با سرعت بهتری جلو برود. خاندوزی ارتقای سطح وام های قرض الحسنه را مورد 

دیگری عنوان کرد که با تصویب شورای پول و اعتبار، رخ داده است.
بازگشت مازاد سود اخذ شده به تسهیلات گیرندگان

وزیر اقتصاد "بازگشت مازاد سود اخذ شده به تسهیلات گیرندگان" را از جمله 
اتفاقاتی عنوان کرد که خلاف مصوبات شورای پول و اعتبار از مردم گرفته می شد و 
حتی یک رأی هیئت عمومی دیوان عدالت را هم داشت که چندان موردتوجه قرار 

نمی گرفت اما با تأکید ویژه وزارت اقتصاد، جامه عمل پوشانده شد.
وی گفت: در خصوص مفرها و گریز گاهایی هم که شبکه بانکی کشور با استناد به 
آنها مبادرت به اخذ سود مازاد بر مصوبه شورای پول و اعتبار از مردم دریافت می کنند 
نیز، در جلسات اخیر شورای پول و اعتبار چاره ای اندیشیده شده و فکر کنم ظرف یک 

ماه آینده به تصویب نهایی خواهد رسید.
خاندوزی افزود: بدین ترتیب دیگر از ابزارهایی مثل ضمانت و غیره نمی توان برای 
این هدف استفاده کرد، چون آنها، ابزارهای درستی برای اهداف دیگری هستند و 

نباید برای پوشش این خبط و خطای شبکه بانکی مورداستفاده قرار گیرند.
وزیر اقتصاد ادامه داد: امیدوارم با توجه به جلساتی که ما در حوزه بانک ها با اعضای 
هیئت مدیره آنها، هم در اسفندماه و هم ابتدای ۱۴۰۱ داشتیم، بتوانیم برای تحقق 
اهداف از پیش تعیین شده ای که مورد اتفاق سپرده گذاران و سرمایه گذاران و مدیریت 
بانک ها و نیز در راستای اولویت های اقتصادی کشور است، عملکرد قابل دفاعی را در 

پایان سال ارائه دهیم.
وضعیت نا مطلوب رشد اقتصادی و سرمایه گذاری دهه ۹۰

خاندوزی در بخش دیگری از سخنان خود به بیان نکاتی به طور مشخص در مورد 

خود بانک صادرات پرداخت و تأکید کرد: بانک صادرات باید جایگاه خود را در تأمین 
مالی توسعه اقتصادی کشور ارتقا دهد.

وی گفت: با توجه به اینکه در تمام دهه ۱3۹۰ ما نه به لحاظ رشد اقتصادی و نه رشد 
سرمایه گذاری در کشور نرخ و وضعیت مطلوبی نداشته ایم و در جایگاهی پایین تر از 
تمام دهه های گذشته قرار گرفته ایم، نیازمند این هستیم که شبکه بانکی به ویژه بانک 
اثرگذار، بزرگ، خوشنام، پردامنه و باسابقه ای مثل صادرات بتواند در مسیر توسعه 
اقتصادی، نقش آفرینی ویژه و بیشتری در اجرای پروژه های پیشران ملی داشته باشد 
و باری از سیاست های توسعه اقتصادی کشور بردارد؛ درعین حال که هم زمان باید 
در عرصه کسب وکار بانکی خودش هم با شاخص عملکردی و سودآوری بیشتری کار 
را به جلو ببرد. وزیر اقتصاد، نکته دوم را "مدل کسب وکار خود بانک صادرات" عنوان 
کرد به این معنا که به لحاظ الگوی کسب وکاری و عملکردی، نیازمند این هستیم که 
وضعیت هایی که این بانک از گذشته داشته است را در تلاقی با فرصت های اقتصادی 
کشور، به یک الگوی کسب وکاری ویژه تبدیل کنیم. وی با اشاره به ذی نفعان بزرگ و 
مهم و سوابق بانک صادرات، تصریح کرد: اگر بانک صادرات با این مختصات خودش 
بتواند الگوی کسب وکار مؤثر، با بازدهی مطلوبی را تعریف کند، می تواند یکی از 
بانک هایی باشد که جمع کثیری از مردم را ذی نفع عملکرد خوب اقتصادی خود 
کند و برایشان رضایت خاطر ایجاد خواهد. خاندوزی نکته سوم را در مسئله مطالبات 
غیرجاری بانک صادرات به ویژه در حوزه شعب خارج از کشور عنوان کرد و گفت: 
متأسفانه شاخص های این مسئله، خیلی مطلوب نیست و به نظرم این بانک باید یک 
تیم ویژه را صرفاً برای این کار اختصاص دهد تا طی یک سال آینده، حداقل ۵۰ درصد 
مطالبات ارزی بانک کاهش یابد. وزیر اقتصاد تصریح کرد: بدهکاران بانکی از تمام 
ظرفیت ها استفاده می کنند و بهترین وکلا را هم می گیرند تا بتوانند از مسئولیت های 
خودشان شانه خالی کنند و ما هم در شبکه بانکی کشور باید از بهترین ابزارها و 
متخصصین استفاده کنیم که تا حد ممکن، با یک تیم حقوقی قوی، این مطالبات 
را وصول کنیم. وی گفت: مسئله چهارم، خروج بانک صادرات از بنگاهداری و فروش 

اموال مازاد بانک است که البته این موضوع در مورد همه بانک ها مصداق دارد.
خاندوزی افزود: حجم املاک بانک صادرات قابل توجه است و به نظر می رسد 
هیئت مدیره بانک باید به سرعت در این زمینه دست بکار شود تا مفاد ماده ۱۶ قانون 
رفع موانع تولید واگذاری املاک در بانک صادرات با سرعت بیشتری پیش برود. وزیر 
اقتصاد ادامه داد: مسئله حرکت به سمت تحولات دیجیتال و ساماندهی شعب هم 
از نکاتی است که بانک صادرات می تواند با توانمندی بالاتری نسبت به سایر بانک ها 
در آن پیشرو باشد. شما هم در اعضای هیئت مدیره و هم معاونان و شبکه مدیریتی 
خودتان پتانسیل کافی را دارید و هم می توانید از شرکت های فعال در این حوزه کمک 
بگیرید. عضو کابینه دولت سیزدهم  گفت: خواسته دیگری که ما در وزارت اقتصاد 
به عنوان نقش سهامداری دولت از بانک صادرات داریم، این است که ما بتوانیم سه 
درصد شعب بانک را کاهش دهیم و به سمت استفاده بیشتر از ابزارها و بسترهای نوین 
برای خدمت رسانی برویم. وی خطاب به اعضای هیئت مدیره و مدیران بانک صادرات 
ادامه داد: شما جزو دو یا سه بانک ویژه کشور هستید که فرصت و قدرت اثرگذاری 
ارزی در بازارهای بین المللی دارید و از گذشته تا امروز به این جهت زبانزد بوده اید که با 
شبکه خارج از کشور خودتان می تواند بیش از وضع فعلی گره گشای کشور باشید و از 
این ظرفیت خود به عنوان ابزاری برای کاهش فشارهای تحریمی بر فعالان اقتصادی 
و مردم ایران استفاده کنید. وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود تأکید کرد: 
همه تلاش ما در وزارت اقتصاد، کمک به رفع موانع از پیش پای مدیران شبکه بانکی 
کشور و کمک به افزایش سرمایه بانک هایی است که گاهی چند سال در این زمینه 
دچار عقب افتادگی هستند. خاندوزی تصریح کرد: این را باید پذیرفت که بسیاری از 
این شاخص های نامناسب نظام بانکی، ناشی از ناکارآمدی نظام مدیریتی کلان کشور 

است که سرریز می کند و خودش را در دل شبکه بانکی نشان می دهد.

وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

انسداد مسیرهای اخذ سود مازاد از وام گیرندگان تا ماه آینده

عضو هیات مدیره مشاوران املاک:

جرایم تخلفات بنگاه های ملکی بازدارنده نیست
عضو هیات مدیره مشاوران املاک اذعان دارد که نظارت محکمی بر عملکرد بنگاه های ملکی وجود ندارد و 

جرایمی که برای تخلفات آنها در مقررات وجود دارد، بازدارنده نیست.
براساس این گزارش ،بسته حمایتی دولت برای مستاجران در تابستان امسال که اوج فصل جابجایی است 
با یک تفاوت نسبت به سال های قبل در حال اجراست و آن اینکه امسال مصوبه تعیین سقف اجاره به عنوان 
تصمیم مشترک سرا قوا در حال اجراست و با پشتوانه اجرایی محکم، زمینه را برای کاهش تخلفات در زمینه 

صدور قراردادهای اجاره گران، فراهم کرده است.
مردم در دو ماه اردیبهشت و خرداد از گرانی قراردادهای اجاره گلایه داشتند و هم زمان با ارسال گزارش های 
فراوان از گرانی اجاره بها، وزارت راه پیشنهاد قانونی شدن مصوبه سقف اجاره بها را در جلسه سران قوا مطرح و 

به عنوان طرح دو فوریتی در مجلس به تصویب رساند.
»سعید لطفی«، عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک تهران درباره اجرای این مصوبه ، گفت: مشکل 

بزرگ این است که مبنای قیمت مشخص نیست و همین موضوع امکان سوی استفاده را فراهم کرده است.
وی توضیح داد: اگر مبنای محاسبه اجاره مشخص باشد وضعیت آشفته بازار قیمت ها نیز بهبود پیدا خواهد 

کرد.
وی توضیح داد: اگر به مشاوران املاک اجازه داده شود تا به جای دریافت کد رهگیری از طریق کد پستی، با 

پلاک ثبتی هر واحد کد رهگیری گرفته شود در این صورت مشخص می شود مستاجر سال قبل با چه رقمی 
قرارداد بسته است تا مبنای محاسبه ۲۵ درصدی در سال جدید قرار گیرد.

به گفته عضو هیات مدیره اتحادیه املاک، وقتی مالکان حکم تخلیه را برای مستاجران، می گیرند و مستاجر 
مجبور به تخلیه خانه می شود، هیچ آماری از میزان قرارداد قبلی وجود ندارد و مالک با قیمت روز، قرارداد 

جدید را می بندد.
وی اضافه کرد: آشفته بازار اجاره یک راه حل دارد و آن اینکه اطلاعات قراردادهای اجاره به طور کامل ثبت 

شده باشد تا مشاوران املاک بر مبنای این اطلاعات قراردادهای جدید را تنظیم کنند.
وی با طرح این سوال که مبنای محاسبه نرخ ۲۵ درصد کجاست؟ گفت: قراردادها گاهی تا چندین درصد 

بیشتر از رقم اعلام شده تمدید می شود.
وی در عین حال با اشاره به تعویق در اجرای »اجاره داری حرفه ای« که بیش از ۱۵ سال از طرح آن می گذرد، 
گفت: این طرح هنوز منجر به ساخت یک واحد آپارتمان هم نشده است و عرضه مسکن از این طریق بازار 

اجازه را به وضعیت تعدیل خواهد رساند.
تخلف مشاوران املاک تاثیر بدی بر زندگی مردم می گذارد

 وی درباره اینکه چه نظارتی روی صنف مشاوران املاک با هدف کاهش قراردادهای گران اجاره وجود دارد، 

گفت: یکی از اشکالات بر قانون نظام صنفی نیز این است که قانون خاص خود را نداریم؛ بدین معنا که تخلف 
مشاور املاک تاثیر بدِ زیادی بر وضعیت زندگی مردم خواهد داشت اما به دلیل اینکه قانون مشخصی وجود 

ندارد جرایم مشاوران املاک اندازه میزان تاثیرگذاری آنها نیست.
وی گفت: به همین دلیل عادلانه نیست که مجازات تخلفات در صنف مشاوران املاک مثل باقی صنوف 
باشد. باید جداگانه مثل سازمان نظام مهندسی و سایر کانون ها مشمول قوانین و مقررات خاص باشیم تا 

نظارت بیشتری روی این صنف شود.
لطفی گفت: در عین حال اتحادیه املاک، نظارت های درون صنفی خود را دارد. وقتی گزارش تخلفات به 
دست ما می رسد به تعزیرات ارجاع می دهیم با این حال تعزیرات هم زیرساختی از مبنای محاسبه نرخ ۲۵ 

درصد در تهران ندارد.
کد رهگیری با تکیه بر پلاک ثبتی اخذ شود

عضو هیات مدیره اتحادیه املاک گفت: اکنون کد رهگیری بر مبنای کد پستی اخذ می شود در حالی 
که اگر اداره ثبت اسناد به مشاوران سطح دسترسی دهد تا با پلاک ثبتی کد رهگیری اخذ شود اطلاعات 
قراردادها در سامانه ثبت و بایگانی می شود و برای قراردادهای جدید می تواند ملاک افزایش قیمت قرار گیرد   

کمک کننده باشد.

عضو کمیسیون صنایع  مجلس اظهار داشت: وزیر صمت در بحث 
کنترل قیمت کالاهای صنعتی هم عملکرد قابل قبولی نداشته است 
و امروز در این حوزه هم گرانی بیداد می کند و بازار آن بی سرو سامان 

مانده و از کنترل خارج شده است. 
سید علی موسوی درباره پیگیری استیضاح وزیر صمت اظهار داشت: 
یکی از دلایل طرح استیضاح وزیر صمت وعده های انجام نشده و به 
اجرا نرسیده است. نمایندگان مجلس در واقع وعده هایی که آقای 
فاطمی امین در جلسه رای اعتماد به مردم داده اند را مطالبه و پیگری 
می کنند و سوال ما از وزیر صمت این است که تحقق وعده ها به کجا 

رسیده  است؟
وی ادامه داد: سوال ما این است که چرا بعد از تقریبا یکسال، وعده ها 
به انجام نرسیده و نه تنها که وعده ها سرانجام نداشتند بلکه در برخی از 

موارد شاهد عقب نشینی و عقبگرد هستیم و عملکردها افت پیدا کرده  است.
عضو کمیسیون صنایع با اشاره به وعده های وزیر صمت مرتبط با بازار خودرو گفت: یکی از وعده های وزیر صمت، کاهش 
قیمت خودرو بوده اما در ادامه مدیریت وی در راس وزارت صمت، شاهد آن بودیم که نه تنها قیمت خودرو کنترل نشد و کاهش 
پیدا نکرد بلکه قیمت ها افزایش یافتند به طوری که امروز افسار قیمت ها در بازار خودرو و کنترل قیمت ها از دست وزارت صمت 

و شرکت های خودروساز خارج شده  است.
موسوی تاکید کرد: مهم ترین موضوع، پیگیری افزایش کیفیت خودرو است و مطالبه مجلس از سازندگان خودرو و وزارت 
بهبود و ارتقای کیفیت خودروی ساخت داخل بوده است که امروز شاهد آن هستیم کیفیت خودرو با جان مردم بازی می کند 
و هزاران نفر از هموطنانمان به دلیل خودروهای بی کیفیت داخلی و باز نشدن ایربگ، درست کار نکردن ترمز و... جان خود 

را از دست می دهند.
عضو کمیسیون صنایع با بیان اینکه این عدم تحقق وعده ها و برنامه های وزارت صمت در واقع ترک فعل مسئولان است، 
گفت: مجلس به دنبال حفظ حقوق مردم و پیگیر مطالبات آنها بوده است. مقصران وضعیت امروز در بحث خودرو باید محاکمه 

شوند و قوه قضاییه باید این موضوعات را مورد بررسی قرار دهند و جلوی آن را بگیرند.
وی ادامه داد: وزیر صمت در بحث کنترل قیمت کالاهای صنعتی هم عملکرد قابل قبولی نداشته است و امروز در این حوزه 

هم گرانی بیداد می کند و بازار آن بی سرو سامان مانده و از کنترل خارج شده است.
موسوی افزود: اینکه آقای فاطمی امین در طول این مدت توضیحاتی ارایه نمی داد و مدعی شد که هنوز برای ارایه گزارش ها 
زود است، قابل قبول نیست تقریبا یک سال از مدت زمان مدیریت اقای فاطمی امین در وزارت صمت می گذرد و باید 
پاسخگوی اقدامات و عملکرد خود در این مدت زمان باشد. وقت نداریم و مردم در تب و تاب گرانی ها گیر کردند و باید هر چه 

زودتر به داد مردم برسیم.
وی گفت: البته نمایندگان در بحث استیضاح وزیر صمت منکر برخی از اقدامات خوب و مثبت اقای فاطمی امین نیستند 

و این اقدامات را هم در نظر می گیرند اما باید دید وزیر صمت می تواند نسبت به عملکردی که داشته، مجلس را قانع کند؟   

 معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سمات گفت: در نظر داریم تا بزودی توثیق سهام برای دریافت وام از سیستم بانکی را 
برای همه سهم ها فعال کنیم تا سهامداران بتوانند به راحتی و با استفاده از سرویس های آنلاین همانند اپلیکیشن های بانکی 
به صورت غیر حضوری نسبت به دریافت وام از این طریق اقدام کنند که طبیعتا سجامی بودن اصلی ترین شرط دریافت وام 

از بانک است. 
»محمود حسنلو« به توثیق سهام عدالت برای دریافت وام از سیستم بانکی اشاره کرد و افزود: طبق آخرین آمارها از اسفند 
سال ۱3۹۹ تا به امروز بیش از ۴۱۲ هزار نفر، با توثیق سهام عدالت نسبت به دریافت وام از شبکه بانکی اقدام کرده اند که سهم 

بانک ملی از همه بانک ها بیشتر بوده است.
تحول در توثیق سهام برای دریافت وام

حسنلو درباره یک اتفاق تازه در حوزه توثیق سهام عدالت اظهار داشت: در نظر داریم تا بزودی توثیق سهام برای دریافت 
وام از سیستم بانکی را برای همه سهم ها فعال کنیم تا سهامداران بتوانند به راحتی و با استفاده از سرویس های آنلاین 
همانند اپلیکیشن های بانکی به صورت غیر حضوری نسبت به دریافت وام از این طریق اقدام کنند که طبیعتا سجامی بودن 

اصلی ترین شرط دریافت وام از بانک است.
اهمیت ویژه ثبت نام در سجام و دریافت سرویس های ویژه

معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی با اشاره به اهمیت ثبت نام در سامانه سجام افزود: افرادی که 
نسبت به ثبت نام در سامانه سجام اقدام می کنند علاوه بر دریافت سود سهام عدالت از سرویس های متنوع و جامعی که از 
طریق درگاه ذینفعان بازار سرمایه برای آن ها شکل می گیرد می توانند سود و مطالبات سنواتی خود از شرکت های فعال 
در بازار سهام، سود سالانه ناشران که در سال جاری بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۱ مبتنی بر اطلاعات سامانه سجام است 
را دریافت کنند. همچنین شرکت در مجامع الکترونیک، توثیق سهام و چندین خدمت و سرویس آنلاین دیگر را از این بستر 

دریافت کنند.
واریز مرحله سوم سود سهام عدالت جاماندگان 

معاون فناوری شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار دربخش دیگری از سخنان خود گفت:مرحله سوم واریز سود سهام 
عدالت مشروط به ارائه شماره شبای بانکی جاماندگان است که تا کنون حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر از مشمولان سهام 
عدالت به دلیل ارائه نکردن شماره شبا، سود دریافت نکرده اند که باید با ثبت نام در سامانه سجام و احراز هویت در آن در فرایند 

دریافت سود سهام عدالت قرار گیرند.
وی همچنین گفت: مشمولان سهام عدالت برای عملکرد سال ۹۹ برای سهام عدالت یک میلیون تومانی حدود یک میلیون 

و صد هزار تومان و برای سهام عدالت ۵3۲ هزار تومانی حدود ۵۸۰ هزار تومان سود دریافت کرده اند.
حسنلو درباره تکلیف سود سهام فوت شدگان دارای سهام عدالت، افزود: بیش از سه میلیون نفر از افرادی که سهام عدالت 
داشتند، طی ۱۶ سال گذشته فوت کردند که دارایی آن ها باید بین وراث تقسیم شود، اما چون اطلاعات انحصار وراثت آنان 
به صورت دیتا ذخیره نشده، نمی توانیم نسبت به تعیین تکلیف آن اقدام کنیم,، اما با همکاری قوه قضاییه در نظر داریم با 
دریافت اطلاعات انحصار وراثت این هموطنان، نسبت به تقسیم ارث بین وراث و پرداخت سودهای سهام عدالت از طریق 
یک سامانه الکترونیک اقدام کنیم که بر اساس برنامه ریزی ها احتمالًا اواخر تابستان یا اوایل پاییز این سرویس راه اندازی 

می شود.

عضو کمیسیون صنایع مجلس: 

گرانی کالاهای صنعتی بیداد می کند 
معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سمات  تشریح کرد:

جزییات دریافت وام با سهام عدالت 
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دریک بازی دوستانه رقم خورد؛

پیروزی بانوان فوتبالیست قمی در شهریار

تیم فوتبال بانوان قم در یک دیدار دوستانه از سد تیم دسته یکی بانوان شهریار 
گذشت .

به گزار ش خبرنگارما ، نماینده قم در مسابقات لیگ دسته دوم فوتبال کشور روز 
پنجشنبه در یک دیدار دوستانه و خارج از خانه  با نتیجه ۲بریک از سد تیم قدرتمند 

شهریار که در لیگ دسته  اول لیگ فوتبال بانوان کشورحضوردارند گذشت.
براساس این گزارش ،دراین مسابقه فاطمه کهن، فاطمه دشتی، زهرا بیرامی، 
الهام صفا، الهه خداوردی، ایدا عبدالهی، فرنیا شمس نیک، فاطمه حسینی، تینا 
اکبری، اتنا محبی، یگانه اخوان، نرگس محمدی، فاطمه محرابی، ساهره نجار، 
الهه محمودابادی، مهدیه کوه بر، هستی رشتی زاده، نگار شیرازی، محدثه قنبری 
به سرمربیگری خانم دکتر نرگس دهکردی و خانم نجمه دهکردی مربی بدنساز و 

روانشناس تیم به سرپرستی سرکار خانم یوسفی حضورداشتند.
با این برد امید بانوان قمی برای حضور پر قدرت در لیگ دسته ۲ کشور که از نیمه 

اول تیرماه آغاز میشود پررنگتر شد.

درخشش دختران قمی در مسابقات 
قهرمانی کیک بوکسینگ کشور 

کیک  مسابقات  در  بزرگسالان  و  جوانان  نونهالان،  رده  سه  در  قمی  دختران 
بوکسینگ به مقام های اول تا سوم دست پیدا کردند. 

در  ماه  تیر  سوم  تا  یکم  روزهای  طی  که  مسابقات  ،این  گزارش  این  براساس 
شهرستان دزفول استان خوزستان برگزار شد، با درخشش دختران قمی همراه بود. 
در رده سنی نونهالان نازنین زهرا شاقی در وزن منفی ۲۵ و بهار عربی نژاد در وزن 

منفی ۵۰ مقام دومی را از آن خود کردند.
در بخش جوانان کوثر احمدی در وزن منفی ۵۵ و آیدا طاهری در وزن منفی ۷۵ 
کمربند طلایی را دریافت کردند؛ همچنین عسل شاکر در وزن منفی ۵۵ و مهسا 
رمضانی در وزن منفی ۴۰ به مقام دوم و فائزه بوجویی در وزن منفی ۶۵ به مقام 

سوم دست یافتند. 
در دسته بزرگسالان نیز زهره شعبانی در وزن منفی ۶۰ به مقام سوم دست یافت.

گفتنی است، مربیگری تیم اعزامی را استاد سمانه یوسف زاده بر عهده داشت.

 رئیس هیات کشتی  استان قم  خبرداد:

حضور۲ فرنگی کار قمی در اردوی نهایی 
تیم ملی نونهالان

رئیس هیات کشتی  استان قم گفت: ۲ تن از فرنگی کاران این استان در اردوی 
نهایی تیم ملی کشتی فرنگی نونهالان ایران حضور می یابند.

هادی علیایی روز شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: اردوی تیم ملی کشتی 
فرنگی نونهالان ایران از امروز درخانه کشتی شهید ابراهیم هادی تهران آغاز شده و 

تا زمان اعزام تیم به مسابقات آسیایی ادامه پیدا خواهد کرد.
وی عنوان کرد: در وزن ۵۷ کیلوگرم امیرمهدی سعیدی نوا و در وزن ۷۵ کیلوگرم 

علی میکائیلی ۲ فرنگی کار قمی هستند که اردوی تیم ملی حضور خواهند یافت.
وی یادآور شد: مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی آسیا در رده سنی نونهالان پیش 
از این قرار بود در عربستان برگزار شود اما با انصراف این کشور در تیرماه جاری به 

احتمال فراوان در کشور قرقیزستان ترتیب می یابد.

محمدنصرتی: تیم ملی در جام جهانی نتایج خوبی می گیرد

 زمان و پول نداریم و باید به اسکوچیچ 
فرصت بدهیم

بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: در حال حاضر زمان و پول خوبی نداریم 
و به همین دلیل باید به اسکوچیچ و کادرفنی فعلی تیم ملی در جام جهانی زمان 

بدهیم.
محمد نصرتی ، درباره آخرین وضعیت تیم ملی فوتبال کشورمان پیش از جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر اظهار داشت: تیم ملی نتوانست اردوهای آماده سازی خوبی 
داشته باشد و از روزهای فیفا دی به خوبی استفاده کند. به همین دلیل وضعیت 
مناسبی ندارد. در شرایط بد آب و هوایی اردوی خود را در قطر برگزار کردیم که که 

گرما و رطوبت دوحه شرایط خوبی برای ما ایجاد نکرد. 
وی درمورد دلیل اعتراض بازیکنان و اعضای کادرفنی تیم ملی نسبت به این 
شرایط گفت: متاسفانه ما در سطح بین الملل ارتباطات خوب و سازنده ای نداریم. 
مشکلات سیاسی و تحریم های ظالمانه جای خودش اما با برقراری ارتباطات 
مناسب می توان برخی از این ضعف ها را جبران کرد. در شرایط فعلی می دانم برای 

فیفادی شهریور هم امکانات و بازی های دوستانه برای تیم ملی تامین شود. 

کسب عنوان نائب قهرمانی لیگ دسته یک کشور ؛

صعود تیم گلبال قم به لیگ برتر
تیم گلبال مردان قم با شکست حریفان قم در لیگ یک به لیگ برتر صعود کرد.

براساس  این گزارش ،تیم گلبال مردان قم پس از کسب عنوان نائب قهرمانی لیگ 
دسته یک کشور، به جمع تیم های لیگ برتری برای فصل آینده صعود کرد.

تیم گلبال هیات قم با پیروزی در آخرین بازی رقابت های دسته یک باشگاه های 
کشور مقابل تیم تهران با کسب ۹ امتیاز به عنوان تیم دوم به مسابقات لیگ برتر 
صعود کرد. گفتنی است عنوان آقای گل و فنی ترین بازیکن مسابقات به محمد 

سرنجی از تیم گلبال هیات قم رسید.
 

پس از کش و قوس های فراوان ؛

سعید صادقی به پرسپولیس پیوست
بازیکن فصل گذشت گل گهر سیرجان رسما پرسپولیسی شد.

براساس این گزارش ؛پس از کش و قوس های فراوان در نهایت سعید صادقی با 
مدیران باشگاه پرسپولیس به توافق رسید و با عقد قراردادی رسما به پرسپولیس 

پیوست. صادقی از باشگاه های مختلف از جمله استقلال هم پیشنهاد داشت.
این بازیکن ۲۸ ساله که به تازگی به تیم ملی نیز دعوت شده سابقه بازی در تیم های 
شهرخودرو، صبا قم، نیروی زمینی، مس کرمان، خونه به خونه بابل و پیکان را هم 

در کارنامه دارد.

حمید درخشان: 
خریدهای پرسپولیس عالی بود

کاپیتان و سرمربی اسبق پرسپولیس گفت: پرسپولیس تیم بزرگی است و باید خوب 
بسته شود و تا به اینجا نیز خریدهای جدید باشگاه عالی بوده است.

حمید درخشان  در رابطه با عملکرد پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات اظهار 
باشند.  تیم ها تلاش می کنند که خریدهای خوبی داشته  داشت: طبیعتا همه 
بزرگ  بازیکنان  بزرگ  تیم  شود.  بسته  خوب  باید  و  است  بزرگی  تیم  پرسپولیس 
می خواهد. تا به اینجا خریدها عالی بوده و به نظرم پرسپولیس باید در خط حمله هم 
یک مهاجم گلزن جذب کند. وی در رابطه با فصل گذشته و دلایل ناکامی پرسپولیس 
خاطرنشان کرد: فکر می کنم پرسپولیس در فصلی که پشت سر گذاشت تیم ناموفقی 
نبود؛ اگر به جایگاه این تیم در جدول نگاه کنید می بینید بعد از استقلال در جایگاه 
دوم قرار گرفت و شرایط خوبی را هم در لیگ پشت سر گذاشت. البته در اواخر فصل 
به خاطر مشکلاتی که در برخی از پست ها وجود داشت، نتایج برخی بازی ها را واگذار 
کرد و نتوانست امتیازات کامل را بگیرد به همین خاطر از کورس قهرمانی جا ماند و 

قهرمان نشد.

درخشان افزود: پرسپولیس پنج سال متوالی قهرمان شد و امسال هم هواداران 
انتظار داشتند که تیم دوباره قهرمان شود. اما شرایط و مشکلاتی وجود داشت که این 
مهم محقق نشد. یکی از مهم ترین دلایل تغییرات مدیران باشگاه بود که ثبات مدیریتی 
را گرفته بود؛ البته در بحث بازیکنان و نقل و انتقالات هم پرسپولیس خوب کار نکرد و 
خریدهای خوبی را انجام نداده بود. باید بپذیریم در خیلی از پست ها پرسپولیس نیاز 
به تقویت داشت و بازیکنان خوبی را جذب نکرد. به طور مثال جذب بازیکنان خارجی 
کمکی به پرسپولیس نکرد چون این بازیکنان از کیفیت مطلوبی برخوردار نبودند و 
نتوانستند گره گشای پرسپولیس باشند اگر شرزود تمیروف به عنوان یک مهاجم خوب 

کار می کرد قطعا خط حمله پرسپولیس دچار ضعف کم تری می شد.
وی در پاسخ به این سوال که مسئولیت جذب بازیکنان بی کیفیت خارجی با 
است  سرمربی  با  فقط  بازیکنان  جذب  مسئولیت  می کنم  فکر  گفت:  کیست؟ 
هیچکس نمی تواند به سرمربی بگوید فلان بازیکن را جذب کند و فلان بازیکن را 

جذب نکند؛ قطعا او باید مسئولیت این امور را برعهده داشته باشد.
سرمربی پیشین پرسپولیس درباره فاش شدن مبلغ قرارداد یحیی گل محمدی 
توسط مدیرعامل باشگاه پرسپولیس، اظهار داشت: در هر صورت هرکسی یک 
قیمتی دارد و کاملا توافقی است. باشگاه پرسپولیس تصمیم گرفته که این مبلغ 
را برای این مربی در نظر بگیرد. این مسائل جزو اسرار محرمانه است و نباید چنین 
اتفاقی رخ می داد، اما اعتقاد دارم مربیگری شغلی خطرناک است و باید هم پولش 
زیاد باشد. شما می بینید که در فوتبال اروپا بازیکنان یا مربیان با چه مبالغی جابه جا 

می شوند، چون شغل آنها بسیار پرخطر است.
وی افزود: شرایط ایران با بقیه کشورها فرق دارد و رسانه ای شدن قراردادها، بسیاری 
از مردم را ناراحت می کند. اگر مردم ایران در رفاه نسبی بودند و مشکلات اقتصادی 

وجود نداشت، آنها قطعاً به این مسائل حساسیت نشان نمی دادند. 

ساپینتو در استقلال موفق می شود
درخشان در رابطه با ساپینتو سرمربی جدید استقلال گفت: قطعا با تشخیص و 
بررسی این انتخاب صورت گرفته است. در کشور ما به خارجی ها سرویس خوبی ارائه 
می شود اگر این اتفاق برای این مربی نیز رخ دهد به نظرم می تواند مربی موفقی در 
ایران شود. پیشکسوت فوتبال کشورمان در رابطه با مشکلات تیم ملی اظهار داشت: 
مشکلات ریشه ای است و باید ببینیم چقدر در لیگ خودمان رشد کرده ایم. در لیگ 
برتر ایران هم مشکل داریم. هرچند بازیکنان خوب و قابلی داریم و باید یکسری 
اصلاحات انجام شود. وی ادامه داد: مشکلات برای یک هفته و یک ماه قبل نیست. 
در مقدماتی جام جهانی و در آسیا با تیم های قدرتمندی دیدار نکردیم. ضعف ها مقابل 
کره جنوبی که با برنامه بازی کرد، مشخص شد و دو گل هم خوردیم. باید خودمان را 

اصلاح کنیم.
مشکلات تیم ملی ریشه ای است 

کاپیتان اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان در پاسخ به این پرسش که »آیا تغییر 
سرمربی می تواند شرایط تیم ملی را تغییر دهد؟«، یادآور شد: تیم ملی با تغییر 
سرمربی به هیچ عنوان توفیقی به دست نخواهد آورد. زمان کمی تا شروع جام جهانی 
داریم و باید به جای تغییر، به فکر ترمیم نقاط ضعف باشیم. از طرفی فدراسیون هم 
می تواند کادر فنی تیم ملی را تقویت کند تا آدم هایی بیایند که بیشتر به کادر فنی 
کمک کنند. به اعتقادم کنار گذاشتن اسکوچیچ تصمیم درستی نیست. درخشان 
درباره نتایج خوب ولز و آمریکا در بازی های اخیر و موفقیت انگلیس جلوی تیم های 
بزرگ اروپا هم گفت: این تیم ها مدام کار می کنند و در حال برنامه ریزی هستند. 
آمریکا، آمریکای ۲۵ سال پیش نیست. شرایط ما هم خوب نیست. رقبای ما رشد 
می کنند و رو به جلو هستند ولی ما هنوز درجا می زنیم. هنوز همان جایی هستیم که 

3۰ سال قبل بودیم. به نظرم کیفیت بازیکنان ۱۰ سال قبل بهتر از امروز بود.

معاون حقوقی باشگاه استقلال توضیحاتی را در خصوص 
نحوه قرارداد بستن در این باشگاه ارائه کرد.

فرشید سمیعی در خصوص اینکه گفته می شود، قرارداد 
ساپینتو حدود 500هزار دلار یا یورو است، اظهار داشت: 
قرارداد او 2 ساله پیش بینی شده و برای یک فصل پایین تر 
از این مبلغ است. قراردادهای خارجی که استقلال از فصل 
پیش بسته، ارقام بسیار مناسبی است. نهادهای نظارتی 
می تواند تایید کنند که نسبت به گذشته، اعداد بسیار مناسب 
بوده، چون سعی کردیم به طور مستقیم با خود افراد و مدیر 
برنامه اصلی ارتباط برقرار کنیم و واسطه ها حذف شوند. به 

همین خاطر هزینه ها کاهش پیدا کرد.
سعی می کنیم ماجرای استراماچونی تکرار نشود

با  که  قراردادی  گفت:  استقلال  باشگاه  حقوقی  معاون 
دست  مدیریت  که  است  نحوی  به  بندیم  می  ها  خارجی 
باشگاه باشد و از اتفاقات بعدی جلوگیری شود. سعی می 
کنیم نظر باشگاه غالب باشد تا اتفاقی مانند استراماچونی 
رخ ندهد که برای دو سال اقامه دعوا و مطالبه کند. بتوانیم 
به راحتی سال دوم را ادامه ندهیم و فسخ کنیم. مثل ماجرایی 
که برای ژستد اتفاق افتاد. به طور قانونی این حق را در قرارداد 
برای خودمان پیش بینی کرده بودیم. در مورد سایر قراردادها 
هم سعی می کنیم منافع باشگاه به طور کامل حفظ شود و از 

این باب حقوق باشگاه تضییع نشود.
به بازیکنی گفته اند سهم جام جهانی را کامل بردار!

در  به طور شفاف  قراردادها  اینکه چرا  مورد  در  سمیعی 
در  حضور  خاطر  به  الان  و  گیرد  نمی  قرار  عموم  اختیار 
بورس، هواداران سهامدار هستند، گفت: باشگاه هایی که 
وارد سیستم بورسی از فرابورس و ... می شوند، اصلا امکان 
عدم افشای اطلاعات ندارند. اطلاعات در سیستم کدال 
بارگذاری می شود و برای همه قابل رویت خواهد بود. اتفاقا 
یکی از خواسته های ما در باشگاه استقلال این است که 
سیستم های نظارتی بورس به دقت نظارت کنند که همه 
اطلاعات افشا شود یا قسمتی از هزینه ها به شکل دیگری 
دیده نشود. ارقام و مبالغ قراردادها به طور شفاف آنجا اعلام 
شود. حقیقی و واقعی باشد. معاون باشگاه استقلال تصریح 
کرد: به عنوان مثال از یک بازیکن شنیدم، نام باشگاه و فرد را 
نمی برم؛ که مثلا در قسمتی از قرارداد بازیکن مطرح شده، 
سهمی که از حضور در جام جهانی بابت آن بازیکن به آن 
باشگاه می رسد را به طور کامل به بازیکن می دهند. به این 
شکل رقم قرارداد را بالا می برند. در حالیکه این رقم داخل 
این  داریم  که  خواهشی  است.  نشده  بینی  پیش  قرارداد 
مسائل به دقت دیده شود تا عین واقعیات و اطلاعات دقیق 

به اطلاع همه برسد.

در کالچو پولی مقام قضایی ورود کرد که تخلف ثابت شد
وی در مورد اینکه آیا می توان چنین بندهایی را به قرارداد 
اجرا  فرض  بر  اما  ندارم  اطلاعی  من  گفت:   کرد،  اضافه 
این ها را در قرارداد نمی آورند. این مسائل اگر در کالچو پولی 
هم اثبات شد، به خاطر ورود مقام قضایی ایتالیا و استفاده 
از سیستم شنود و ورود به نرم افزارهای افراد بود که اثبات 
شد. وگرنه این ها قابل اثبات نیست. البته قابل اثبات بودن 
یا نبودن، ربطی به وجود بند ندارد. به هرحال از نظر حقوقی 
چون می گوییم قابل اثبات نیست ما تکرار نمی کنیم. مومنی 
هم گفت شنیده، یعنی حرف شایعه شده است. وقتی چیزی 
در جامعه شایعه و تکرار می شود، او نمی آید به کسی اتهام 
بزند. در قرارداد نمی توانند این کار را بکنند. اگر بخواهند 

انجام بدهند باید به شکل دیگری باشد و انواع و اقسام دارد.
معاون باشگاه استقلال افزود: وجه التزام می تواند به شکل 
نشده  دیده  قرارداد  آن  در  اصلا  که  شود  قرارداده  دیگری 
باشد. چنین  واقع شده  اگر چنین چیزی  برفرض  باشد. 
چیزی معلوم نیست ولی می توان کارهای حقوقی زیادی کرد 
که در آن قرارداد دیده نشده باشد اما از طرفی منافع آن فرد 

را تامین کند.
مفاد قرارداد ساپینتو ابتدا به تایید واحد حقوقی رسید

سمیعی در گفت وگو با شبکه خبر در مورد عدم تعامل با 

خارجی ها مثل پرونده پادوانی اظهار داشت: رای فیفا صادر 
ورزش  عالی  دادگاه  به  او  بود.  دلار  حدود ۱3۰هزار  شد. 
اعتراض کرده و شکایتش بالغ بر ۹میلیون دلار است. اما 
کلا در فوتبال ما سعی می کنیم روابط دوستانه و رفاقتی 
باشد. می گوییم اگر دو سه روز با تاخیر باشد اشکالی ندارد. 
در حالیکه آن ها دقیقا قانون را رعایت می کنند و براساس آن 
برای منافعشان اقدام می کنند و به هیچ عنوان کوتاه نمی 

آیند.
معاون باشگاه استقلال تصریح کرد: در پرونده های متعدد 
موضوع همین است که ما فکر می کنیم می توانیم دوستانه 
حل کنیم در حالی که اینطور حل نمی شود. اگر به نظرات 
افراد حقوقی باشگاه بیشتر اهمیت داده شود و پیشگیری 
شود، یعنی اینطور نباشد که بعد از ایجاد مشکل حقوقی وارد 

شود، از خیلی از این مسائل جلوگیری می شود.
سمیعی افزود: با توجه به اتفاقاتی که در گذشته افتاده و 
پرونده هایی که به CAS رفته به نظر می رسد حتما توجهی 
نبوده است. الزامی نیست که به کمیته حقوقی توجه شود اما 
در باشگاه استقلال این مساله کامل رعایت می شود. مفاد 
قرارداد با ساپینتو کامل به تایید حقوقی رسید و بعد امضا 
شد. برای کم شدن مشکلات حقوقی فقط باید از مشاوران 

حقوقی آشنا به قوانین فیفا استفاده شود.

معاون حقوقی باشگاه استقلال: 

سیستم  های نظارتی روی افشای اطلاعات دقیق باشند

 ایمان / رضا ملکی

دنیای دروازه بانی مقوله ای جدا از دیگر بازیکنان درمستطیل سبز محسوب می 
شود و برای اینکه خواسته باشی در چارچوب قفس توری قرار بگیری ومسیر سخت 
دروازه بانی را طی نمایی  ومی بایست وجه تمایزی بالاتراز دیگر بازیکنان در زمین 

بازی دانسته باشد 
جسارت،شهامت،دیدباز وهدایت آگاهانه چون فرماندهی مقتدر در درون زمین 
می تواند یک دروازه بان را بعنوان رمز اصلی پیروزی در بازیها معرفی نماید و این 
آرزوی هر مربی خوبی است که یک دروازه بان خوب و ممتاز درون دروازه تیمش 
داشته باشد .در ۷۰ سال گذشته دروازه بانان قمی همواره در تمامی میادین چهره 
بودند و از آنان با شایستگی یاد میشد خصوصا دهه ۶۰ و ۷۰ که دوران شکوفائی 

دروازه بانان قمی بود .

در دهه ۹۰ دیگر شاهد جوش و خروش گذشته دروازه بانان شایسته قم در میادین 
نبودیم تنها چند چهره بودند که با شجاعتی بی نظیر توانستند در تیمهای حاضر 
در مسابقات لیگ کشوری نمایان باشند.محمد رضا وفائی از جمله دروازه بانانی 
بود که هم اکنون در تبریز مشغول بازی در لیگ فوتسال ایران است اما قصد داریم 
به تناوب از درون دروازه آینده داران فوتبال قم را معرفی نماییم و در خطوط 3گانه 

بعدی استعدادهای درخشان را معرفی نماییم .
برای شروع به دو دروازه بان فعلی حاضر در مسابقات لیگ برتر فوتبال قم می 
رسیم که بنابر تخصص نگارنده در حال حاضر جزبهترین دروازه بانان فوتبال قم 

می باشند .
حمید اله وردی با آینده ای درخشان

روز تولدش با جشن با شکوه ملی همراه بود روز آزادی خرمشهر و عزیز شادی 
ملت شریف ایران در این روز با شکوه با تولد فرزندی برومند به نام حمید همراه بود 

.پدرش اله ورد از بهترین دروازه بانان فوتبال قم محسوب میشد و حتی می توانست 
در بدنه تیمهای ملی نوجوانان و جوانان در ایران چهره شود.

در کنار پدر دوران کودکی را با توپ و دروازه پشت سر گذاشت و خیلی زود در 
تیمهای نوجوانان،جوانان،امید و بزرگسالان صبا بعنوان چهره ای شاخص و دوست 

داشتنی معرفی شد .
تیمهای پیام و عقاب نیز از وجودش درون دروازه بهره مند گردیدند و این در حالی 
بود که در کنار نقش اساسی پدر گرانقدرش که در آموزش اصول نوین دروازه بانی 
برایش رقم خورده بود مربیان خوب دروازه بانی چون شاکری،کمیجانی،محمدزاد
ه،نظیمی،استاد علی شریفی ومرحوم نادر باقری درتکامل فنی وی نقش بسزایی 

را ایفا نمودند .
حمید لیسانس حسابداری دارد هم اکنون در بدنه آتش نشانی مشغول به خدمت 
سربازی می باشد . تیم خوب وشایسته نونیو نیز از وجود او درون دروازه استفاده 
از  دروازه  توری  قفس  در  خاطر  واطمینان  بودن،جسوری  دانگ  میکند.شش 

امتیازات جوان رعنای فوتبال ما میباشد.
جواد سیجانی با اقتداری بی نظیر درچارچوب دروازه

مدت شش ماه است که از نظر فنی او را زیر نظرگرفتم اولین فاکتور مثبت او اخلاق 
والا وافتادگی وی در مستطیل سبز بود وبعد استعدادی بی نظیر را در درون دروازه 

از او یافتم.
هیجده ساله است۵ سال سابقه بازی در مسابقات کشوری مناطق،لیگ برتر 

نوجوانان،لیگ جوانان وبزرگسالان را دارد.
مربیان خوبی برایش زحمت کشیده اند موسی رفیعی،جلال قریشی،حسن 
موسوی،صادق عظیمی وسعید محمدزاده مربیانی هستند که در شکوفائی او درون 
دروازه نقش داشته اند.از لحاظ فنی کمبودهای بسیاری داشت اما چالاکی هماره 
با شیرجه های بلند ودیدنی واستعداد درخشان برای کشوفا شدن مسیر آموزش 

فنی وی را بسیار آسان ساخت.
بدون شک می توانم بنویسم که اگر او قدر خود را بداند وبه شدت تمریناتش اضافه 

نماید می تواند نماینده شایسته ای برای فوتبال استان قم درکشور باشد.
را  از دروازه جوانان وبزرگسالان  اکنون درتیم عقاب وظیفه حراست  جواد هم 
بعهده دارد ونمایش بسیار خوبش درمسابقات لیگ برتر از او چهره ای درخشان 

درچارچوب دروازه نشان میدهد.
برای دروازه بانان آینده دار فوتبال استانمان آرزوی موفقیت ورسیدن به قله های 

افتخار را داریم.

حمید وردی محمدی جسور، مطمئن ، جواد سیجانی با سیوهای زیبا واخلاقی والا؛

با آینده داران قفس توری دروازه های فوتبال قم

لیگ ملت های والیبال؛ انتقام المپیک گرفته شد

پیروزی مقتدرانه ملی پوشان جوان ایران مقابل كانادا
تیم ملی والیبال ایران با برتری برابر کانادا چهارمین برد خود را 

در لیگ ملت های والیبال ثبت کرد. 
مرحله  دوم  هفته  از  روز  پنجمین   ، گزارش  این  براساس 
مقدماتی لیگ ملت های سال ۲۰۲۲ در گروه مردان روز شنبه با 
۶ دیدار در ۲ شهر کوئزون فیلیپین و صوفیه بلغارستان پیگیری 
می شود. در چهارمین دیدار که در سالن »آرنا آرمت« شهر صوفیه 
برگزار شد، ۲ تیم ملی والیبال ایران و کانادا به مصاف یکدیگر 
رفتند و شاگردان بهروز عطایی در سه ست متوالی با امتیازهای 
۲۵ بر ۲۱، ۲۷ بر ۲۵ و ۲۵ بر ۱۸ به پیروزی رسیدند تا چهارمین 
برد خود را کسب کنند. عطایی سرمربی تیم ملی والیبال ایران 
در ابتدای این مسابقه از ترکیب مهدی جلوه، امیررضا سرلک، 
امیرحسین اسفندیار، میلاد عبادی پور، محمدطاهر وادی، امین 
اسماعیل نژاد و محمدرضا حضرت پور استفاده کرد. رقابت ۲ تیم 

در لحظات نخست ست اول پایاپای پیش رفت؛ اما از امتیاز ۱۲ 
برای تیم ایران، اختلاف بیشتر و بیشتر شد تا امتیاز ۱۷ که مردان 
والیبال کشورمان چهار امتیاز از کانادا پیش افتادند. شاگردان 
جوزفسون کم کم به بازی برگشته و اختلاف امتیاز با حریف را 
کاهش دادند. در ادامه ملی پوشان همچنان پرتلاش به بازی 
ادامه دادند و در نهایت ست نخست را با امتیاز ۲۵ بر ۲۱ به نفع 

خود به پایان رساندند.
تیم ایران ست دوم را پرقدرت شروع کرد و تا زمان استراحت 
بازیکنانش  عطایی  رفت.  پیش  هم  به  نزدیک  امتیازات  فنی 
را به دقت بیشتر در بازی دعوت کرد. رقابت ۲ تیم تا عدد ۲۵ 
نزدیک به هم ادامه یافت و در نهایت پیروز ست دوم تیم ملی 
کشورمان بود که با نتیجه ۲۷ بر ۲۵ فاتح میدان شد. در آمار ارائه 
شده از ست دوم محمدطاهر وادی یکی از بازیکنانی بود که با 

۶3 درصد موفقیت پاس در مناطق مختلف زمین به ویژه دو و 
سه داشت. مرتضی شریفی، علی رمضانی و بردیا سعادت به 
خواست بهروز عطایی در ست دوم به زمین آمدند. ست سوم با 
تلاش ملی پوشان با استرس کمتر و اختلاف امتیازهای بیشتر 
به نفع ایران به پایان رسید تا کشورمان پنجمین برد تاریخ را 
برابر تیم ملی کانادا تجربه کند. حملات بیشتر، کسب امتیاز از 
اشتباهات فردی حریف، عملکرد بهتر در دریافت ها و جنگندگی 
از نکات حائز اهمیت این دیدار بود. در این بازی بهروز عطایی از 
حضور بازیکنان جوانی چون امیررضا سرلک که ۲۱ سال سن 
دارد نیز بهره برد. اریک لوپکی، جکسون هاو، جوزف اسکلیتر، 
استفان مار، پیرسون اشنکو، برت والش بازیکنان مناطق یک تا ۶ 
زمین کانادا در این مسابقه بودند و بنجامین جوزفسون به عنوان 
سرمربی هدایت این تیم را برعهده داشت. کولادوس فابریکه 

از کشور فرانسه به عنوان داور اول و آلدر لازلو از مجارستان به 
عنوان داور دوم، قضاوت این دیدار را برعهده داشتند. محمدرضا 
داورزنی رئیس فدراسیون والیبال نیز این مسابقه را در سالن 
آرنا آرمت صوفیه نظاره گر بود. این دیدار دهمین جدال رسمی 
دو تیم در تاریخ محسوب می شود که کانادا در ۹ مسابقه قبلی 
پنج بار فاتح میدان شده است و نتیجه چهار دیدار نیز به سود 
تیم ملی والیبال ایران به پایان رسیده بود که با این پیروزی تعداد 
برد کشورمان به پنج پیروزی رسید. تیم ملی والیبال کانادا مدال 
برنز آخرین دوره برگزار شده لیگ جهانی )۲۰۱۷( و قهرمانی 
مسابقات منطقه نورسکا را در پرونده افتخارات خود دارد. آخرین 
مسابقه دو تیم در مرحله مقدماتی بازی های المپیک توکیو بود 
که تیم ایران سه بر صفر مغلوب کانادا شد و ملی پوشان با این برد 

شکست توکیو را جبران کردند.
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وزیر امورخارجه کشورمان با بیان اینکه گفت وگوهای مفصل و عمیق و دقیقی 
را در خصوص مطالبات ایران با نماینده عالی سیاست خارجی و امور امنیتی 
اتحادیه اروپا داشتیم، اظهار داشت: آمادگی داریم در روزهای آینده مذاکرات رفع 
تحریم ها در وین را از سر بگیریم و نفع اقتصادی ملت ایران برای دولت مهم است. 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان عصر روز شنبه با جوزف 
بورل نماینده عالی سیاست خارجی و امور امنیتی اتحادیه اروپا در محل وزارت 

امور خارجه دیدار و گفت وگو کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان و نماینده عالی سیاست خارجی و امور امنیتی 

اتحادیه اروپا پس از این دیدار در نشست خبری مشترک حضور یافتند.
در ابتدای این نشست خبری امیر عبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان ضمن 
خوشامد به جوزف بورل نماینده عالی سیاست خارجی اتحادیه اروپا گفت: 
ما امروز گفت و گوهای طولانی اما مثبتی را درخصوص همکاری های جامع 

جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اروپا داشتیم.
متوازن در  روابط  دنبال  به  ایران  امیرعبداللهیان گفت: جمهوری اسلامی 
سیاست خارجی با جهان است. قاره اروپا برای ما از جایگاه مهمی برخوردار 
است حفظ و گسترش روابط با قاره اروپا به شمول تمام کشورهای این قاره چه 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا و چه کشورهای خارج از اتحادیه اروپا از جمله 

اولویت های ما در پیگیری مناسبات با این قاره است.
وی افزود: سطح روابط و به ویژه مناسبات تجاری دو کشور در تراز ظرفیت های 
موجود بین جمهوری اسلامی ایران و یکایک کشورهای اروپایی نیست و ما 
یکایک  با  و گفت وگوهای دوجانبه که  روابط دوجانبه  امیدوار هستیم در پی 
کشورهای اروپایی داریم و همچنین در ادامه گفت وگوها و توافقاتی که با همکارم 

آقای بورل داشتیم شاهد توسعه و پیشرفته مناسبات باشیم.
وزیر خارجه افزود: از جمله موضوعاتی که مورد بحث و تبادل نظر قرار دادیم 
لغو  برای  دیگر  طرف های  و  ایران  اسلامی  جمهوری  مذاکرات  تداوم  بحث 
تحریم ها است. آقای بورل چندی پیش از من در تماس  تلفنی خواستند که 
چگونه می توانیم بن بست و توقفی که بعد از صدور قطعنامه آژانس بین المللی 

انرژی اتمی حاصل شده کار را دنبال کنیم و از این بن بست خارج شویم.
امیرعبداللهیان گفت: من به ایشان گفتم جمهوری اسلامی ایران همیشه از 
مسیر دیپلماسی و مذاکره عزتمند و البته مبتنی بر نتیجه استقبال می کند و از 
شما دعوت می کنم سفری را به تهران داشته باشید تا از نزدیک همه ابعاد مسئله 
را یک بار دیگر با حضور تیم های مشترک مذاکراتی ما و شما به عنوان هماهنگ 

کننده در اتحادیه اروپا را دنبال کنیم.
وی بیان کرد: در پی این گفت وگو ما امروز میزبان آقای بورل و مورا و تیم 
دستیاران ایشان در تهران هستیم. گفت وگوهای مفصل، عمیق و دقیقی را 
درخصوص مطالبات جمهوری اسلامی ایران داشتیم. به آقای بورل تاکید کردیم 

ما آمادگی داریم که در روزهای آینده مذاکرات را از سر بگیریم.
وزیر امور خارجه بیان کرد: ثانیاً آنچه که برای جمهوری اسلامی ایران مهم است 
نفع کامل اقتصادی ایران از توافقی است که در سال ۲۰۱۵ حاصل شده است و 
هر موضوعی که نتواند نفع کامل اقتصادی ما را تحت تاثیر قرار دهد از نظر دولت 

آیت الله رئیسی و جمهوری اسلامی ایران قابل قبول نخواهد بود.
امیرعبداللهیان گفت: ما سعی می کنیم مشکلات و نقاط افتراقی که وجود دارد 

در مسیر گفت وگوهایی که به زودی از سر گرفته خواهد شد برطرف کنیم. امیدوار 
هستیم طرف آمریکایی این بار واقع بینانه و منصفانه در مسیر مذاکرات و در مسیر 

رسیدن به نقطه پایانی توافق اقدامات مسئولانه و متعهدانه ای را انجام دهند.
وی عنوان کرد: درخصوص آخرین وضعیت اوکراین گفت و گو کردیم جمهوری 
اسلامی ایران جنگ را راه حل نمی داند با نگاه به ریشه های این بحران و جنگ 
بر مذاکره و گفت وگوی سیاسی برای رسیدن به یک شرایط مطلوب در منطقه و 

خروج از جنگ در اوکراین تاکید کردیم.
آخرین  جریان  در  را  بورل  آقای  همچنین  کرد:  تصریح  خارجه  امور  وزیر 
گفت وگوهای خودم با آقاس لاوروف وزیر خارجه روسیه که روز پنجشنبه گذشته 
انجام شد قرار دادم. در موضوع حوزه افغانستان بر ضرورت تشکیل دولت فراگیر 

با مشارکت همه اقوام تاکید کردیم.
امیرعبداللهیان بیان کرد: در همین جا لازم می دانم یکبار دیگر صمیمانه ترین 
مراتب همدردی و تسلیت خودم را به حادثه دیدگان زلزله تاسفبار و فاجعه اخیر 
زلزله در افغانستان ابراز کنم، برای کشته  شدگان این زلزله آرزوی رحمت و غفران 
الهی و برای مجروحین این حادثه آرزوی سلامتی و برای بازماندگان آنها صبر 
مسئلت دارم. جمهوری اسلامی ایران به مسئولیت انسان دوستانه خود در ارسال 

کمک های انسان دوستانه به مناطق زلزله زده ادامه خواهد داد.

وی ادامه داد: همچنین درخصوص یمن هر دو طرف از تداوم آتش بس در 
این کشور حمایت کردیم و بر لغو کامل محاصره انسانی و از سرگیری مذاکرات 

سیاسی یمنی یمنی تاکید داریم.
وزیر امور خارجه گفت: موضوع سوریه و فلسطین از دیگر موضوعات مورد توجه 
ما است. ما در مسئله سوریه معتقد هستیم که باید لغو تحریم های یکجانبه اعمال 
شده علیه سوریه در دستور کار قرار گیرد و مردم سوریه باید از یک شرایط زندگی 
خوب برخوردار باشند و در فضای امن و آرام و مطمئن نسبت به آینده سیاسی 

خود هر تصمیمی که در هر مقطعی لازم است اتخاذ کنند.
به  و  می گذاریم  احترام  سوریه  مردم  و  رای  به  ما  افزود:  امیرعبداللهیان 
حمایت های خودمان از دولت، رهبری و ملت سوریه در مقابله با تروریسم و برای 
حفظ تمامیت ارضی این کشور ادامه می دهیم. موضوع فلسطین از مسائل 

اساسی است که همچنان با آن مواجه هستیم.
وی بیان کرد: ما اقدامات تحریک کننده رژیم جعلی اسرائیل را برنمی تابیم 
و جمهوری اسلامی ایران در مقابل اقدامات تهدیدآمیز رژیم صهیونیستی و 
از جمله اقدامات تخریب کننده این رژیم در بحث های مرتبط با فعالیت های 

هسته ای صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران دست بسته نخواهد ماند.
زیر امور خارجه گفت: یکبار دیگر به جوزف بورل و هیات همراه ایشان خوشامد 

می گویم و در پایان اشاره می کنم که از جمله موضوعات دیگری که مورد بررسی 
ما قرار گرفت همکاری در حوزه انرژی، مبارزه با تروریسم، تداوم مبارزه با مواد 
مخدر، بحث مهاجرت از جمله مهاجرین افغانستانی که در جمهوری اسلامی 
ایران حضور دارند و همچنان شاهد ورود مهاجرین و آوارگان افغانی به سمت 

مرزهای زمینی جمهوری اسلامی ایران هستیم.
وی ادامه داد: برخی مباحث کنسولی و مطالباتی که جمهوری اسلامی ایران 
نسبت به هموطنان ما در بخش هایی از اروپا داشت نیز در این گفت وگوها مورد 

توجه قرار گرفت.
بورل: مذاکرات وین از سر گرفته خواهد شد

در ادامه این نشست خبری جوزف بورل نماینده عالی سیاست خارجی و امور 
امنیتی اتحادیه اروپا گفت: برای ما مهم بود که به ایران بیایم و هنوز سفر ما تمام 
نشده است و جلسه دیگری خواهم داشت.هدف اصلی سفر من شکستن بن 

بست برجام و کم کردن تنش ها است.
وی ادامه داد: برای من مهم هست که بن بست برجام را از بین ببریم و قرار است 

مذاکرات برجام را در روزهای آینده و به سرعت آغاز کنیم.
بورل تاکید کرد: ما به عنوان هماهنگ کننده برجام ، در ماه مارس پیشنهاداتی 
را مطرح کردیم و یک سری متن و سوالاتی بود که قرار بود ایران و آمریکا آن را 
پاسخ بدهند و قرار شد مذاکرات متوقف بشود تا این سوالات پاسخ داده شود 
اما قرار نبود سه ماه متوقف بشود، اما امروز باید مذاکرات از سر گرفته شود و این 

تصمیمی است که باید در تهران و واشنگتن گرفته شود.
نماینده عالی سیاست خارجی و امور امنیتی اتحادیه اروپا اظهار داشت: بعد 
از سفر من، مذاکرات وین آغاز می شود و تیم من در آنجا خواهند بود، رسیدن 
به توافق برای کل دنیا و جهان مهم است چراکه ما از ماه فوریه در دنیای دیگری 
زندگی می کنیم و جنگی بین روسیه و اوکراین آغاز شده و اگر در چنین فضایی 

توافق تاریخی ما به نتیجه برسد، بسیار مهم است.
وی با تاکید بر اینکه جلسه ما امروز مهم بود چراکه مذاکرات وین از سر گرفته 
خواهد شد، اظهار داشت: دنیا به دنبال ثبات و امنیت است و اگر بتوانیم این 
توافق را داشته باشیم می تواند جای امن تری برای کل مردم جهان باشد و منافع 
کامل اقتصادی ایران را تامین کرده و در عین حال نگرانی های جامعه بین المللی 

را درباره عدم اشاعه هسته ای، امنیت جهانی و ثبات منطقه ای رفع کنیم.
وی افزود: نگاه  جدید اتحادیه اروپا این است که در خصوص منطقه خلیج 
فارس، ما به کشورهای منطقه پیشنهاد می کنیم که روابط عمیق تری با هم 
داشته باشند و براساس برنامه گسترده تری از جمله در خصوص انتقال دیجیتال 
و تجارت و امنیت منطقه ای و نمی توانم چنین نگرش منطقه ای را بدون ایران 

تصور کنم.
بورل تاکید کرد: خوشحال خواهم شد که دوباره به تهران برگردم و در مورد 
روابط ایران و اتحادیه اروپا به بحث و گفتگو بشینیم چراکه ایران بازار بزرگی است 
و اقتصادهای ما می توانند همدیگر را کامل کنند لذا برجام می تواند این ریل را 

کامل کند.
وی خاطرنشان کرد: ما در مورد مسائل کنسولی نیز صحبت می کنیم و معتقدم 
باید به این بحث ها ادامه دهیم. امروز جلسه مثبتی بود چون تصمیم گرفتیم 

مذاکرات را در روزهای آتی از سر بگیریم.

وزیر امورخارجه در نشست خبری با بورل:

آمادگی داریم در روز های آینده مذاکرات را از سر بگیریم 

رئیس قوه قضائیه ؛

با قوی شدن اقتصاد، بسیاری از آسیب های اجتماعی رفع می شود

رئیس قوه قضاییه با اشاره به تأثیر امر تقویت اقتصاد و تولید ملی بر کاهش و زدودن آسیب های اجتماعی 
بیان داشت: با قوی شدن اقتصاد و تولید ملی و به تبع آن افزایش ثروت ملی و توزیع درست و صحیح آن، 

بسیاری از آسیب های اجتماعی مرتفع خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای روز شنبه ۴ تیر در چهارمین روز از هفته قوه قضاییه، در نشست 
با تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان شرکت های دانش بنیان ضمن گرامیداشت هفته قوه قضاییه، به تبیین 
و تشریح اقتضائات و ضروریات تقویت بنیه اقتصادی و تولید ملی پرداخت و اظهار کرد: باور دارم که دولت 
نباید متولی باشد بلکه باید هدایتگر، ناظر و حامی باشد؛ باور دارم که نه امروز بلکه در همه زمان ها، مسئله 

کار، کارآفرینی، خلاقیت و افزایش بهره وری به اشکال مختلف، یک ارزش فوق العاده دارد.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه برای حفظ و ارتقاء عزت و استقلال کشور باید بر امر تقویت اقتصاد و تولید 
ملی اهتمام داشته باشیم، تصریح کرد: امروز یکی از مسائل مهم برای استقلال کشور در همه ساحت ها، 
اهتمام ورزیدن به امر تقویت اقتصاد پویا، سالم و تولیدگر است و چنانچه اقتصاد و تولید قوی نداشته باشیم، 

برخی امور به ما تحمیل خواهد شد.
رئیس عدلیه با اشاره به تأثیر امر تقویت اقتصاد و تولید ملی بر کاهش و زدودن آسیب های اجتماعی 
بیان داشت: با قوی شدن اقتصاد و تولید ملی و به تبع آن افزایش ثروت ملی و توزیع درست و صحیح آن، 

بسیاری از آسیب های اجتماعی مرتفع خواهد شد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه به موضوع اهمیت حمایت فعالان بخش خصوصی از افراد خلاق و متخصص 
در امور دانش بنیان اشاره کرد و گفت: تولیدکنندگان و صنعتگران و به طور کلی فعالان بخش خصوصی 
می توانند در میدان عمل دادن به افراد خلاق و مبتکر، پیش قدم و پیشتاز شوند و آنها را در زیر چتر حمایتی 
خود قرار دهند؛ قطعاً تحقق تمام و کمال این مهم، ثمرات بسیاری در وهله نخست برای خود فعالان بخش 

خصوصی دارد.
فعالان  و  کارآفرینان  تولیدکنندگان،  با  نشست  ادامه  در  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
شرکت های دانش بنیان به طرح چند سؤال از آنها پرداخت و گفت: شما فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان 
آیا تاکنون محاسبه کرده اید که زیرمجموعه خودتان و مردمی که مصرف کننده محصولات شما هستند، چه 
میزان از فعالیت شما رضایت دارند؟ آیا محاسبه کرده اید که چه میزان از نارضایتی ها و ضعف ها به نحوه 
مدیریت خود شما بازمی گردد؟ شما فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان برای رفع کاستی های مدیریتی خود 

چه اقداماتی را ترتیب داده اید؟
»از نگاه شما فعالان بخش خصوصی و کارآفرینان، مسائل و مشکلات اولویت دار کدام است؟« این سؤال 
دومی بود که رئیس دستگاه قضا از فعالان اقتصادی و تولیدی حاضر در جلسه پرسید و خطاب به آنها بر 
ضرورت اولویت بندی مسائل در راستای رفع آنها تاکید کرد و گفت: من به دنبال این هستم تا در این قبیل 
جلسات، چند مشکل و مسئله اولویت دار را شناسایی کنم و در جهت رفع آنها اقدامات مقتضی را انجام 

دهم.
اختلافات صنفی خود را با تشکیل شورای حل اختلاف حل کنید 

رئیس قوه قضاییه در ادامه از فعالان اقتصادی و تولیدی حاضر در جلسه پرسید که چه میزان از ضعف ها 
و ایرادات صنف خود مطلع هستید؟ رئیس عدلیه در همین راستا گفت: باور من این است که اطلاعات و 
اشراف رؤسا و اعضای اصلی صنوف نسبت به مسائل و مشکلات و ضعف های صنف مربوط به خود، در 

بسیاری اوقات، بیشتر از دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی است.

قاضی القضات با اشاره به موضوع فوق الذکر به طرح سؤالاتی مهم پرداخت و گفت: رؤسا و اعضای اصلی 
صنوف چه میزان برای پیشگیری و جلوگیری از وقوع فساد و تقلب و تبانی در صنف خود تلاش کرده اند؟ 
آیا به فردی که در صنف شما مسیر خطا و فساد را پیش گرفته است، در وهله نخست تذکر داده اید؟ آیا برای 
مقابله با این هم صنف احیاناً خطاکار و فاسد با بخش های ذیربط حکومتی همکاری و مساعدت داشته اید؟ 
آیا شما به عنوان فعالان بخش خصوصی حاضرید برای اصلاح صنف خود هزینه کنید و در مقابل فردی 
خطاکار و خواهان رشوه در یک بخش حکومتی بایستید؟ شما تولیدکنندگان چه میزان این آمادگی را دارید 

برای دفاع از اعتبار و حیثیت هم صنف خود در محکمه حاضر شوید و یا به جبران خسارت او بپردازید؟
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به آمادگی دستگاه قضا برای ارائه هر نوع کمک و مساعدت به 
تولیدکنندگان و کارآفرینان و فعالان شرکت های دانش بنیان، بیان داشت: شما رؤسا و اعضای هر صنف 
می توانید افراد امین و دارای حسن شهرت صنف خود را به ما در دستگاه قضایی معرفی کنید تا آنها با 

همکاری و مساعدت همکاران ما، به بررسی و رفع مسائل اولویت دار صنف مربوطه بپردازند.
رئیس عدلیه با اشاره به قدردانی های صورت گرفته از »سعید عمرانی« معاون قضایی دادستان کل کشور 
و دبیر ستاد اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه، توسط فعالان بخش خصوصی و تولیدکنندگان، تصریح کرد: ما 
در دستگاه قضایی این آمادگی را داریم که افرادی متخصص دیگری را هم برای پیگیری های امور قضایی و 

سایر مسائل مربوط به تولیدکنندگان در هر صنف بکار بگیریم.
رئیس دستگاه قضا به تولیدکنندگان و فعالان بخش خصوصی توصیه کرد که مسائل درونی خود را با 
تشکیل شوراهایی با عنوان شوراهای حل اختلاف و یا تحت هر عنوان دیگری به صورت درون صنفی حل 
و فصل کنید و چنانچه مسائل و پرونده هایی از صنف شما به دستگاه قضایی ارجاع شده است می توانید 
با معرفی افراد متدین و امین و دارای حسن شهرت به قوه قضاییه، در جهت پیگیری تخصصی و دقیق 

پرونده های مزبور به ما کمک کنید.
»تحقق شعار سال و حمایت کامل و همه جانبه از تولیدکنندگان و کارآفرینان و شرکت های دانش بنیان« از 
اولویت های ۱۵ گانه قوه قضاییه در سال ۱۴۰۱ است؛ بر همین مبنا رئیس دستگاه قضا در نشست امروز 
خطاب به تولیدکنندگان و کارآفرینان و فعالان شرکت های دانش بنیان، گفت: مسائلی که ما در دستگاه 
قضایی نسبت به آنها قول پیگیری و مساعدت داده ایم را به صورت رسانه ای و غیررسانه ای از ما مطالبه کنید 

و بدانید که ما از این موضوع استقبال می کنیم.

دبیر ستاد حقوق بشر ایران:

بزرگترین آفت حقوق بشر، سیاست زدگی است
 معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران 
گفت: کشورهای غربی از حقوق بشر به عنوان ابزار یا کالای سیاسی برای اعمال 
فشار بر کشورهای درحال توسعه برای رسیدن به اهداف سیاست خارجی خود 
استفاده می کنند و این بزرگترین آفت حقوق بشر است که سیاست زده شده است. 
به گزارش ایرنا از ستاد حقوق بشر، کاظم غریب آبادی در یک برنامه تلویزیونی 
با اشاره به دوگانگی حقوق بشر غربی اظهارداشت: آمریکا و غرب وقتی صحبت 
از حقوق بشر می کنند این حقوق بشر برای سایر کشورها است نه برای خودشان! 
اقلیت های  درباره  کشورها  این  توسط  بشری  حقوق  ارزش های  و  استانداردها 

نژادی، مسلمانان و بومیان به هیچ عنوان در این کشورها رعایت نمی شود.
آخرین وضعیت حمید نوری در زندان های سوئد 

وی درباره آخرین وضعیت حمید نوری در زندان های سوئد افزود: آقای نوری بی 
هیچ کیفرخواستی و طبق ادعاهای واهی در فرودگاه سوئد بازداشت شد و حدود 
۶ ماه گذشت تا دادستان سوئد برای ایشان کیفرخواست ساختگی صادر کرد؛ او 
حدود یک سال و نیم هیچ ارتباطی با خانواده نداشت و در بدترین شرایط، مدت ها 

در سلول انفرادی نگهداری شد و از دسترسی به پزشک محروم بود.
غریب آبادی با تاکید بر اینکه پرونده آقای نوری را پرونده ای سیاسی می بینیم 
نه یک پرونده حقوقی و قضایی گفت: این پرونده سیر دادرسی عادلانه را هم 
طی نکرده؛ ایشان اخیرا  تماسی با خانواده خود داشت و گفت هنوز در سلول 
انفرادی است. در اثر شکنجه در زندان به شنوایی و بینایی وی آسیب وارد شده؛ 
این در حالیست که ما از سوئد سه زندانی در ایران داریم اما مثل آنها غیرانسانی 
رفتار نمی کنیم چون در نظام قضایی ایران که مبتنی بر نظام اسلامی است، چنین 

رفتارهایی مورد قبول نیست.
معاون امور بین الملل قوه قضاییه تصریح کرد: ما فشار به اتباع کشورها وارد 
نمی کنیم بلکه دولت آن کشور باید پاسخگوی ما باشد. افکار عمومی باید بدانند که 

غربی ها اعتقادی به حقوق بشر ندارند.

غریب آبادی یک نمونه دیگر ظلم آمریکا و غرب به اتباع ایرانی را بازداشت آقای 
اسدالله اسدی، دیپلمات ایرانی برشمرد و گفت: ۱۱۰ روزی که او در آلمان بازداشت 
بود، بخش قابل توجهی از آن را در بانکر نگهداری می شد و از همه امکانات محروم 
بود و مورد بازرسی های تحقیرآمیز قرار می گرفت و حتی قرآن و جانماز در حالی که 
سفارت برای او فرستاده بود، در اختیارش قرار نمی دادند و آلمان با وجود نقض 

حقوق بشر در موضوعات حقوق بشری علیه ایران همیشه مدعی است.
آخرین وضعیت پرونده شهادت حاج قاسم سلیمانی

دبیر ستاد حقوق بشر درباره آخرین وضعیت پرونده شهادت حاج قاسم سلیمانی 
اظهار داشت:  این پرونده در سه سطح قابل بررسی است و اقداماتی نیز انجام شده. 
یکی در محاکم ایران و عراق است. یکی پیگیری کشورهای دخیل در این پرونده 
که ۷ کشور هستند، و یکی هم در بعد بین المللی است. آن چه که به نظام قضایی 
مربوط است رسیدگی در محاکم داخلی است. ما تفاهمی را در زمان رئیس محترم 
وقت دستگاه قضا با کشور عراق داشتیم برای تشکیل کمیته مشترک تحقیق در 
تسریع به رسیدگی کیفری این پرونده. این کمیته آذرماه سال گذشته تشکیل شد.

وی افزود: سه نشست در تهران و بغداد برگزار شده است. اسناد مختلفی حدود 
۱۵۰۰ صفحه سند بین هیات های قضایی دو کشور تبادل شد. همه اسناد مورد 
بررسی قرار گرفت و کیفرخواست در دادسرای امور بین الملل توسط همکاران 
قضایی شروع به نگارش شد. بخش اعظمی از کیفرخواست نگارش شده و بعد 
از تکمیل، به زودی به دادگستری تهران ارسال خواهد شد. باید رسیدگی به این 
پرونده کیفری در عراق هم تسریع شود. به حدود هفت کشور نیابت قضایی ارسال 
شده و این هفت کشور متاسفانه هنوز پاسخی به این نیابت ها نداده اند. دولت عراق 

به بخشی از نیابت های ما پاسخ داده است.
معاون امور بین الملل قوه قضاییه گفت: از وزارت خارجه خواستیم سفیران به 
صورت فعالانه و رایزنی با مقامات ذیربط دولت میزبان، وصول پاسخ به نیابت ها را 
پیگیری کنند. اینجا فقط نیابت ها در مورد اشخاص آمریکایی نیست؛ هر کسی که 

در ترور شهید سلیمانی دخیل بود، باید محاکمه شود. به همین دلیل، اشخاص در 
کشورهای دیگر مثل انگلیس، آمریکا، آلمان و اردن هم شناسایی شدند. 

وی با بیان اینکه در بعد بین المللی ما کنوانسیون ۱۹۷3 را داریم افزود: آمران 
افراد تحت حمایت دیپلماتیک آسیب می زنند، تحت پیگرد  به  و عاملانی که 
بین المللی قرار می گیرند، شهید سلیمانی بنا به دعوت مقامات رسمی به عراق رفته 
بود که ما مستندات آن را هم داریم؛ بنابراین به دیوان بین المللی دادگستری هم 
می توانیم شکایت کنیم. در این زمینه، معاونت حقوقی ریاست جمهوری مسوول 
پیگیری است و در حال انجام اقدامات لازم هستند. بعد از دو سال و نیم گذشت از 

شهادت حاج قاسم ما باید اقدامات عاجلی انجام دهیم.
در حوزه تحریم سیاست ما روشنگری در عرصه بین المللی است

دبیر ستاد حقوق بشر درباره نتیجه گزارش گزارشگر ویژه در خصوص آثار تحریم ها 
در ایران اظهارداشت: ایران بزرگترین قربانی تحریم و تروریسم است. در حوزه تحریم 
سیاست ما روشنگری در عرصه بین المللی است. در مورد مغایرت تحریم های 
یکجانبه با حقوق بین الملل باید ادبیات سازی شود که افکار عمومی به مخالفت 
با این تحریم ها برانگیخته شوند، چون بیشترین آسیب را به مردم کشور هدف وارد 
می کند. اکنون ادبیات سازی خوبی شکل گرفته که مرهون تلاش های جمهوری 
اسلامی ایران و کشورهایی مانند کوبا و ونزوئلا است. نکته دوم، استفاده بهینه از 
ساز و کارهای حقوق بشری است و نکته سوم استفاده از ظرفیت گزارشگری است.
نزدیک ۴هزار نفر از ایرانیان خارج از کشور در زندان های مختلف هستند

دبیر ستاد حقوق بشر درباره بازداشت ایرانیان خارج از کشور گفت: ما در زمینه 
مسائل حقوقی و قضایی ایرانیان خارج از کشور مسئولیت مستقیم داریم. البته همه 
مشکلات ایرانیان خارج از کشور حقوقی و قضایی نیست؛ شورای عالی ایرانیان 
خارج از کشور مسئول رسیدگی به تمامی این حوزه ها است. نزدیک ۴هزار نفر از 
ایرانیان خارج از کشور در زندان های مختلف هستند. حدود ۵۰ درصد این زندانیان 
در ترکیه و ۵۰ درصد در کشورهای دیگر هستند. بعضا زندانیان ایرانی نیاز به اخذ 

وکیل دارند، ولی شاید از نظر مالی نتوانند دسترسی به وکیل داشته باشند. ما باید 
به هموطنان خارج از کشور کمک و نگاه ویژه تری داشته باشیم که با کمک مجلس 
و سازمان بودجه به دنبال تحقق این امر هستیم. سرکنسولگری ها و سفارتخانه های 
ما به طور مرتب در حال سرکشی هستند و گزارش ها به ما واصل می شود، تا جایی 

که بتوانند نیازهای ایرانیان خارج از کشور را برآورده می کنند. 
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:
احداث هتل 3۴ میلیاردی با ظرفیت ۲۰۰ تخت

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم از پیشرفت ۹۰ 
درصدی عملیات احداث هتل سه ستاره خبرداد و گفت: این هتل با زیربنایی به 
مساحت پنج هزار و ۶۹۴ متر مربع و هزینه ای 3۴ میلیارد تومانی درحال ساخت 
است که با ظرفیت ۲۰۰ تخت برای ۵۰ نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی می کند.
علیرضا ارجمندی از هتل سه ستاره در حال ساخت واقع در کوچه سوم خیابان 

۱۹ دی استان قم بازدید کرد.
ارجمندی در حاشیه این بازدید گفت: این هتل سه ستاره با زیربنایی به مساحت 

پنج هزار و ۶۹۴ متر مربع و با هزینه ساخت بالغ بر 3۴ میلیارد تومان که ۲۰ میلیارد 
تومان آن به صورت وام از محل صندوق توسعه ملی تأمین شده ،به پیشرفت فیزیکی 
۹۰ درصد رسیده است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم 
ادامه داد: این هتل دارای ۸۰ اتاق و ۲۰۰ تخت است که برای ۵۰ نفر به صورت 
پایان اظهار کرد: استان قم دارای  مستقیم اشتغال ایجاد خواهد کرد. وی در 
ظرفیت مناسبی برای ساخت هتل ها است که سرمایه گذاری در این عرصه قطعاً 

سودآور خواهد بود.

تدریس دبیران مرد در دبیرستان های دخترانه ممنوع شد
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش از ممنوعیت تدریس دبیران مرد در تمام مدارس متوسطه دخترانه خبر 
داد. محمدمهدی کاظمی معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش در خصوص ممنوعیت تدریس دبیران مرد در 
مدارس متوسطه دخترانه، اظهار کرد: بخشنامه ای در تاریخ ۲۸ اردیبهشت امسال درباره ممنوعیت تدریس معلمان مرد در 
مدارس دخترانه ابلاغ کردیم. وی ادامه داد: این بخشنامه به استناد ماده 3 آیین نامه اجرایی مدارس است که سال گذشته 
تصویب شده است؛ چرا که مدارس به تفکیک جنسیت تأسیس می شوند و تطابق جنسیت کارکنان مدارس با دانش آموزان 
الزامی است. کاظمی افزود: بر همین راستا بخشنامه ای را به استان ها ابلاغ کردیم و گفتیم تخصیص دبیر غیرهمجنس در 
مدارس دوره اول و دوم متوسطه شامل همه مدارس عادی دولتی، استعداد های درخشان، نمونه دولتی، شاهد و حتی 

مدارس غیردولتی فاقد وجاهت قانونی است.

واکنش تند سلیمی نمین به توئیت رسایی 
عباس سلیمی نمین مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران به توئیت حمید رسایی درخصوص مسئله تغییر ریاست 
سازمان اطلاعات سپاه واکنش نشان داد و گفت:موضعگیری های متعدد آقای رسایی در گذشته نشان می دهد که ایشان 
-جدای از مسائل شخصی که قصد ورود به آن را ندارم- فردی غیرمطلع در عرصه سیاسی است و عدم درک صحیح از 
مسائل، در موضع گیری های او کاملًا مشهود است. عقیده بنده این دو مورد اصلًا قابل مقایسه نیست و باید بار دیگر تاکید 
کنم که این شکل موضع گیری ها کاملًا شخصی و تاسف بار است که همانطور که گفته شد، از سوی آقای رسایی مسبوق 

به سابقه بوده است. 

بازداشت سرشبکه باند قاچاق »سلطان کویر«
جانشین فرماندهی انتظامی استان استان هرمزگان اظهار داشت: با بررسی های دقیق صورت گرفته مشخص شد 
سرکرده شبکه مراودات و تردد زیادی به کشور های متعدد منطقه ای و فرامنطقه ای، دبی داشته که با اشراف اطلاعاتی و 
طرح ریزی عملیاتی پلیس، کلیه اقدامات وی و دیگر اعضاء شبکه تحت رصد اطلاعاتی قرار گرفت و در یک عملیات ضربتی 
و غافلگیرانه اعضاء اصلی شبکه دستگیر و در این عملیات بیش از ۶۰ کیلو مخدر صنعتی شیشه در حین انتقال کشف و 
ضبط شد.سرهنگ مشوق اذعان داشت: رصد مالی و اقدامات و ارتباطات سرشبکه سلطان کویر با ایادی خود مشخص 
شد مقادیر قابل توجهی مواد مخدر صنعتی از استان های شرقی به استان هرمزگان به مقصد کشور های حوزه خلیج فارس 

قاچاق کرده است.

صدور حکم پرونده ویلموتس بازهم به تاخیر افتاد 
مهلت اعلام حکم پرونده مارک ویلموتس سرمربی سابق تیم ملی ایران طبق اعلام دادگاه عالی ورزش یک بار دیگر به 
تعویق افتاد.به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال، پیش از این اعلام شده بود دادگاه حکمیت ورزش )CAS( رای 
پرونده ویلموتس را تا ۱3 ماه می، ۲3 اردیبهشت ماه اعلام می کند، اما طبق اعلام این دادگاه بر اساس مکاتبات صورت 

گرفته مهلت صدور رای تا تاریخ ۲۹ جولای ۲۰۲۲، ۷ مرداد ۱۴۰۱ تمدید شده است.

زنگنه به شایعه دستگیری دخترش را تکذیب کرد
وزیر نفت دولت روحانی شایعه دستگیری دخترش به اتهام جاسوسی را تکذیب کرد. بیژن نامدار زنگنه در توئیتی نوشت: 
پیرو نشر خبری دروغ مبنی بر دستگیری دختر اینجانب به نام ماندانا زنگنه به عنوان جاسوس، باید به اطلاع افکار عمومی 
برساند که اینجانب دختری با این نام و مشخصات ندارم. اینگونه افترا ها متاسفانه عمدتا از سوی کسانی وارد می شود که مورد 

تعقیب کیفری قرار نمی گیرند تا عبرت سایرین شود. 

زلنسکی سفیر اوکراین در ایران را اخراج کرد 
»ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین طی احکامی، سفرای اوکراین در پنج کشور گرجستان، جمهوری اسلوواکی، 
جمهوری پرتغال، جمهوری اسلامی ایران و جمهوری لبنان را اخراج کرد.ه گزارش فارس، طبق احکام صادر شده، »ایگور 
دولگوف« از سمت سفیری اوکراین در گرجستان، »یوری موشکا« از سمت سفیری در اسلواکی و »اینا اوگنیوتس« از سمت 

سفیری در پرتغال برکنار شدند.

فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی استان قم خبرداد:

دستگیری ۵ حفار غیرمجاز در روستای حصار شنه
فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از دستگیری یک تیم حفاری 

غیرمجاز با مشارکت بسیجیان در بخش مرکزی استان خبرداد.
فرامرز بازگیر با اشاره به دستگیری پنج حفار غیرمجاز در روستای حصار شنه از توابع بخش مرکزی استان 
قم اظهار کرد: این اقدام با همکاری بسیجیان حوزه بسیج شهید جلالی انجام شده است. وی گفت: در 
پی کسب خبری مبنی بر انجام حفاری غیرمجاز توسط پنج نفر برای پیدا کردن گنج در روستای حصارشنه 
پس از بررسی به عمل آمده و مشاهده حفاری صورت گرفته و همچنین حضور بیل مکانیکی، با همکاری 
عوامل بسیج، حفاران غیرمجاز دستگیر و خودروی متعلق به آنها توقیف شد. فرمانده یگان حفاظت اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم افزود: در بازرسی از خودروی توقیفی دو قبضه سلاح سرد، 

پنج کتاب و تعدادی ابزارآلات رمالی کشف و ضبط و در نهایت متهمان تحویل مرجع قضایی استان شدند.
 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

دستگیری قاچاقچیان حین جابجایی محموله مواد مخدر 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از دستگیری ۲ قاچاقچی حین جابجایی یک محموله مواد مخدر 

تریاک در قم خبر داد 
سرهنگ حسن هاشم نیا اظهارداشت: در پیگیری های اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، 
فردی شناسایی و مشخص شد نامبرده قصد دارد یک محموله مواد افیونی را از یک قاچاقچی استان جنوبی 
کشور پس از انتقال به قم تحویل بگیرد، لذا با هماهنگی قضائی، موضوع در دستور کار تیم های عملیاتی این 
پلیس قرار گرفت. وی افزود: سپس چندین اکیپ عملیاتی جهت شناسایی خودروهای متهمان به محل های 
مورد نظر حوالی محل سکونت متهم در هسته مرکزی شهر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری، افراد 
مذکور را با خودروهای سمند و پژو پارس مورد شناسایی قرار داده و در ادامه آن ها را در اقدامی غافلگیرانه و 
ضربتی حین جابجایی مواد افیونی دستگیر کردند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: سرانجام 
طی بازرسی از خودروها 3۲ کیلو و ۴۰۰ گرم تریاک در قالب ۵ بسته کشف و در نهایت متهمان به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری سارق سیم و کابل برق 
فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری یک سارق سیم و کابل برق در قم خبر داد و گفت: متهم طی 

تحقیقات به ۶ فقره سرقت در قم اعتراف کرد . 
سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت سیم و کابل برق در قم، موضوع در 
دستور کار مأموران انتظامی استان قرار گرفت. وی ادامه داد: در ادامه با تلاش مأموران کلانتری ۱۶ متهم 
در حال پرسه زنی دستگیر و از وی آلات و ادوات مربوط به سرقت کشف که نامبرده طی تحقیقات پلیس به 
۶ فقره سرقت سیم و کابل برق با همکاری ۴ تن دیگر اعتراف کرد. فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود: در 
نهایت همدستان وی دستگیر و متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شدند.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف ۲ خودرو قاچاق بر درجاده قدیم قم-تهران
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه خودرو پژو پارس و یک دستگاه پراید وانت 

حامل بار قاچاق در قم خبر داد  
سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در اجرای طرح مقابله با خودروهای قاچاق، 

یک دستگاه خودرو پژو پارس و یک دستگاه پراید وانت را در جاده قدیم "قم-تهران" متوقف کردند.
وی افزود: در ادامه مأموران طی بازرسی صورت گرفته از خودروهای مذکور، ۶۸ عدد خردکن بوش، ۲۰ عدد 
همزن بوش و 3دستگاه کولرگازی۲۴ هزار فاقد مجوز و قاچاق را کشف، ۲ نفر متهم دستگیر و برای بررسی 

بیشتر به مرجع ذیصلاح تحویل داده شدند.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: شهروندان در صورت مشاهده فعالیت غیرمجاز افراد 
می توانند موضوع را از طریق سامانه ۱۱۰ به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع داده در اسرع وقت 

اقدامات لازم انجام شود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف ۱۵ دستگاه استخراج ارز دیجیتال 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۱۵ دستگاه استخراج ارز دیجیتال در استان خبر داد  

سردار بهادر اسماعیلی در تشریح جزئیات این خبر اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت عمومی استان 
در اجرای طرح برخورد با مکان هایی که مبادرت به استفاده از دستگاه های ماینر می کنند، یک کارگاه را 

شناسایی و موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام و طی بازرسی صورت 

گرفته ۹ دستگاه ماینر )دستگاه استخراج ارز دیجیتال( غیر مجاز را کشف و یک نفر را کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: همچنین با تلاش مأموران انتظامی ، ۶ دستگاه ماینر از یک 
منزل مسکونی کشف و ۲ نفر در این رابطه دستگیر شدند. سردار اسماعیلی اضافه کرد: در نهایت متهمان به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم:

وضعیت متکدیان و معتادان 
متجاهردرقم کنترل شده است

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: طی سال های 
گذشته وضعیت متکدیان و کودکان کار در قم یکی از آسیب های جدی بود که با 
اقدامات انجام شده هم اکنون وضعیت تا حدودی کنترل شده است. احمدرضا 
شفیعی در جلسه شورای راهبری خدمات شهری شهرداری قم، با اشاره به مساله 
ارزیابی عملکرد بخش های مختلف مجموعه مدیریت شهری قم، اظهار داشت: 
شاخص های ارزیابی عملکرد در هر بخشی مختلف است و باید شاخص ها بر اساس 
واقعیت ها در نظر دیده شود. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری عنوان کرد: 
طی سال های گذشته وضعیت متکدیان و کودکان کار در قم یکی از آسیب های 
کنترل شده  حدودی  تا  وضعیت  هم اکنون  انجام شده  اقدامات  با  که  بود  جدی 
است. به گفته وی، شاخص های عملکرد به خصوص در مباحث اجتماعی به خاطر 
تغییرات مستمر آن نیازمند بازنگری بوده تا حقی از فعالیت های شبانه روزی نیروهای 
این بخش تضعیف نشود. شفیعی خاطرنشان کرد: با اقدامات انجام شده از ابتدای 
سال جاری شاهد افزایش اقلام و موانع فیزیکی سد معبر، دست فروش ها، موارد 
تخلفات ساختمانی و بهبود وضعیت متکدیان، کارتن خواب ها و کودکان کار هستیم.

 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

 ۱۰۰ پروژه فضای سبز شهری
در حال اجراست 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در شرایط کنونی به 
خاطر کم آبی، تحقق برنامه های پیش بینی شده شهرداری در حوزه فضای سبز امری 
دشوار شده است. پیام جوادیان در جلسه شورای راهبری خدمات شهری شهرداری 
قم، با اشاره به مشکلات تأمین آب فضای سبز شهری، اظهار داشت: در شرایط 
کنونی به خاطر کم آبی، تحقق برنامه های پیش بینی شده شهرداری امری دشوار 
است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تصریح کرد: برنامه 
راهبری فضای سبز قم بر افزایش سالانه 3 مترمربع بر سرانه های سبز شهری است 
که در شرایط کنونی و کاهش سهمیه آب قم از سرشاخه های دز و خشک سالی های 
ادواری این مهم به مشکل خورده است. وی با بیان اینکه هم اکنون سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهری برای حفظ کیفیت فضای سبز موجود بیشترین تلاش و اهتمام 
را دارد، ابراز کرد: مساله کم آبی و تأمین آب مورد نیاز یکی از چالش های اساسی 
مجموعه مدیریت شهری است. جوادیان با تأکید بر اینکه طی سال جاری افزون بر 
۱۰۰ پروژه فضای سبز در شهر قم در حال اجراست، گفت: کنترل پروژه و ارزیابی 

عملکرد این سازمان به صورت مستمر در حال انجام است.

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم  مطرح کرد:

بسترسازی برای عرضه توانمندی 
مددجویان تحت پوشش نهادهای حمایتی

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: با همکاری 
بین شهرداری و بهزیستی استان تلاش می شود تا مکان مشخصی جهت عرضه 

توانمندی و محصولات مددجویان نهادهای حمایتی دایر گردد.
حجت الاسلام  سیداحمد طباطبایی نژاد با اشاره به اقدامات انجام گرفته سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم در قالب برپایی نمایشگاه های مختلف از 
ابتدای سال جاری، اظهار داشت: رویکرد اجتماعی شهرداری قم از ابتدای امسال 
پررنگ تر شده و تاکنون در قالب چندین نمایشگاه مختلف، بخشی از توانمندی های 
دست  به  را  خود  محصولات  ارائه  فرصت  حمایتی  نهادهای  پوشش  تحت  افراد 
آورده اند. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم اضافه کرد: 
در مراکز فرهنگی در سطح محلات نیز زمینه لازم جهت عرضه توانمندی و تولیدات 
افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی بیش از گذشته پررنگ تر شده است. وی با 
اشاره به برگزاری دو نمایشگاه در خصوص عرضه محصولات و توانمندی افراد تحت 
پوشش نهادهای حمایتی، تصریح کرد: در سطح محلات همچنین هماهنگی های 
لازم با مساجد نیز جهت ایجاد بستر لازم برای عرضه محصولات و توانمندی های این 
افراد انجام گرفته است. طباطبایی نژاد خاطرنشان کرد: با همکاری بین شهرداری 
و بهزیستی استان تلاش می شود تا مکان مشخصی جهت عرضه توانمندی و 

محصولات مددجویان نهادهای حمایتی دایر گردد.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد:

عرضه توانمندی های افراد تحت پوشش 
بهزیستی در بازارچه های خیریه 

مدیرکل بهزیستی استان قم از عرضه توانمندی های افراد تحت پوشش این نهاد 
حمایتی از طریق بازارچه های خیریه شهرداری قم خبر  داد.

مهدی پهلوانی ستوده با اشاره به برنامه ریزی برای راه اندازی بازارچه های خیریه 
بهزیستی اظهار داشت: بهزیستی استان هم اکنون با محدودیت مکان روبه رو است 
و طی ۵ سال گذشته برخی از مکان های متعلق به این نهاد حمایتی به ارگان های 
مدیرکل  هستیم.  آن ها  بازپس گیری  برای  تلاش  حال  در  که  واگذارشده  دیگر 
بهزیستی استان قم ادامه داد: برای حل این مشکل با شهرداری قم هماهنگی لازم 
صورت گرفته تا از طریق بازارچه های خیریه ای که شهرداری در اختیار بهزیستی 
قرار می دهد، توانمندی های این افراد در سطح شهر عرضه شود. وی با بیان اینکه 
برای ایجاد بازارچه های خیریه توسط شهرداری قم جلسات و تعاملاتی با کمیسیون 
این  تا زمینه دایر شدن  انجام گرفته  فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر 
بازارچه ها هر چه زودتر فراهم شود، افزود: در حال حاضر نیز توانمندی های این 
افراد در نمایشگاه های محلی در معرض دید مخاطبان قرار می گیرد. پهلوانی تصریح 
کرد: به اعتقاد ما توانمندی این افراد بسیار زیاد بوده که لازم است برای به فعلیت 

رساندن آن زمینه ایجاد بازارچه های خیریه در قم نهایی شود.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد:

راه اندازی نمایشگاه های دائمی گل و 
گیاه برای تبادل با پسماند خشک

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از راه اندازی نمایشگاه های 
دائمی گل و گیاه در ایستگاه های ثابت بازیافت به منظور تبادل با پسماند خشک 
خبر داد. سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به راه اندازی نمایشگاه دائمی گل و گیاه 
اظهار کرد: اجرای طرح های تبادل با هدف تشویق و ترغیب شهروندان در راستای 
مشارکت در طرح تفکیک پسماند از مبدأ صورت می پذیرد. مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم ادامه داد: تاکنون چهار ایستگاه ثابت بازیافت در 
مناطق 3، ۵ ، ۷ و ۸ به عنوان نمایشگاه دائمی گل و گیاه تجهیز و راه اندازی شده اند 
که شهروندان می توانند درازای تحویل پسماند خشک، گل و گیاه دریافت کنند. 
وی فرهنگ سازی در این حوزه را مهم خواند و گفت: در بحث تفکیک پسماند که 
شامل موضوعات فرهنگی می شود، به همکاری نهادهای مختلف نیاز داریم؛ مانند 
بستن کمربند و استفاده از ماسک در روزهای شیوع کرونا که با همکاری رسانه ها، 
صداوسیما و نهادهای دیگر فرهنگ سازی شده و به نتیجه رسید. میرابراهیمی 
ازاین دست  پسماند خشک هم  و کاهش حجم  زباله  تفکیک  کرد:  خاطرنشان 

مسائلی بوده که به فرهنگ سازی نیاز دارد.

روابط عمومی شهرداری قم :

مجموعه فرهنگی ورزشی »شهدای 
مدافع سلامت« آماده بهره برداری شد 
مجموعه فرهنگی ورزشی شهدای "مدافع سلامت" در منطقه سه شهرداری قم پس 
از اتمام عملیات عمرانی، به زودی به صورت رسمی آماده بهره برداری و افتتاح است.   
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، مجموعه فرهنگی ورزشی شهدای مدافع 
سلامت واقع در خیابان امام حسن مجتبی)ع(، بوستان امام حسن مجتبی )ع(، در 
زمینی به متراژ ۱۲۰۰ مترمربع با زیربنایی افزون بر ۱۵۰۰ مترمربع و با محوطه سازی 
و باغچه سازی با هزینه ای بالغ بر 3۰۰ میلیارد ریال آماده بهره برداری شده است. این 
مجتمع یکی از مجموعه های فرهنگی ورزشی مناطق هشت گانه شهرداری قم بوده و 
از سال ۹۹ توسط معاونت فنی و عمرانی و اداره کل طراحی شهرداری، مراحل طراحی 

سازه آن انجام شده و در دو فاز عملیات احداث آن صورت گرفته است.

علی اصغر رنجبر مدیرکل زندان های استان قم گفت: در زندان های استان قم با توجه 
به جمعیت کیفری حاضر، حدود ۲ هزار زندانی مشغول کارهای فنی و حرفه ای و اشتغال 

هستند.
علی اصغر رنجبر روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران به مناسبت هفته قوه قضاییه، 
افزود: اشتغال زندانیان رشد ۱۰۰ درصدی داشته و در حال حاضر ۶۲ درصد زندانیان 

واجد شرایط شاغل هستند و حقوق دریافت می کنند.
وی اضافه کرد: سال گذشته یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان وام خوداشتغالی به ۱۱ 

نفر پرداخت شد که سه نفرشان کارفرما هستند.
وی با بیان این که ۱۴ صنایع دستی خاص استان قم وجود دارد، خاطرنشان کرد: 
برخی از این صنایع دستی را که امکان اجرا در زندان دارد، پایه گذاری کرده ایم و زندانیان 
مشغول به کار هستند، سفارش هایی که از بیرون داده می شود در زندان ساخته می شود.
رنجبر تاکید کرد: از سازمان های دولتی انتظار داریم از این ظرفیتی که در حوزه احیا و 
توسعه اشتغال در استان قم وجود دارد به نحو مطلوب استفاده کنند؛ حداقل خریدهای 
ادارات دولتی از جمله مبلمان که در زندان ساخته می شود استفاده کنند تا وجود بازار 
فروش به توسعه اشتغال در داخل زندان کمک کند. وی با بیان این که ۹۸ درصد زندانیان 
مرد و ۲ درصد زن هستند، گفت: ۵ زندان در استان قم وجود داد، بازداشتگاه ساحلی، 
زندان مرکزی، اردوگاه، کانون اصلاح و تربیت و زندان باز که پابند الکترونیک در آن را اجرا 
می شود. به گفته وی، 3۸ درصد زندانیان استان قم به دلیل جرائم مواد مخدر، ۲۸ درصد 
سرقت، ۱۰ درصد جرائم علیه اشخاص، ۸ درصد علیه اموال و مالکیت و ۵ درصد به دلیل 
سایر جرائم در زندان هستند. مدیرکل زندان های قم خاطرنشان کرد: اخیرا چهار نفر به 

دلیل مهریه در زندان هستند که نتوانسته اند پیش قسط دهند.
هفت درصد زندانی های قم غیربومی هستند 

وی با بیان این که هفت درصد زندانی های قم غیربومی هستند، ادامه داد: نسبت به 
سال ۹۹، حوزه اعطای عفو به زندانیان ۹۶ درصد و مرخصی های پایان حبس نیز تقریبا 

۶ درصد رشد نشان می دهد.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته ۱۱ زندانی که زیر اجرای حکم قصاص بودند با 
وساطت گروه مددکاری و شورای حل اختلاف در گرفتن رضایت اولیای دم، از چوبه 

دار نجات پیدا کردند. به گفته رنجبر، در حال حاضر در حوزه دادرسی های الکترونیک 
نسبت به سال ۹۸، بیش از ۲۰۰ درصد رشد یافته و در حال پیشرفت است که در راستای 
رعایت حقوق شهروندی به معنای حداکثری است. وی با بیان این که اولین اولویت 
ما برای اصلاح و تربیت زندانیان، اشتغال و حرفه آموزی است، اضافه کرد: خروجی و 
هدف همه وظایف و برنامه های سازمان زندان ها از جمله برنامه های فرهنگی، آموزشی، 
اشتغال، بهداشت و درمان، اصلاح و تربیت زندانیان است. وی ادامه داد: وضعیت بیش 
از ۶۰ خانواده زندانیان در ایام ماه رمضان بررسی شد و اقدامات حمایتی خوبی انجام 
شد و بسیاری از دانش آموزان که ترک تحصیل کرده بودند، به محیط آموزشی بازگشتند.

هیچ مورد فوتی  کرونایی در زندان های استان قم نداشتیم
رنجبر با اشاره به بهداشت و درمان زندانیان، افزود: با وجود شرایط کرونایی در کشور، 
هیچ مورد فوتی در زندان های استان قم نداشتیم. وی با اشاره به فعالیت های اداره 
فرهنگی و تربیت زندان، بیان کرد: کسب هشت مقام اولی، سه مقام دومی و سه مقام 
سومی در مسابقات قرآنی زندانیان کشور، کسب سه مقام کارگردانی و طراحی صحنه 
و پوستر در جشنواره تئاتر زندانیان کشور و کسب یک مقام اولی و دو مقام سومی در 

جشنواره حاج قاسم از جمله موفقیت های زندانیان قم است.

مدیرکل زندان های استان قم خبرداد:

رشد 100 درصدی اشتغال زندانیان

 افزایش شدید دما

طرح: احمد رحما

شهر  گفت: ۱۷  قم  استان  استاندارد  کل  مدیر 
بازی و ۲۲۵ زمین بازی در قم وجود دارد که بیش 
از ۵۰ درصد وسایل بازی در این اماکن، مجوز اولیه 

استاندارد را ندارد.
شورای  نشست  در  روزشنبه  فرد  آوری  مجید 
در  بازی  وسیله   ۲۶۷ از  اینکه  بیان  با  استاندارد 
زمین های بازی وجود دارد افزود: از این تعداد ۴۵ 
وسیله دارای مجوز معتبر، ۷۹ وسیله دارای مجوز 
اولیه که وقت اعتبار آن سپری شده و ۱۴3 وسیله 

هم مجوز اولیه ندارد.
وی از شهرداری خواست نسبت به ایمن سازی 

و اخذ مجوز های لازم استاندارد برای تجهیزات این 
اماکن اهتمام بیشتری داشته باشد.

استاندارد  وضعیت  استان  استاندارد  کل  مدیر 
زمین های بازی شهر های تابعه و روستا های استان را 
بسیار ضعیف خواند و گفت: ۶۱ روستا دارای زمین 
بازی است که این زمین ها دارای ۲۸۲ مورد تجهیز 
آوری  باید جمع  که  است  فلزی  و عمدتا  هستند 
به فعالیت ۱۴  با اشاره  شود. آوری فرد همچنین 
هزار آسانسور در شهر قم گفت: وضعیت استاندارد 
اولیه این آسانسور ها مطلوب است. وی در عین حال 
دریافت استاندارد ادواری آسانسور را ضروری خواند 

وگفت: متاسفانه بیشتر این آسانسور ها استاندارد 
ادواری ندارند که در برخی موارد اتفاقات ناگواری 
را در پی دارد. معاون هماهنگی و امور اقتصادی 
استاندار هم در این نشست، فرهنگ سازی را در 
استقبال شهروندان از استاندارد سازی آسانسور ها 
تاثیر گذار خواند و گفت: آمار حوادث در آسانسور ها 
الاسلام  حجت  شود.  مطرح  رسانه ها  در  باید 
والمسلمین مجتبی ذوالنوری نماینده مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به ضرورت رعایت 
بر  بویژه در ساختمان سازی  ایمنی و فنی  نکات 

انجام نظارت جدی در این حوزه تاکید کرد.

مدیر کل استاندارد استان قم هشدارداد:

بیش از ۵۰ درصد وسایل شهر بازی ها و زمین های بازی استاندارد اولیه ندارند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طرح سنجش سلامت نوآموزان بدو ورود 
به دبستان و پیش دبستان هم زمان با سراسر کشور از روزشنبه 4 تیرماه در این استان آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، سیامک محبی در این زمینه 
افزود: در این طرح که با مشارکت آموزش وپرورش اجرا می شود، تمامی نوآموزان بدو 
ورود به دبستان ابتدا در پایگاه های سنجش آموزش وپرورش مورد ارزیابی  اولیه قرار 
گرفته و سپس در مراکز و پایگاه های سلامت حوزه معاونت بهداشتی واکسن ۶ سالگی و 

مراقبت های تکمیلی را دریافت خواهند کرد.
وی با اشاره به ضرورت انجام و تکمیل سابقه واکسیناسیون کودکان در پیشگیری و 
حذف بسیاری از بیماری ها، اضافه کرد: انجام کلیه خدمات و معاینات پزشکی در این 

طرح در مراکز و پایگاه های سلامت کاملا رایگان است.

وی ادامه داد: ۴۲ مرکز، ۹۲ پایگاه سلامت و ۶۰ خانه بهداشت در شهر و روستا آماده 
خدمت رسانی به شهروندان می باشد و پس از انجام  معاینات پزشکی و تشکیل پرونده 

الکترونیکی، گواهی سلامت برای نوآموزان صادر خواهد شد.
محبی ضمن تاکید بر اهمیت تشکیل پرونده الکترونیک سلامت در ثبت و نگهداری 
سوابق مراقبت های نوجوانان از دوران کودکی تا بزرگسالی، از والدین خواست: برای 
انجام مراقبت ها و معاینات پزشکی فرزندان خود به نزدیک ترین مرکز یا پایگاه سلامت 
محل سکونت خود، یعنی مرکز یا پایگاهی که تاکنون خدمات بهداشتی را دریافت نموده 
و پرونده سلامت دارند مراجعه، نمایند. به گفته وی، همشهریان می توانند برای اطلاع از 
فهرست و نشانی مراکز و پایگاه های سلامت به درگاه الکترونیک معاونت بهداشتی قم به 

نشانی phc.muq.ac.ir مراجعه و یا اپلیکیشن بهدان را از بازار دریافت و نصب نمایند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

آغاز طرح سنجش سلامت نوآموزان بدو ورود به دبستان

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم 
گفت: متولی اصلی در جمع آوری متکدیان و کودکان 
کار بهزیستی است و شهرداری قم در این امر مشارکت 
دارد و اقدامات گذشته مدیریت شهری در این خصوص 

اثربخشی لازم را داشته است.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری 
قم ، مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه شورای راهبری 
اظهار  سخنانی  طی  قم  شهرداری  شهری  خدمات 
داشت: زمان و نوع دریافت پاسخ در رابطه با مکاتبات 
سازمان های تابعه برای شهرداری مرکز دارای اهمیت 
ویژه ای بوده و این پاسخ ها باید در سریع ترین زمان و با 

دقت ارائه شود. معاون محیط زیست و خدمات شهری 
شهرداری قم یادآور شد: مسائل مالی یکی از مباحث 
مهم در پیشبرد اهداف سازمان های تابعه بوده که لازمه 

آن پیگیری مستمر چالش ها و انتقال مشکلات است.
ارتقای  به آموزش در  بر اهمیت توجه  تأکید  با  وی 
شهرداری  تابعه  سازمان های  عملکرد  شاخص های 
گفت: شاخص های عملکرد و ارزیابی باید بر اساس 
کاهش  ضمن  آن  اساس  بر  تا  باشد  علمی  پایه های 
آسیب های اجتماعی، رضایتمندی شهروندان نیز از 
بیشتر  شهری  مدیریت  مجموعه  پروژه های  پیشبرد 
اقدامات  با  شود. اصفهانیان مقدم خاطرنشان کرد: 

کاهش  شاهد  گذشته  سال های  طی  انجام شده 
دست فروش ها و موارد سد معبر در سطح شهر هستیم 
ولی هنوز تا رسیدن به نقطه مطلوب مقداری فاصله 
وجود دارد. وی اضافه کرد: متولی اصلی در جمع آوری 
و شهرداری  است  بهزیستی  کار  و کودکان  متکدیان 
قم در این امر مشارکت دارد و معتقد هستیم اقدامات 
گذشته مدیریت شهری در این خصوص اثربخشی لازم 
را داشته است. معاون محیط زیست و خدمات شهری 
شهرداری قم گفت: کنترل پروژه و ارزیابی عملکرد، دو 
مساله مهم و محوری بوده که لازم است مدیران شهری 

نسبت به آن اشراف و اطلاع دقیقی داشته باشند.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد:

اقدامات اثربخش مدیریت شهری درحوزه متکدیان و کودکان کار 


